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Dames en Heren,

Uw commissie heeft sectie 32 – FOD Economie, kmo, 
Middenstand en Energie (partim: kmo, Zelfstandigen en 
Landbouw) van het ontwerp van Algemene uitgavenbe-
groting voor het begrotingsjaar 2022 (DOC 55 2292/001), 
alsook de bijbehorende verantwoording en beleidsnota 
(DOC 55 2293/16 en 2294/19), besproken tijdens haar 
vergaderingen van 24 en 29 november 2021.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer David Clarinval, minister van Middenstand, 
Zelfstandigen, kmo’s en Landbouw, Institutionele 
Hervormingen en Democratische Vernieuwing, stelt 
zijn beleidsnota voor.

De coronacrisis en de dramatische overstromingen 
van juli 2021 waren twee ongeziene schokken van 
economische en sociale aard. De pandemie heeft onze 
economie midscheeps getroffen. In 2020 is de Belgische 
economie met 6,3 % gekrompen. Het gaat om de grootste 
krimp sinds de Tweede Wereldoorlog. Bepaalde secto-
ren werden zwaar getroffen, meer bepaald de reis-, de 
evenementen- en de horecasector. Die sectoren leden 
een omzetverlies van soms meer dan 75 %. Sinds het 
aantreden van de federale regering is haar beleid in ruime 
mate gericht op steunmaatregelen. Die zijn aanzienlijk 
en uiteraard noodzakelijk om de sociaaleconomische 
gevolgen van deze ongeziene crisis te verzachten.

De economische activiteit is zich thans aan het herstel-
len. Volgens de prognoses van het Federaal Planbureau 
zou het Belgisch bbp in 2021 met 5,7 % moeten groeien 
en in 2022 met 3 %. De maatregelen van de regering 
hebben dus steeds meer betrekking op de relance en 
de transitie van het land. Door de schokken die ze heb-
ben meegemaakt moeten alle actoren, waaronder de 
zelfstandigen en de kmo’s, zichzelf noodgedwongen 
heruitvinden en zich wendbaar en weerbaarder opstel-
len. De minister roept iedereen op de toekomst met 
dynamisme en optimisme tegemoet te zien en van deze 
crises een katalysator voor verandering te maken. De 
minister zal in 2022 en voor de rest van de regeerperi-
ode de zelfstandigen en de kmo’s begeleiden opdat zij 
hun activiteit kunnen ontplooien. Gezien hun belang in 
het Belgische economische weefsel vormen de kmo’s 
cruciale schakels om uit de crisis te geraken. Zij zullen 
ook een belangrijke rol spelen in de versnelling van de 
digitale en milieutransities van België.

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné la Section 32 – SPF 
Économie, PME, Classes moyennes et Énergie (partim: 
PME, Travailleurs indépendants et Agriculture) du projet 
de loi contenant le Budget général des dépenses de 
l’année budgétaire 2022 (DOC 55 2292/001), y compris 
la justification et la note de politique générale (DOC 55 
2293/16 en 2294/19), au cours de ses réunions des 24 
et 29 novembre 2021.

I. — EXPOSE INTRODUCTIF

M. David Clarinval, ministre des Classes moyennes, 
des Indépendants, des PME et de l’Agriculture, des 
Réformes institutionnelles et du Renouveau démocra-
tique, présente sa note de politique générale.

Le coronavirus et les inondations dramatiques de juillet 
2021 constituent deux chocs, d’ordre économique et 
social, d’une ampleur inédite. La pandémie a durement 
touché l’économie. En 2020, l’économie du pays s’est 
contractée de 6,3 %. Il s’agit du recul le plus important 
depuis la Seconde Guerre mondiale. Certains secteurs 
ont été lourdement impactés, notamment les secteurs 
du voyage, de l’événementiel ou encore de l’horeca. 
Pour ces secteurs, les pertes de chiffre d’affaires ont 
parfois dépassé les 75 %. Depuis son entrée en fonc-
tion, l’action du gouvernement fédéral a largement 
porté sur des mesures de soutien. Ces mesures sont 
considérables et évidemment nécessaires pour atténuer 
les conséquences socio-économiques de cette crise 
sans précédent.

Désormais, l’activité économique se redresse. Selon 
les prévisions du Bureau fédéral du Plan, le PIB belge 
devrait croître de 5,7 % en 2021 et de 3 % en 2022. Les 
mesures du gouvernement portent donc de plus en plus 
sur la relance et la transition de la Belgique. Les chocs 
vécus poussent les acteurs, dont les indépendants et 
les PME, à se réinventer, se montrer agiles et être plus 
résilients. Le ministre invite chacun à se projeter avec 
dynamisme et optimisme vers demain, faire de ces crises 
un catalyseur de changements. En 2022 et durant le 
reste de la législature, le ministre veillera à accompa-
gner les indépendants et les PME afin qu’ils puissent 
déployer leur activité. Au vu de leur importance dans 
le tissu économique belge, les PME sont des maillons 
essentiels de la sortie de crise. Elles auront également 
un rôle majeur dans l’accélération des transitions numé-
rique et environnementale du pays.
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De minister gaat vervolgens nader in op de krachtlij-
nen van zijn beleid.

A. Ondersteuning van de heropstart en de transitie 
van de economie

Het beleid van de federale regering, dat tot dusver 
grotendeels betrekking had op ondersteuning, richt zich 
nu op de heropstart en de transitie van onze economie. 
De zelfstandigen en de kmo’s worden ook nu nog zwaar 
getroffen door de pandemie. Meerdere enquêtes van 
de Economic risk management group (ERMG) hebben 
aangetoond dat de zelfstandigen en de kleinste onderne-
mingen het meest onder de crisis te lijden hebben gehad.

Voor de kmo’s heeft de regering de volgende maat-
regelen genomen:

— de fiscale stimulans om afstand te doen van de huur;

— de tijdelijke btw-verlaging naar 6 % in de horeca;

— de toekenning van afbetalingsplannen;

— de ondersteuning van de wedertewerkstelling via 
een RSZ-korting;

— de vrijstelling van de jaarlijkse vakantie in de horeca;

— de tijdelijke werkloosheid wegens overmacht voor 
alle sectoren.

Bepaalde steunmaatregelen werden verlengd tot het 
einde van het jaar om de economie te blijven ondersteu-
nen en het duurzame herstel ervan te waarborgen. Dat 
is onder meer het geval voor het overbruggingsrecht, dat 
onder de bevoegdheid van de commissie voor Sociale 
Zaken valt.

Nu de activiteiten opnieuw op gang komen, legt de 
regering zich toe op het herstel en de transitie van de 
economie. In dat verband is er in de eerste plaats het 
Plan voor Herstel en Veerkracht (PHV), het Europese 
deel van het Relance- en Investeringsplan. Dat plan, 
goed voor een bedrag van bijna zes miljard euro, werd 
in juli 2021 door de Europese Unie gevalideerd. Bij het 
uitwerken ervan heeft de minister erop toegezien dat het 
plan een geïntegreerd en transversaal antwoord biedt 
op de uitdagingen waarmee de zelfstandigen en kmo’s 
worden geconfronteerd. In 2022 en de jaren daarna 
zal aan de in dat plan vervatte hervormings- en inves-
teringsprojecten uitvoering moeten worden gegeven.

De minister legt zich toe op de volgende projecten:

Le ministre détaille ensuite les principaux axes de 
sa politique.

A. Soutien vers relance et transition de l’économie

L’action du gouvernement fédéral, qui a jusqu’à présent 
principalement porté sur le soutien, tend désormais vers 
la relance et la transition de notre économie. La pandémie 
impacte, encore aujourd’hui, durement les indépendants 
et les PME. Plusieurs enquêtes de l’ERMG ont indiqué 
que les indépendants et les plus petites entreprises sont 
ceux qui ont le plus souffert de la crise.

Pour les PME, il relève que le gouvernement a notam-
ment mis en place:

— l’incitant fiscal pour renonciation au loyer;

— la réduction temporaire de la TVA à 6 % dans le 
secteur de l’horeca;

— l’octroi de plans de paiement;

— le coup de pouce au réemploi via réduction ONSS;

— l’exonération des vacances annuelles dans le 
secteur de l’horeca;

— le chômage temporaire pour force majeure appli-
cable à l’ensemble des secteurs.

Certaines mesures de soutien ont été prolongées 
jusqu’à la fin de l’année afin de poursuivre le soutien 
à l’économie et d’assurer son redressement durable. 
C’est le cas du droit passerelle, qui est du ressort de la 
commission des Affaires sociales.

Avec la reprise des activités, le gouvernement a 
travaillé à la relance et la transition de l’économie. 
Dans ce cadre, il y a d’abord le Plan pour la reprise 
et la résilience (PRR). Il s’agit du volet européen du 
Plan de relance et d’investissements. Ce plan, de près 
de 6 milliards d’euros, a été validé en juillet 2021 par 
l’Union européenne. Tout au long de son élaboration, le 
ministre a veillé à ce qu’il apporte une réponse intégrée 
et transversale aux enjeux auxquels les indépendants 
et les PME sont confrontés. En 2022 et pour les années 
suivantes, il s’agira d’assurer la mise en œuvre des 
projets de réformes et d’investissements qu’il contient.

Les projets portés par le ministre sont les suivants:
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— de digitalisering van het RSVZ voor de zelfstandigen;

— de verbetering van de cyberweerstand van de kmo’s 
en de zelfstandigen, in samenwerking met de minister 
bevoegd voor Telecommunicatie;

— Belgium Builds Back Circular, in samenwerking 
met de ministers Dermagne en Khattabi;

— de digitalisering van het FAVV voor de operatoren 
en de consumenten.

Naast het PHV is de federale regering ook blijven 
werken aan het Relance- en Investeringsplan. Recent 
werden in het raam van de begrotingsopmaak voor 2022 
een aantal maatregelen aangekondigd. De minister wil 
dat de ondersteuning van de zelfstandigen en de kmo’s 
doorgaat en dat hun werk correct wordt vergoed. De 
genomen maatregelen zullen een boost geven aan de 
investeringen en de groei, en zullen tevens het concur-
rentievermogen van de ondernemingen waarborgen. De 
investeringsaftrek zal, in samenwerking met de minister 
van Financiën, worden aangescherpt en verlengd om 
de groei van de kmo’s te stimuleren. De taxshelter zal 
worden uitgebreid in samenwerking met de minister 
van Financiën. De “nulbijdrage”-maatregel zal worden 
bestendigd, waarbij misbruik zal worden aangepakt.

B. Ondernemerschap

Om de zelfstandigen en de kmo’s te ondersteunen, 
voert de minister een beleid op basis van zes pijlers.

Pijler 1: Competitiviteit, digitalisering en duurzaamheid 
van de kmo’s

De eerste pijler is erop gericht de kmo’s competitie-
ver, digitaler en duurzamer te maken. Om aan die pijler 
gestalte te geven, voorziet de minister in de volgende 
zes acties.

1. De toegang van de kmo’s tot overheidsopdrachten 
stimuleren en meten

Ten eerste wil de minister samen met de eerste minister 
en de minister van Ambtenarenzaken de toegang van de 
kmo’s tot overheidsopdrachten stimuleren en een com-
pletere monitoring waarborgen via een actieplan met 32 
maatregelen. Die maatregelen moeten zorgen voor meer 
transparantie tussen de aanbestedende overheden en 
de kmo’s. Ze zullen ook leiden tot een vereenvoudiging 
van de procedures en een betere kennis van de regels 
en de goede praktijken.

— la digitalisation de l’INASTI pour les indépendants;

— l’amélioration de la cyber-résilience des PME dont 
les indépendants, en collaboration avec la ministre en 
charge des Télécommunications;

— Belgium Builds Back Circular, en collaboration 
avec les ministres Dermagne et Khattabi;

— la digitalisation de l’AFSCA pour les opérateurs et 
les consommateurs.

Outre le PRR, le gouvernement fédéral a poursuivi 
son travail sur le Plan de relance et d’investissements. 
Un certain nombre de mesures ont été annoncées 
récemment, à l’occasion de la confection du budget 
2022. Le ministre souhaite que les indépendants et les 
PME continuent à être soutenus et que leur travail soit 
récompensé à sa juste valeur. Les mesures décidées per-
mettront de booster les investissements et la croissance 
mais aussi d’assurer la compétitivité des entreprises. 
La déduction pour investissement sera, en collaboration 
avec le ministre des Finances, renforcée et prolongée 
pour stimuler la croissance des PME. Le tax shelter sera 
étendu, en collaboration avec le ministre des Finances. 
La mesure “zéro coti” sera quant à elle pérennisée, tout 
en veillant à lutter contre les abus.

B. Entrepreneuriat

Pour soutenir les indépendants et les PME, le ministre 
articule son action en six piliers.

Pilier 1: compétitivité, digitalisation et durabilité de 
nos PME

Le premier pilier vise à rendre les PME plus compéti-
tives, digitales et durables. En 2022, il prévoit six actions 
pour le concrétiser.

1. Stimuler et mesurer l’accès des PME aux marchés 
publics

Premièrement, avec le Premier ministre et la ministre 
de la Fonction publique, il affirme sa volonté de stimuler 
l’accès des PME aux marchés publics et à en assurer 
un monitoring plus complet, via un plan d’action en 
32 mesures. Ces mesures permettront de garantir une 
plus grande transparence entre les pouvoirs adjudicateurs 
et les PME. Elles garantiront aussi une simplification des 
procédures et une meilleure connaissance des règles 
et des bonnes pratiques.
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2. Evenwichtige handelsrelaties en een gezonde 
concurrentie tussen ondernemingen garanderen

Ten tweede zal de minister werk maken van even-
wichtige handelsrelaties en van een gezonde concur-
rentie tussen ondernemingen. Samen met de minister 
van Economie zal hij overgaan tot de evaluatie van de 
Gedragscode voor goede relaties tussen brouwers, 
drankenhandelaars en de horecasector.

3. De cyberbeveiliging van de kmo’s verbeteren

De minister zal toezien op een betere cyberbeveili-
ging van de kmo’s. Volgens hem is het van primordiaal 
belang de kmo’s in staat te stellen op een veilige manier 
digitaal te gaan. Op verzoek van de minister heeft de 
FOD Economie de CyberScan ingevoerd, een zelfbe-
oordelingsinstrument om adviezen op maat te kunnen 
verstrekken die zijn afgestemd op de doelgroep van de 
kmo’s. De terbeschikkingstelling ervan online zal gepaard 
gaan met een informatiecampagne.

Bovendien zal de minister in het kader van het PHV 
samen met minister De Sutter werken aan een project 
om de cyberweerstand van de kmo’s, met inbegrip van 
de zelfstandigen, te verhogen. Dat project, waarvoor 
12 miljoen euro is uitgetrokken, omvat verscheidene 
elementen:

— een projectoproep in verschillende loten om de 
kmo’s te ondersteunen en te begeleiden bij de verbe-
tering van de cyberbeveiliging van hun onderneming;

— een jaarlijkse communicatiecampagne om de kmo’s 
bewuster te maken van de cyberbeveiligingsrisico’s en 
van de maatregelen die moeten worden genomen;

— een website met toelichting over de “CyberScan”.

De minister voegt daaraan toe dat voorts een denktank 
werd opgericht, aangezien cyberveiligheid een transver-
saal domein is waarbij verschillende vaardigheden en 
expertises een rol spelen. Die denktank is samengesteld 
uit het Centrum voor Cybersecurity België (CCB), het 
BIPT, Agoria, de HRZKMO en overheidsdiensten van de 
Federale Staat en van de gewesten. Het is de bedoe-
ling ervoor te zorgen dat de lopende en de toekomstige 
initiatieven elkaar aanvullen.

4. Ondersteuning van de kmo’s bij de ontwikkeling 
van e-commerce

De coronaviruscrisis heeft aanwezig zijn op het inter-
net voor veel kmo’s alleen maar belangrijker gemaakt. 
Voorts is de concurrentie van de e-commerce hard, in 
het bijzonder voor de lokale handelaars. De minister zal 

2. Assurer des relations commerciales équilibrées 
et une concurrence saine entre entreprises

Deuxièmement, le ministre travaillera à des relations 
commerciales équilibrées et à une concurrence saine 
entre entreprises. Il procédera, avec le ministre de 
l’Economie, à l’évaluation du Code de conduite pour de 
bonnes relations entre les brasseurs, les négociants en 
boissons et le secteur horeca.

3. Améliorer la cybersécurité des PME

Le ministre veillera à améliorer la cybersécurité des 
PME. Il est essentiel, à ses yeux, de permettre aux PME 
de se digitaliser de manière sécurisée. À la demande du 
ministre, le SPF Economie a mis en place le “CyberScan”: 
il s’agit d’un outil d’auto-évaluation permettant de four-
nir des conseils personnalisés adaptés au public-cible 
des PME. Sa mise en ligne sera accompagnée d’une 
campagne d’information.

De plus, dans le cadre du PRR, avec la ministre De 
Sutter, il portera un projet visant à accroître la cyber-
résilience des PME, dont les indépendants. Ce projet, 
de 12 millions d’euros, a plusieurs composantes:

— un appel à projets en plusieurs lots pour soutenir 
et accompagner les PME dans l’amélioration de la 
cybersécurité de leur entreprise:

— une campagne de communication annuelle afin de 
sensibiliser les PME aux risques en matière de cyber-
sécurité et aux mesures à mettre en place;

— un site web présentant le “CyberScan”.

Il ajoute qu’un comité de réflexion a également été 
mis en place, étant donné le caractère transversal de 
la cybersécurité, ainsi que les compétences et exper-
tises diverses en la matière. Ce comité est composé du 
Centre pour la cybersécurité Belgique (CCB), de l’IBPT, 
d’Agoria, du CSIPME et d’administrations fédérales et 
régionales. Il s’agit d’assurer une complémentarité entre 
les initiatives en cours et à venir.

4. Soutenir les PME dans le développement de 
l’e-commerce

La crise du coronavirus n’a fait que renforcer l’impor-
tance de la présence sur Internet pour de nombreuses 
PME. De plus, la concurrence liée à l’e-commerce est 
rude, en particulier pour les commerçants locaux. Le 
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oog hebben voor de controle op buitenlandse webshops. 
Bovendien zal de FOD Economie een onderzoek voeren 
naar de digitale transformatie van de Belgische onder-
nemingen om hen te helpen zich te ontwikkelen en zich 
aan e-commerce te wagen. Ten slotte zal vervolgens 
ten behoeve van de zko’s en de kmo’s een bewustma-
kingscampagne dienaangaande worden uitgewerkt, 
evenals een zelfbeoordelingsinstrument, de zogenaamde 
“e-commerce scan”.

5. Duurzaam ondernemerschap stimuleren

Het merendeel van de kmo’s is zeer klein en heeft 
geen expertise inzake circulaire economie. Ze moeten 
worden bijgestaan om de stap naar die circulaire econo-
mie te zetten. Binnen het PHV zal een project “Belgium 
Builds Back Circular” worden uitgebouwd. Dat project, 
dat goed is voor 29 miljoen euro, heeft een drieledige 
doelstelling:

— een geïntegreerde benadering bevorderen met de 
creatie van een circulaire coalitie;

— circulaire projecten financieren;

— de kmo’s bewust maken en informeren.

Het derde onderdeel zal concreet vorm krijgen via:

— een website met relevante informatie over de 
bijstand aan de kmo’s, teneinde ze te helpen bij de 
overschakeling op een model van circulaire economie;

— een zelfbeoordelingsinstrument voor de kmo’s, om 
hun vooruitgang in de richting van dat model te meten;

— jaarlijkse bewustmakingscampagnes, om de voor-
delen van de transitie naar de circulaire economie te 
promoten en om de aandacht op het zelfbeoordelings-
instrument te vestigen.

Op meerdere niveaus zal worden samengewerkt tus-
sen meerdere stakeholders, om ervoor te zorgen dat de 
diverse initiatieven ter zake elkaar aanvullen.

6. De ambachtslieden ondersteunen

De wet van 19 maart 2014 houdende wettelijke definitie 
van de ambachtsman zal worden aangepast. Het is de 
bedoeling de erkenningsprocedure van de ambachtslieden 
te bij de tijd te brengen en te vereenvoudigen, alsook 
die erkenning aantrekkelijk te maken. Voorts zal op de 
Dag van de Ambachten in november 2022 het nieuwe 
instrument voor “geolocalisatie” worden gelanceerd, dat 
de erkende ambachtslieden beter in de kijker zal zetten.

ministre sera attentif au contrôle exercé vis-à-vis des 
opérateurs de vente en ligne étrangers. Une étude sera 
également menée par le SPF Economie en matière de 
transformation digitale des entreprises belges afin de 
les aider à se développer et à se lancer dans l’e-com-
merce. Enfin, une campagne de sensibilisation des TPE 
et PME sera ensuite élaborée dans ce domaine, et un 
outil d’autoévaluation dénommé “e-commerce scan” 
sera développé.

5. Stimuler l’entrepreneuriat durable

La majorité des PME sont très petites et n’ont pas 
d’expertise en matière d’économie circulaire. Il est 
nécessaire de les accompagner pour les aider à franchir 
le pas de la circularité. Dans le PRR, un projet intitulé 
“Belgium Builds Back Circular” sera développé. Ce 
projet, de 29 millions d’euros, remplit un triple objectif:

— promouvoir une approche intégrée avec la création 
d’une coalition circulaire;

— financer des projets circulaires;

— sensibiliser et informer les PME.

— Le troisième volet se concrétisera par:

— un site internet regroupant des informations perti-
nentes sur les aides aux PME pour passer à un modèle 
d’économie circulaire;

— un outil d’auto-évaluation permettant aux PME de 
mesurer leur progression vers ce modèle;

— des campagnes de sensibilisation annuelles afin 
de promouvoir les avantages de la transition vers une 
économie circulaire et de mettre en évidence l’outil 
d’auto-évaluation.

Une coopération et une coordination à plusieurs 
niveaux et entre plusieurs parties prenantes seront 
menées afin d’assurer la complémentarité des différentes 
initiatives en la matière.

6. Soutenir les artisans

La loi du 19 mars 2014 portant définition légale de 
l’artisan sera adaptée. L’objectif est de moderniser et 
simplifier la procédure de reconnaissance des artisans 
et de rendre cette reconnaissance attractive. Le nouvel 
outil de “géolocalisation” permettant aux artisans agréés 
d’être plus visibles sera également lancé lors de la 
Journée de l’artisan de novembre 2022.
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Pijler 2: Ondersteuning van het ondernemerschap

In 2022 zal de minister op drie manieren het onder-
nemerschap blijven stimuleren en ondersteunen.

1. De financiering van de kmo’s verbeteren

De financiering van de kmo’s blijft een prioriteit. De 
FOD Economie zal informatie- en bewustmakingsac-
ties ondernemen om de kennis over de wetgeving ter 
zake op het terrein te verbeteren. De financiering van 
ondernemingsprojecten van onderneemsters zal een 
aandachtspunt blijven.

2. Het vrouwelijk ondernemerschap aanmoedigen

In België is één op drie zelfstandigen een vrouw. Het 
aantal vrouwelijke zelfstandigen neemt verhoudingsge-
wijs sneller toe dan dat van de mannelijke zelfstandigen. 
Ondanks die positieve trend ligt de ondernemerschaps-
graad bij de mannen niettemin tweemaal hoger dan bij de 
vrouwen. De vrouwen puren evenwel minder inkomsten 
uit hun zelfstandige activiteit dan de mannen. In 2022 zal 
de minister diverse initiatieven nemen om de gegevens 
te verbeteren over de toegang van onderneemsters tot 
privé en overheidsfinanciering. Voorts zal hij specifiek 
aandacht besteden aan het genderevenwicht binnen de 
Ordes en Instituten waarvoor hij bevoegd is.

In 2021 heeft de minister tevens een overheidsop-
dracht gelanceerd waarmee de vier beste projecten ter 
ondersteuning van de onderneemsters konden wor-
den geselecteerd. Voor Vlaanderen werd het project 
XKwadraat gekozen, voor Wallonië UCM, voor Brussel 
Hors norme en als nationaal project Microstart. Elk 
project zal tot in 2024 worden gefinancierd ten belope 
van 70 000 euro per jaar.

3. Het ondernemerschap van ondernemers van 
buitenlandse afkomst aanmoedigen

De minister zal ook het ondernemerschap van on-
dernemers van buitenlandse afkomst aanmoedigen. Op 
basis van de studie “Ondernemerschap en diversiteit” 
zal men de cijfers van het kmo-observatorium bij de tijd 
brengen en voorzien in financiële ondersteuning voor 
positieve projecten op dat vlak.

Pijler 3: Bescherming tegen laattijdige betaling

De derde pijler van het beleid van de minister heeft 
betrekking op de bescherming tegen laattijdige betaling. 
De wet van 14 augustus 2021 tot wijziging van de wet 
van 2 augustus 2002 betreffende de bestrijding van de 
betalingsachterstand bij handelstransacties zou de positie 

Pilier 2: soutien à l’entrepreneuriat

En 2022, le ministre continuera à stimuler et soutenir 
l’initiative entrepreneuriale par trois biais.

1. Améliorer le financement des PME

Le financement des PME restera une priorité. Des 
actions d’information et de sensibilisation seront menées 
par le SPF Economie afin d’améliorer la connaissance 
de la législation en la matière sur le terrain. Le finance-
ment des projets d’entreprise portés par des femmes 
entrepreneurs restera un point d’attention.

2. Encourager l’entrepreneuriat féminin

En Belgique, un indépendant sur trois est une femme. 
La croissance du nombre de femmes indépendantes 
est proportionnellement plus forte que celle du nombre 
d’hommes indépendants. Malgré cette tendance positive, 
le taux d’entrepreneuriat chez les hommes est deux fois 
supérieur à celui des femmes. Cependant, elles tirent 
moins de revenus de leur activité indépendante que 
les hommes. En 2022, le ministre prendra plusieurs 
initiatives pour améliorer les données sur l’accès des 
femmes entrepreneurs au financement privé et public. Il 
accordera en outre une attention particulière à l’équilibre 
des genres au sein des Ordres et Instituts relevant de 
sa tutelle.

En 2021, il a également lancé un marché public qui 
a permis de sélectionner les quatre meilleurs projets 
visant à soutenir les femmes entrepreneurs. Le projet 
pour la Flandre est porté par XKwadraat, celui pour la 
Wallonie par UCM, celui pour Bruxelles par Hors norme 
et le projet national par Microstart. Chacun de ces pro-
jets sera financé à concurrence de 70 000 euros par 
an jusqu’en 2024.

3. Encourager l’entrepreneuriat des entrepreneurs 
d’origine étrangère

Le ministre encouragera également l’entrepreneuriat 
des entrepreneurs d’origine étrangère. Sur la base de 
l’étude “Entrepreneuriat et diversité”, les chiffres de 
l’Observatoire des PME seront mis à jour et un support 
financier sera prévu pour soutenir des projets positifs 
dans ce domaine.

Pilier 3: protection contre les retards de paiement

Le troisième pilier de son action porte sur la protection 
contre les retards de paiement. La loi du 14 août 2021, 
qui modifie la loi du 2 août 2022 concernant la lutte 
contre le retard de paiement dans les transactions com-
merciales, devrait renforcer la position des entreprises 
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van de bedrijven-schuldeisers moeten versterken. De 
wet zal op 1 februari 2022 in werking treden. De minis-
ter zal toezien op de uitvoering ervan, teneinde ervoor 
te zorgen dat die wet onverkort tegemoetkomt aan de 
doelstelling om de betalingstermijnen terug te dringen.

Pijler 4: Administratieve vereenvoudiging

De minister zal tevens maatregelen nemen op het 
stuk van administratieve vereenvoudiging, in nauwe sa-
menwerking met de staatssecretaris voor Digitalisering, 
belast met Administratieve Vereenvoudiging, Privacy en 
de Regie der Gebouwen.

1. De administratieve vereenvoudiging ondersteunen

De minister zal de mogelijkheid om vragen te stellen 
over de toepassing van de richtlijn over de beroepskwa-
lificaties via Be-Assist verder uitbouwen. De procedures 
van de Algemene Directie kmo-beleid die nog niet elek-
tronisch beschikbaar zijn, zullen worden gedigitaliseerd.

2. De normen voor de ondernemingsloketten 
aanpassen

Er zal worden nagegaan of een aanpassing van de 
regels met betrekking tot de ondernemingsloketten nodig 
is om de kwaliteit van hun dienstverlening te verbeteren. 
De rol van de ondernemingsloketten zal daarbij, indien 
nodig, eveneens worden herijkt ingevolge de uitrol van 
de Single Digital Gateway.

Pijler 5: Europees deel van het federale kmo-beleid

Het beleid van de minister in het kader van deze pijler 
bestaat in wezen uit het voorlichten van ondernemingen 
over Europese initiatieven die het ondernemerschap 
stimuleren en uit het aanmoedigen van ondernemingen 
om hieraan deel te nemen. Voor 2022 zal het vier delen 
omvatten:

— “SME Strategy” en de rol van de “SME-Envoy”;

— het Single Market Forum;

— de jaarlijkse Europese prijs voor de bevordering 
van ondernemingen;

— het waarborgen van de omzetting van drie Europese 
richtlijnen die onder zijn bevoegdheid ressorteren, met 
name:

a. richtlijn (EU) 2019/2161, de zogenaamde 
Omnibusrichtlijn

créancières. La loi entrera en vigueur au 1er février 2022. 
Le ministre sera attentif à sa mise en œuvre afin qu’elle 
remplisse pleinement ses objectifs de réduction des 
délais de paiement.

Pilier 4: simplification administrative

Le ministre prendra également des mesures en matière 
de simplification administrative, en étroite collaboration 
avec le secrétaire d’État en charge de la Simplification 
administrative.

1. Soutenir la simplification administrative

Il développera davantage la possibilité de poser des 
questions sur l’application de la directive sur les quali-
fications professionnelles via Be-Assist et digitalisera 
également les procédures de la Direction Générale de la 
Politique des PME, qui ne sont pas encore disponibles 
électroniquement.

2. Adapter les normes pour les guichets 
d’entreprises

D’autre part, une étude sera faite pour voir si une adap-
tation des règles concernant les guichets d’entreprises 
est nécessaire afin d’améliorer la qualité des services 
fournis par ceux-ci. Le rôle des guichets d’entreprises 
sera également redéfini si nécessaire, suite à la mise 
en œuvre du Single Digital Gateway.

Pilier 5: volet européen de la politique fédérale des 
PME

Ce pilier consiste essentiellement à informer les 
entreprises sur les initiatives européennes qui stimulent 
l’entrepreneuriat et à les encourager à y participer. Pour 
l’année 2022, il comprendra quatre volets:

— la “SME Strategy” et le rôle du “SME-Envoy”;

— le Single Market Forum;

— le prix européen annuel de la promotion des 
entreprises;

— assurer la transposition de trois directives euro-
péennes relevant de sa compétence, à savoir:

a. la directive (UE) 2019/2161 dite “Omnibus”.
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De werkzaamheden met betrekking tot de 
Omnibusrichtlijn met het oog op een betere handha-
ving en de modernisering van de EU-regels inzake 
consumentenbescherming zijn momenteel aan de 
gang, in samenwerking met de minister van Economie 
en Werk en de staatssecretaris voor Begroting en 
Consumentenbescherming.

b. richtlijn (EU) 2019/633 inzake oneerlijke handels-
praktijken in de onderlinge relaties tussen ondernemingen 
in de landbouw- en voedselvoorzieningsketen.

Het Parlement heeft het wetsontwerp ter omzetting 
van die richtlijn onlangs aangenomen (DOC 55 2177). Er 
zal een communicatiecampagne worden opgezet opdat 
de betrokkenen er kennis van kunnen nemen.

c. richtlijn (EU) 2019/1023 inzake herstructurering en 
insolventie.

Door de omzetting van richtlijn (EU) 2019/1023 zullen 
levensvatbare ondernemingen in financiële problemen 
in een vroeg stadium makkelijker toegang krijgen tot de 
herstructureringsmaatregelen om te voorkomen dat zij 
overkop gaan. De minister zal in dat verband samen-
werken met de minister van Justitie en Noordzee en met 
de minister van Economie en Werk.

Pijler 6: Modernisering van de intellectuele beroepen

Een reglementering voor de intellectuele beroepen 
blijft nodig om een korps van bekwame beroepsbeoe-
fenaars tot stand te brengen. Een modernisering van 
de bestaande reglementering is belangrijk om tege-
moet te komen aan de opmerkingen van de Europese 
Commissie en om rekening te houden met de evolutie 
in de verschillende sectoren.

C. Kmo-beleid op basis van betrouwbare cijfers 
en in overleg met de stakeholders

Volgens de minister moet elk goed overheidsbeleid 
zijn gebaseerd op betrouwbare gegevens en worden 
uitgewerkt in overleg met de stakeholders. In 2022 zal 
hij ter zake de volgende acties ondernemen:

— het kmo-beleid ondersteunen met cijfers over de 
kmo’s en de zelfstandigen;

— de ondernemingszin in België meten via de Global 
Entrepreneurship Monitor;

— de Hoge Raad voor de Zelfstandigen en de kmo 
raadplegen en herschikken.

Les travaux relatifs à la directive “Omnibus” visant 
à une meilleure application et une modernisation des 
règles de l’Union en matière de protection des consom-
mateurs sont en cours, en collaboration avec le ministre 
de l’Economie et la secrétaire d’État à la Protection des 
consommateurs.

b. la directive (UE) 2019/633 sur les pratiques com-
merciales déloyales dans les relations interentreprises 
au sein de la chaîne d’approvisionnement agricole et 
alimentaire.

Le projet de loi qui transpose cette directive vient 
d’être adopté par le Parlement (DOC 55 2177). Une 
campagne de communication sera organisée afin que 
les personnes concernées en aient connaissance.

c. la directive (UE) 2019/1023 sur la restructuration 
et l’insolvabilité.

La transposition de cette directive permettra de faci-
liter, pour les entreprises viables en difficulté financière, 
l’accès aux mesures de restructuration à un stade pré-
coce afin d’éviter qu’elles ne deviennent insolvables, 
en collaboration avec les ministres de la Justice et de 
l’Economie.

Pilier 6: modernisation des professions intellectuelles

Une règlementation pour les professions intellec-
tuelles demeure nécessaire pour créer un corps de 
professionnels compétents. Une modernisation de la 
réglementation existante est importante pour répondre 
aux remarques de la Commission européenne et tenir 
compte des évolutions intervenues dans les différents 
secteurs.

C. Politique des PME s’appuyant sur des données 
fiables et concertée avec les parties prenantes

Le ministre estime que toute bonne politique publique 
doit s’appuyer sur des données fiables et se construire 
en concertation avec les parties prenantes. En 2022, il 
agira dans ce domaine:

— en soutenant la politique des PME avec des chiffres 
sur les PME et les indépendants;

— en mesurant l’esprit d’entreprise en Belgique via 
le Global Entrepreneurship Monitor;

— en consultant et recomposant le Conseil supérieur 
des indépendants et des PME.
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D .  R e s o l u t i e s  v a n  d e  K a m e r  v a n 
volksvertegenwoordigers

In 2022 en gedurende de rest van de regeerperiode 
zal de minister werk blijven maken van de resoluties die 
in zijn bevoegdheidsdomein worden ingediend.

Tot slot herinnert de minister eraan dat de kmo’s, die 
99 % van de Belgische ondernemingen uitmaken, de 
motor van ons economisch weefsel zijn. Ze spelen een 
doorslaggevende rol bij de exit uit de huidige crisis, maar 
ook inzake de bespoediging van de digitale en milieutran-
sities in België Dit jaar en de rest van de regeerperiode 
zal de minister erop toezien dat er in het beleid van de 
federale regering bijzondere aandacht wordt besteed 
aan de kmo’s als bepalende economische actoren.

II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) maakt eerst 
enkele algemene opmerkingen over de beleidsnota en 
gaat vervolgens dieper in op een paar specifieke punten.

De tijdige omzetting van EU-richtlijnen en het voor-
komen van goldplating zijn zeer belangrijk. Goldplating 
kan nefaste gevolgen hebben voor het concurrentie-
vermogen van onze ondernemingen. De N-VA is blij 
dat de beleidsnota expliciet vermeldt dat gold-plating 
zal worden voorkomen. Mevrouw Houtmeyers zal dit 
nauwgezet opvolgen.

Voorts is een permanente dialoog met de deelstaten 
cruciaal.

De overheid moet een partner zijn van onze kmo’s. Die 
laatste hebben nood aan een eenvoudig reglementair 
kader zonder onnodige administratieve lasten. Daarom is 
het belangrijk dat de overheid inspanningen levert op vlak 
van communicatie en toegankelijkheid van de beschikbare 
informatie voor de ondernemers. Ondernemingsloketten 
spelen in dezen een belangrijke rol.

De kmo’s zijn bijzonder zwaar getroffen door de corona-
crisis. Door de coronacrisis wordt de digitale transitie nog 
nijpender. Het is noodzakelijk om onze ondernemingen, 
en zeker de kmo’s, te begeleiden en te motiveren om 
deze digitale transitie te maken en hen te ondersteunen 
in de ontwikkeling van e-commerce.

Daarnaast erkennen kmo’s dat de circulaire econo-
mie een uitdaging voor hen is. Zij hebben op dat vlak 

D. Résolutions de la Chambre des représentants

En 2022 et durant le reste de la législature, le ministre 
continuera à traiter les résolutions pour lesquelles il a 
été nommé pilote.

En conclusion, le ministre rappelle que les PME sont 
le moteur de notre tissu économique, représentant 99 % 
des entreprises du pays. Elles jouent un rôle détermi-
nant dans la sortie de crise actuelle, mais également 
dans l’accélération des transitions numérique et envi-
ronnementale de la Belgique. Cette année et toute la 
législature, il veillera à ce que l’action du gouvernement 
fédéral réserve une attention particulière aux PME, en 
tant qu’acteurs déterminants de l’économie.

II. — DISCUSSION

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) fait d’abord quelques 
remarques générales sur la note de politique générale, 
avant d’aborder quelques points plus spécifiques. 

La transposition en temps voulu des directives euro-
péennes et la prévention de la surréglementation sont 
pour elle très importantes. La surréglementation peut 
avoir des conséquences néfastes sur la compétitivité 
de nos entreprises. La N-VA se réjouit que la note de 
politique générale mentionne explicitement que la sur-
réglementation sera évitée. Elle veillera au bon respect 
de cet engagement.

En outre, elle plaide pour un dialogue permanent avec 
les entités fédérées, crucial à ses yeux.

Les autorités doivent être un partenaire de nos PME. 
Ces dernières ont besoin d’un cadre réglementaire simple, 
sans charge administrative inutile. C’est pourquoi il est 
important que les autorités fassent des efforts en matière 
de communication et d’accessibilité des informations 
disponibles pour les entrepreneurs. Les guichets-en-
treprises jouent un rôle important à cet égard.

Les PME ont été particulièrement touchées par la crise 
du coronavirus. Cette crise rend la transition numérique 
encore plus urgente. Il est nécessaire d’accompagner 
et de motiver nos entreprises, certainement les PME, 
à effectuer cette transition numérique et de les soutenir 
dans le développement du commerce électronique.

Par ailleurs, les PME reconnaissent que l’économie 
circulaire est un défi pour elles. Elles ont peu d’expérience 
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weinig ervaring. Om een digitale en duurzame transitie 
te maken, zijn informatie- en sensibiliseringscampagnes 
noodzakelijk, eerder dan nieuwe wetgeving.

Het takenpakket van de Economische Inspectie is erg 
uitgebreid. Naast haar algemene controletaken omvat het 
gerichte controles en acties inzake specifieke problemen, 
zoals e-commerce en namaak. Daarenboven heeft de 
Inspectie ook nog eens extra taken in het kader van de 
coronacrisis. De vraag rijst of de dienst dit allemaal kan 
bolwerken. Indien er extra taken of controles worden 
toevertrouwd aan de Economische Inspectie, dienen 
daar ook voldoende middelen en personeel tegenover 
te staan.

Mevrouw Houtmeyers betreurt dat de beleidsno-
ta niets vermeldt over zombiebedrijven, een dossier 
waarover het lid reeds meerdere parlementaire vragen 
heeft gesteld. Levensvatbare bedrijven moeten behoed 
worden voor een faillissement, maar er bestaan he-
laas ook niet-levensvatbare bedrijven die, onder meer 
door coronasteunmaatregelen, overeind blijven. Zulke 
zombiebedrijven zijn nefast voor de productiviteit en 
vervalsen de concurrentie. De OESO wees in 2017 al 
op deze problematiek, specifiek ook in relatie tot ons 
land. In internationale vergelijkingen scheert België hoge 
toppen wat het aandeel zombiebedrijven betreft. De 
coronacrisis heeft dit probleem alleen maar versterkt.

Er bestaan heel wat wettelijke instrumenten om zom-
biebedrijven aan te pakken. De overheid moet hier dan 
ook streng op toezien en deze effectief aanwenden. 
Zombiebedrijven mogen de coronacrisis niet als excuus 
inroepen. Voor hen is een efficiënte afhandeling van fail-
lissementen belangrijk. Het beleid moet erover waken dat 
gezonde bedrijven goed kunnen heropstarten en daarbij 
niet worden gehinderd door ongezonde bedrijven. Ook 
na de coronacrisis blijft dit essentieel.

In de begroting wordt het bedrag toegekend aan de 
ondernemingsloketten (in 2021 nog 495 000 euro) voort-
aan ondergebracht in de uitgavenpost “algemene wer-
kingskosten”. Het budget daarvoor daalt van 495 000 euro 
in 2021 naar 450 000 in 2022. Hoe verantwoordt de 
minister dit?

Daarnaast worden de toelagen aan organismen, 
instellingen en personen die zich op nationaal en interna-
tionaal vlak bezighouden met de bevordering van kmo’s 
en zelfstandigen de komende jaren teruggeschroefd van 
216 000 euro in 2021 tot 200 000 euro vanaf 2024. Kan 
de minister hierover meer toelichting geven?

dans ce domaine. Pour opérer une transition numérique 
et durable, des campagnes d’information et de sensibili-
sation sont nécessaires, plutôt qu’une nouvelle législation.

Les missions de l’Inspection économique sont très 
étendues. En plus de ses missions générales de contrôle, 
elle est chargée de réaliser des contrôles et actions 
ciblés concernant des problèmes spécifiques, tels que 
le commerce électronique et la contrefaçon. En outre, 
l’Inspection s’est vu confier des tâches supplémentaires 
dans le cadre de la crise du coronavirus. La question 
se pose de savoir si ce service peut faire tout cela. Si 
l’Inspection économique se voit confier des tâches ou 
des contrôles supplémentaires, elle doit être dotée de 
ressources et de personnel suffisants.

Mme Houtmeyers regrette que la note de politique 
générale reste muette sur les entreprises zombies, un 
dossier sur lequel la membre a déjà posé plusieurs ques-
tions parlementaires. Les entreprises viables doivent être 
sauvées de la faillite, mais il existe malheureusement 
aussi des entreprises non viables qui, en partie grâce 
aux mesures d’aide accordées dans le cadre de la crise 
du coronavirus, restent en vie. Ces entreprises zombies 
nuisent à la productivité et faussent la concurrence. 
L’OCDE a déjà signalé ce problème en 2017, spécifi-
quement aussi en ce qui concerne notre pays. Dans les 
comparaisons internationales, la Belgique est en tête de 
liste en ce qui concerne la part des entreprises zombies. 
La crise du coronavirus n’a fait qu’aggraver le problème.

Il existe de nombreux instruments juridiques pour 
lutter contre les entreprises zombies. Les autorités 
doivent donc veiller à leur strict respect et les utiliser 
efficacement. Les entreprises zombies ne doivent pas 
invoquer la crise du coronavirus comme excuse. Pour 
elles, un règlement efficace des faillites est important. 
La politique doit veiller à ce que les entreprises saines 
puissent redémarrer correctement et ne soient pas 
entravées par des entreprises qui ne le sont pas. Cela 
restera essentiel même après la crise du coronavirus.

Dans le budget, le montant alloué aux guichets-en-
treprises (encore 495 000 euros en 2021) est désormais 
repris dans le poste de dépenses “frais généraux de 
fonctionnement”. Le budget prévu à cet effet passera 
de 495 000 euros en 2021 à 450 000 euros en 2022. 
Comment le ministre justifie-t-il cette baisse?

En outre, les subventions aux organismes, institutions 
et personnes qui participent à la promotion des PME et 
de l’emploi indépendant au niveau national et interna-
tional seront réduites dans les années à venir, passant 
de 216 000 euros en 2021 à 200 000 euros à partir de 
2024. Le ministre peut-il expliciter cette évolution?
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Anders dan in de beleidsnota van 2020 staat in de nota 
van 2021 niets te lezen over de herstructurering van de 
gereglementeerde beroepen, de ordes en instituten. De 
beleidsnota van 2021 beperkt zich ertoe te stellen dat er 
aandacht zal worden besteed aan het genderevenwicht 
binnen de ordes en instituten. Een herstructurering is 
nochtans broodnodig om de huidige versnippering van 
bevoegdheden aan te pakken. Mevrouw Houtmeyers 
geeft het voorbeeld van de Orde van Architecten, waar-
binnen tussen Nederlands- en Franstaligen een akkoord 
bestaat om zich binnen het bestaande wettelijk kader 
confederaal te organiseren. Uit een enquête van mei 
2020 bleek dat minder dan één op de vijf architecten 
van mening was dat de Orde goed werk levert. Kan de 
minister aangeven wat zijn plannen zijn inzake het dossier 
van de gereglementeerde beroepen, ordes en instituten?

Na deze algemene opmerkingen snijdt de spreekster 
een aantal specifieke punten aan.

Een eerste punt is de toegang van kmo’s tot over-
heidsopdrachten. De minister stelt ter zake een actieplan 
met 32 maatregelen voor. Dit is op zich positief. In 2018 
kwam de FOD Economie echter reeds met een charter 
over dit onderwerp teneinde de deelneming van kmo’s 
aan overheidsopdrachten te vergroten. Kan de minister 
aangeven of en hoe dit charter effect heeft gehad? Kan 
hij een overzicht geven van de verhouding tussen grote 
ondernemingen, kmo’s en startups in de participatie in 
overheidsopdrachten voor de laatste jaren? Denkt de 
minister dat een actieplan zal volstaan, of zullen wet-
gevende initiatieven nodig zijn?

Het lid wijst er in dit verband op dat de administratieve 
lasten voor ondernemingen bij overheidsopdrachten 
zeer hoog zijn. Bovendien blijft het voor een kmo die 
nooit eerder een overheidsopdracht uitvoerde, zeer 
moeilijk om in dat ‘circuit’ terecht te komen; er wordt 
immers nagenoeg altijd gevraagd naar referenties bij 
overheidsopdrachten, hetgeen een onderneming meteen 
extra punten oplevert.

De minister stelde terecht dat bepaalde sectoren, 
zoals de horeca, bijzonder zwaar werden getroffen door 
de coronamaatregelen. De regering heeft maatregelen 
genomen ter ondersteuning van de kmo’s tijdens de 
crisis. De N-VA betreurt dat dat soms met enige wil-
lekeur gebeurde, niet zelden in het nadeel van kleine 
zelfstandigen. Mevrouw Houtmeyers dringt erop aan 
dat er in de toekomst meer gericht en doordacht maat-
regelen worden getroffen. De minister schreef in de 
beleidsnota gepast gevolg te zullen geven aan de audit 
van het Rekenhof over de federale crisismaatregelen. 
Wat bedoelt hij daarmee?

Contrairement à la note de politique générale de 2020, 
la note de 2021 ne mentionne pas la restructuration 
des professions réglementées, des ordres et instituts. 
La note de politique générale de 2021 se borne à indi-
quer qu’une attention sera accordée à l’équilibre des 
genres au sein des ordres et instituts. Une restructuration 
s’impose toutefois pour remédier à la fragmentation 
actuelle des compétences. Mme Houtmeyers donne 
l’exemple de l’Ordre des Architectes, au sein duquel 
néerlandophones et francophones ont convenu de 
s’organiser de manière confédérale dans le cadre légal 
existant. Une enquête réalisée en mai 2020 a montré 
que moins d’un architecte sur cinq pensait que l’Ordre 
faisait du bon travail. Le ministre peut-il indiquer quels 
sont ses projets concernant la question des professions 
réglementées, ordres et instituts?

Après ces remarques générales, la membre aborde 
un certain nombre de points spécifiques.

Un premier point concerne l’accès des PME aux mar-
chés publics. Le ministre propose un plan d’action de 
32 mesures à cet égard. C’est positif en soi. Cependant, 
en 2018, le SPF Économie avait déjà présenté une charte 
sur ce sujet afin d’accroître la participation des PME 
aux marchés publics. Le ministre peut-il indiquer si et 
comment cette charte a eu un impact? Peut-il donner 
un aperçu de la proportion de grandes entreprises, de 
PME et de start-ups dans la participation aux marchés 
publics au cours des dernières années? Le ministre 
pense-t-il qu’un plan d’action sera suffisant ou des 
initiatives législatives seront-elles nécessaires?

La membre souligne à cet égard que les charges 
administratives pesant sur les entreprises en matière 
de marchés publics sont très lourdes. De plus, il reste 
très difficile pour une PME qui n’a jamais réalisé de 
marché public auparavant d’entrer dans le “circuit”, car 
des références sont presque toujours demandées dans 
les marchés publics, avec à la clé des points supplé-
mentaires engrangés par cette entreprise.

Le ministre indique à juste titre que certains secteurs 
comme l’horeca ont été particulièrement impactés par les 
mesures corona. Le gouvernement a pris des mesures 
pour soutenir les PME pendant la crise, mais la N-VA 
déplore que des décisions aient parfois été prises de 
façon quelque peu arbitraire et souvent au détriment 
des petits indépendants. Mme Houtmeyers insiste pour 
que des mesures plus ciblées et plus réfléchies soient 
prises à l’avenir. Le ministre a précisé dans sa note de 
politique générale qu’une suite adéquate sera donnée à 
l’audit réalisé par la Cour des comptes sur les mesures 
de crise fédérales. Que veut-il dire par là?
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De evaluatie van de Gedragscode voor goede relaties 
tussen brouwers, drankenhandelaars en horecasector is 
een goede zaak. De code is ondertussen al zes jaar oud. 
Ze heeft wel haar nut bewezen. Mevrouw Houtmeyers 
geeft alleszins de voorkeur aan een gedragscode boven 
extra wetgeving.

Is de minister van plan bepaalde coronasteunmaat-
regelen te verlengen?

Het is belangrijk dat kmo’s weerbaar zijn tegen cy-
beraanvallen, zeker gelet op het feit dat hoe langer 
hoe meer ondernemingen online actief zijn. Gerichte 
communicatie over de gevaren op het internet en cy-
beraanvallen zijn wezenlijk.

Het lid krijgt veel signalen dat communicatiecampagnes 
vandaag de dag vaak hun doel voorbijschieten, terwijl 
die vaak zeer veel geld kosten. Hoe zullen de geplande 
campagnes worden aangepakt? Zijn er concrete targets? 
Welke return on investment verwacht de minister van 
deze campagnes? Bij de campagne ter bevordering 
van het vrouwelijke ondernemerschap kan bijvoorbeeld 
gedacht worden aan een doelstelling inzake het aantal 
vrouwen dat ertoe wordt overtuigd om effectief een zaak 
op te starten.

Op het vlak van e-commerce heeft ons land een 
achterstand ten opzichte van andere lidstaten. Kmo’s 
dienen hierin ondersteund te worden. De overheid moet 
fraude en oneerlijke of misleidende handelspraktijken 
aanpakken, alsook de goede marktwerking bewaken, 
maar dient zich te onthouden van prijszetting. De over-
heid kan ook de nodige initiatieven nemen om onze 
ondernemingen competitiever te maken. Hoe wil de 
minister buitenlandse e-commercespelers controleren? 
En plant de minister, naast een “e-commerce scan”, nog 
andere initiatieven om de ontwikkeling van e-commerce 
bij de kmo’s te ondersteunen?

In zijn beleidsnota van 2020 sprak de minister nog over 
het belang van buurtwinkels, stadsplanning, mobiliteit 
en bereikbaarheid. In de beleidsnota van 2022 is dat 
niet het geval. Ook de budgetten worden neerwaarts 
bijgesteld. Mevrouw Houtmeyers betreurt dit. Voor lo-
kale handelaars, zeker in een stedelijke context, is de 
bereikbaarheid vaak een groot probleem. Is de minister 
nog betrokken bij dit dossier? Zal hij hierover in gesprek 
gaan met zijn collega’s in de federale regering en bij de 
deelstaten?

L’intervenante se félicite que l’évaluation du Code de 
conduite pour de bonnes relations entre les brasseurs, 
les négociants en boissons et le secteur Horeca soit en 
cours. Ce code a entre-temps déjà six ans et il a prouvé 
son utilité. En tout état de cause, Mme Houtmeyers 
donne la préférence à un code de conduite plutôt qu’à 
une législation de plus.

Le ministre a-t-il l’intention de prolonger certaines 
mesures de soutien prises en réaction à la pandémie?

Il est d’autant plus important que les PME soient en 
mesure de résister aux cyberattaques qu’elles sont 
de plus en plus nombreuses à être actives en ligne. Il 
est essentiel de réaliser des communications ciblées 
concernant les dangers de l’internet et les cyberattaques.

La membre entend régulièrement que les campagnes 
de communication ratent aujourd’hui souvent leur cible, 
alors qu’elles sont souvent très onéreuses. Comment 
les campagnes prévues seront-elles organisées? Y a-t-il 
des cibles concrètes? Quel retour sur investissement le 
ministre attend-il de ces campagnes? Pour la campagne 
visant à promouvoir l’entrepreneuriat féminin, on peut 
par exemple se fixer un objectif relatif au nombre de 
femmes qui se seront laissé convaincre de lancer leur 
propre affaire.

Dans le domaine du commerce en ligne, notre pays 
accuse un certain retard par rapport à d’autres États 
membres. Il convient de soutenir les PME en la matière. 
Les autorités publiques doivent d’attaquer à la fraude et 
aux pratiques commerciales déloyales ou trompeuses 
ainsi que veiller au bon fonctionnement du marché, mais 
elles doivent s’abstenir de fixer les prix. Les autorités 
peuvent également prendre les initiatives nécessaires 
pour rendre nos entreprises plus compétitives. Comment 
le ministre entend-il contrôler les entreprises étrangères 
actives dans le commerce en ligne? Hormis un “e-com-
merce scan”, le ministre prévoit-il d’autres initiatives 
pour soutenir le développement du commerce en ligne 
dans les PME?

Dans sa note de politique générale de 2020, le ministre 
mentionnait encore l’importance des magasins de 
proximité, de l’aménagement urbain, de la mobilité et 
de l’accessibilité. Ces questions ne sont pas abordées 
dans la note de politique générale à l’examen. En outre, 
les budgets sont revus à la baisse, ce que déplore 
Mme Houtmeyers. Pour les commerçants locaux, en 
particulier dans un contexte urbain, l’accessibilité constitue 
souvent un problème important. Le ministre est-il encore 
associé à ce dossier? Entamera-t-il une discussion à 
ce sujet avec ses collègues du gouvernement fédéral 
et des entités fédérées?
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Een duurzamere economie veronderstelt een optimaal 
beheer van de grondstoffen. Hoe wil de minister de 
overgang naar een grondstofvriendelijk bedrijfsmodel 
mogelijk maken? De beleidsnota blijft daarover zeer vaag.

We kampen vandaag met een gebrek aan grondstof-
fen. De prijzen van grondstoffen zitten wereldwijd in de 
lift. De overheid mag niet ingrijpen via prijsregulering. 
Wel dient zij de voorwaarden te creëren waarbinnen de 
economie zich zo vrij mogelijk kan ontwikkelen en de 
vrije mededinging te bewaken.

Leveringsproblemen en stijgende prijzen brengen 
kmo’s in een lastig parket. Mevrouw Houtmeyers geeft 
dienaangaande het voorbeeld van een zelfstandige 
keukeninstallateur die de verschillende onderdelen 
met grote tijdsintervallen geleverd krijgt. Hij moet die 
onderdelen voorfinancieren en stockeren, maar kan ze 
nog niet installeren noch factureren. Hij moet ook hopen 
dat de klant geduld zal blijven hebben.

Mevrouw Houtmeyers verwijst ook naar garagisten die 
amper nieuwe auto’s geleverd krijgen. Klanten moeten 
zich tevreden stellen met stockauto’s, die anders dan 
vroeger zonder grote korting worden verkocht.

Ze geeft ook aan dat de supermarktprijzen stijgen. 
De loonkosten in ons land liggen veel hoger dan in 
de buurlanden waardoor er geen gelijk speelveld be-
staat. Mensen die aan de grens wonen gaan vaak hun 
boodschappen in het buitenland doen. Er is nood aan 
structurele maatregelen: een flexibeler arbeidswetge-
ving en een daling van de loonkosten. Het lid verwijst 
dienaangaande naar een voorstel van resolutie van 
mevrouw Van Bossuyt (DOC 55 1449/001).

Het is positief dat de minister inzet op het ondersteunen 
van ambachtslieden, onder meer door geolokalisatie.

Ook het feit dat de minister werk wil maken van het 
aanmoedigen van vrouwelijk ondernemerschap en on-
dernemerschap van mensen van buitenlandse afkomst, 
is een goede zaak. Wel vindt mevrouw Houtmeyers dat 
dit geen dogma mag worden. Positieve discriminatie is 
sowieso een no go.

Voorts staat mevrouw Houtmeyers positief ten op-
zichte van de voorgenomen maatregelen om te strijden 
tegen laattijdige betaling. Dit is een zeer belangrijk 
dossier. Enkele maanden geleden werd in deze com-
missie, en vervolgens door de plenaire vergadering, 

Une économie durable suppose une gestion optimale 
des matières premières. Comment le ministre entend-il 
favoriser la transition vers un modèle d’entreprise efficace 
dans l’utilisation des ressources? La note de politique 
générale reste très vague à ce sujet.

Nous sommes actuellement confrontés à une pénurie 
de matières premières. Leurs prix sont en augmenta-
tion partout dans le monde. Les autorités publiques ne 
peuvent pas intervenir au moyen d’une régulation des 
prix, mais elles doivent créer les conditions permettant 
à l’économie de se développer aussi librement que 
possible et veiller à la libre concurrence.

Les difficultés de livraison et la hausse des prix mettent 
les PME en difficulté. Mme Houtmeyers évoque à cet 
égard l’exemple d’un installateur de cuisines indépen-
dant qui reçoit les différentes parties d’une cuisine de 
manière très échelonnée. Il doit préfinancer et stocker 
les meubles reçus, mais il ne peut ni les installer, ni les 
facturer. Il doit également espérer que le client continuera 
à faire preuve de patience.

Mme Houtmeyers se réfère également aux garagistes 
qui peinent à se voir livrer de nouvelles voitures. Les 
clients doivent se contenter de voitures de stock qui, 
contrairement à la situation d’avant la crise, sont vendues 
sans réduction significative.

Il indique que les prix sont également en augmen-
tation dans les supermarchés. Les coûts salariaux 
sont bien plus élevés dans notre pays que dans les 
pays voisins, Les frontaliers vont régulièrement faire 
leurs courses à l’étranger. Il convient de prendre des 
mesures structurelles en adoptant une législation sur 
le travail plus flexible et en réalisant une baisse des 
charges salariales. La membre renvoie, à ce sujet, à 
une proposition de résolution déposée par Mme Van 
Bossuyt (DOC 55 1449/001).

L’intervenante se félicite que le ministre entende 
soutenir les artisans, notamment au moyen de la 
géolocalisation.

Il est également très positif que le ministre entende 
encourager l’entrepreneuriat féminin et l’entrepreneuriat 
des entrepreneurs d’origine étrangère. Mme Houtmeyers 
estime toutefois que cela ne doit pas devenir un dogme. 
La discrimination positive n’est pas une option.

Par ailleurs, Mme Houtmeyers est également favorable 
aux mesures envisagées pour lutter contre les retards 
de paiement. Il s’agit d’un dossier très important. Il y a 
quelques mois, la proposition de loi des Mmes Dierick 
et Farih modifiant la loi du 2 août 2002 concernant la 
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het wetsvoorstel goedgekeurd van de dames Dierick 
en Farih tot wijziging van de wet van 2 augustus 2002 
betreffende de bestrijding van de betalingsachterstand 
bij handelstransacties (DOC 55 1036). De wet zal op 
1 februari 2022 in werking treden. Er dient zeker een 
evaluatie van deze wetswijziging te worden ondernomen.

Mevrouw Houtmeyers haalt in dit verband ook haar 
– naar de commissie voor Justitie verzonden – wets-
voorstel tot wijziging van het Gerechtelijk Wetboek tot 
uitbreiding van de procedure betreffende de invordering 
van onbetwiste geldschulden wat overheidsschulden 
betreft (DOC 55 1393/001) aan. Sinds 2016 bestaat er 
een procedure voor onbetwiste geldschulden waardoor 
ondernemingen sneller verhaal kunnen halen voor hun 
onbetwiste facturen. Die procedure staat evenwel enkel 
open voor ondernemingen onderling. De facturen van 
de overheid vallen daar niet onder. Vooral in het licht 
van de economische gevolgen van de coronacrisis is 
het van belang dat daarin verandering komt.

Inzake administratieve vereenvoudiging merkt mevrouw 
Houtmeyers op dat, zoals ook het VBO reeds vaststelde, 
de ondernemingsloketten thans niet optimaal worden 
ingezet. Het is dus zeker wenselijk dit te herbekijken. Dit 
punt stond vorig jaar ook in de beleidsnota. Wat is de 
stand van zaken in dit dossier? Wat staat er nog gepland?

Administratieve vereenvoudiging is ook een oppor-
tuniteit om de overheid dichter bij de ondernemer te 
brengen. Veel ondernemers voelen zich vaak in de 
steek gelaten door de zware administratieve lasten die 
ze ervaren. Ondernemers zijn mensen, geen nummers 
of machines. Ook in deze tijden van digitalisering zijn 
persoonlijke contacten belangrijk.

Het tijdig omzetten van EU-richtlijnen is cruciaal, net 
zoals het voorkomen van gold-plating. Helaas worden, 
spijts de beloften, richtlijnen meestal niet tijdig om-
gezet. Voor zowel de Omnibusrichtlijn als de richtlijn 
inzake herstructurering en insolventie zijn de deadlines 
reeds verstreken. Door die laatste richtlijn, richtlijn (EU) 
2019/1023, kunnen levensvatbare ondernemingen in fi-
nanciële moeilijkheden makkelijker in een vroeg stadium 
toegang krijgen tot herstructureringsmaatregelen om 
insolventie te voorkomen. Dit is van groot belang, niet 
het minst tijdens de coronacrisis, om faillissementen van 
levensvatbare bedrijven zoveel mogelijk te voorkomen.

Wat ten slotte de bevoegdheid landbouw betreft, 
benadrukt mevrouw Houtmeyers dat een permanente 
dialoog met de gewesten noodzakelijk is. Landbouw 

lutte contre le retard de paiement dans les transactions 
commerciales (DOC 55 1036) a été adoptée par cette 
commission et ensuite par la séance plénière. Cette loi 
entrera en vigueur le 1er février 2022 et il conviendra 
d’en réaliser une évaluation.

À cet égard, Mme Houtmeyers se réfère également 
à sa proposition de loi – envoyée en commission de la 
Justice - modifiant le Code judiciaire afin d’étendre aux 
dettes publiques la procédure relative au recouvrement 
de dettes d’argent non contestées (DOC 55 1393/001). 
Depuis 2016, il existe une procédure pour les dettes 
d’argent non contestées permettant aux entreprises 
d’exiger plus rapidement le paiement de leurs factures 
non contestées. Cette procédure n’est toutefois applicable 
que pour les relations interentreprises et donc pas pour 
les factures des autorités publiques. Il est important que 
cela change, compte tenu notamment des conséquences 
économiques de la crise du coronavirus.

En ce qui concerne la simplification administrative, 
Mme Houtmeyers fait observer que comme la FEB l’a 
déjà constaté, les guichets d’entreprise ne sont actuel-
lement pas exploités de façon optimale. Il conviendrait 
certainement de réexaminer leur fonctionnement. Ce 
point figurait dans la note de politique générale de l’année 
dernière. Quel est l’état d’avancement de ce dossier? 
Qu’y a-t-il encore de prévu?

La simplification administrative constitue également 
une opportunité de rapprocher les autorités publiques 
et les entrepreneurs. Nombre d’entre eux se sentent 
abandonnés à leur sort en raison des lourdes charges 
administratives qu’ils doivent assumer. Les entrepre-
neurs sont des personnes, pas des numéros ou des 
machines. Même en ces temps de numérisation, les 
contacts personnels sont importants.

Transposer les directives européennes dans les délais 
est crucial, tout comme le fait d’éviter la surréglementation. 
Malgré les promesses, on constate malheureusement 
que les directives ne sont généralement pas transposées 
dans les délais. Par exemple, les dates butoirs ont déjà 
été dépassées tant pour la directive Omnibus que pour la 
directive sur la restructuration et l’insolvabilité. Cette der-
nière, la directive (EU) 2019/1023, permet aux entreprises 
viables en difficulté financière d’avoir accès à un stade 
précoce à des mesures de restructuration afin d’éviter 
l’insolvabilité. Il s’agit d’une mesure très importante, en 
particulier pendant la crise du coronavirus, pour éviter 
autant que possible les faillites d’entreprises viables.

Enfin, en ce qui concerne la compétence en matière 
d’agriculture, Mme Houtmeyers insiste sur la nécessité 
de mener un dialogue permanent avec les Régions. 
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is voornamelijk een gewestbevoegdheid, en voedsel-
veiligheidscontrole zou dat het best ook worden. Een 
verdere regionalisering van het FAVV is wenselijk, zeker 
ook omdat de landbouw in de verschillende gewesten 
behoorlijk verschilt en die gewesten nu reeds bepaalde 
zaken controleren, zoals bioproducten.

Er moet blijvend ingezet worden op innovatie. Enkel 
zo kan onze landbouw concurrentieel blijven ten opzichte 
van het buitenland.

Het is inderdaad belangrijk om een rendabele familiale 
landbouw te behouden en blijvend te ondersteunen.

De opening of heropening van exportmarkten is he-
laas geen automatisme. Slechts de helft van de derde 
landen die een embargo op Belgisch varkensvlees had-
den ingesteld als gevolg van de Afrikaanse varkenspest 
(AVP) heeft zijn grenzen heropend. China is daar niet 
bij. Minister Clarinval volgt dit op via de FAVV-attaché 
in China. Maar waarom wordt er niet geopteerd voor 
een regionaal exportcertificaat? De AVP is voornamelijk 
een Waals probleem, terwijl de grote meerderheid van 
de varkenshouderijen zich in Vlaanderen bevindt. Werd 
dit reeds besproken met de Chinese autoriteiten, of zal 
dat nog gebeuren?

De heer Albert Vicaire (Ecolo-Groen) looft de minister 
voor de verschillende engagementen die hij aangaat; 
sommige ervan worden overigens al ten uitvoer gelegd. 
Ook wil hij de regering danken voor haar steun aan de 
zelfstandigen, zowel tijdens de COVID-19-crisis als 
bij de recente overstromingen. Dankzij de uitbreiding 
van het overbruggingsrecht konden veel zelfstandigen 
zich door deze sombere periode slaan, al was dat niet 
gemakkelijk.

Uit naam van zijn fractie wil hij enkele opmerkingen 
formuleren.

Voor alles met betrekking tot het sociaal statuut van 
de zelfstandigen en meer bepaald tot de pensioenen of 
het vaderschapsverlof, ook wat de kunstenaars betreft, 
verwijst hij naar de opmerkingen die mevrouw Marie-
Colline Leroy in de commissie voor Sociale Zaken heeft 
geformuleerd. In verband met de zelfstandigenpensi-
oenen vraagt hij de regering werk te maken van een 
rechtvaardiger pensioen, dat spoort met de bedragen 
die de zelfstandigen betalen, teneinde potentiële onder-
nemers de sprong te doen wagen. Voor hem is dit een 
kwestie van meer sociale rechtvaardigheid, waar de 
pensioenen deel van uitmaken. In dat verband moet iets 
worden gedaan aan de menselijke drama’s die gezinnen 
doormaken wanneer een van de ouders op jonge leeftijd 

L’agriculture est principalement une compétence régio-
nale et le contrôle de la sécurité alimentaire devrait le 
devenir également. Une régionalisation plus poussée de 
l’AFSCA est souhaitable, notamment parce que l’agricul-
ture est très différente dans les différentes Régions et 
que celles-ci contrôlent déjà certaines matières, comme 
les produits biologiques.

Il faut continuer à promouvoir l’innovation. C’est la 
seule manière de préserver la compétitivité de notre 
agriculture par rapport à l’étranger.

Il importe en effet de préserver et de soutenir une 
agriculture familiale rentable.

Malheureusement, l’ouverture ou la réouverture des 
marchés d’exportation n’est pas automatique. La moitié 
seulement des pays tiers qui avaient imposé un embargo 
sur la viande de porc belge en raison de la peste porcine 
africaine (PPA) ont rouvert leurs frontières. La Chine 
n’en fait pas partie. Le ministre Clarinval suit ce dossier 
par l’intermédiaire de l’attaché l’AFSCA en Chine. Mais 
pourquoi ne pas opter pour un certificat d’exportation 
régional? La PPA est principalement un problème wallon, 
alors que la grande majorité des exploitations porcines 
se trouvent en Flandre. Ce point a-t-il déjà été discuté 
avec les autorités chinoises, ou le sera-t-il?

M. Albert Vicaire (Ecolo-Groen) souhaite saluer les 
différents engagements pris par le ministre, une partie 
d’entre eux étant d’ailleurs déjà en cours de réalisation. Il 
tient aussi à remercier le gouvernement pour son soutien 
aux indépendants, tant durant la crise du COVID-19 que 
durant les récentes inondations. L’élargissement du 
droit passerelle a permis à bien des indépendants de 
traverser, certes difficilement, cette sombre période.

Au nom de son groupe, il tient à faire part des quelques 
remarques suivantes:

Pour tout ce qui concerne le statut social des indé-
pendants, et notamment les pensions ou le congé de 
paternité, en ce compris pour les artistes, il se réfère 
au commentaire de Mme Marie-Colline Leroy en com-
mission des Affaires sociales. Sur le sujet des pensions 
des indépendants, il demande à ce que le gouvernement 
travaille à une pension plus juste et en accord avec les 
montants payés par les indépendants afin d’encourager 
les entrepreneurs potentiels à se lancer. Il s’agit pour 
lui d’une question de plus grande justice sociale dont 
les pensions font partie. À ce titre, les drames humains 
que vivent les familles dont un des parents meurt jeune 
doivent être accompagnés. Lorsque le survivant a moins 
de 48 ans, il n’y a pas de pension de survie. L’intervenant 
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sterft. Als de langstlevende partner jonger is dan 48, 
heeft hij of zij geen recht op een overlevingspensioen. 
De spreker is ermee ingenomen dat de minister zich in 
dit probleem zal verdiepen.

De heer Vicaire wil voorts ook de aandacht vestigen 
op de ambities die in uitzicht worden gesteld op het vlak 
van de duurzame-ontwikkelingsdoelen (Sustainable 
Development Goals): deze dimensie moet in alle be-
leidsdomeinen worden ingebed.

Wat de ondersteuning aan de kmo’s betreft, neemt 
hij akte van de inspanningen die in de beleidsnota 
vermeld worden. In tijden waarin het zoeken van ge-
kwalificeerd personeel soms een kwestie van geluk is, 
stelt de heer Vicaire voor om het statuut van buitenlands 
kaderlid uit te breiden naar de kmo’s, die zich inzake 
personeel in een moeilijke positie ten opzichte van de 
multinationals bevinden wanneer mensen met zeldzame 
profielen worden gezocht.

Voorts benadrukt hij dat de minister wil inzetten op 
evenwichtige handelsbetrekkingen en op een gezonde 
concurrentie tussen ondernemingen.

Ook stipt de spreker aan dat de minister de ambitie 
koestert om duurzaam ondernemerschap te stimuleren 
door ondernemers aan te zetten tot en te begeleiden 
naar een meer circulair handelsmodel; daarvoor maakt 
hij een budget van 29 miljoen euro vrij. Hij benadrukt dat 
het om een economisch model gaat waarmee een grotere 
veerkracht en milieuverantwoordelijkheid hand in hand 
kunnen gaan. In dat opzicht moeten de ambachtslieden 
trouwens op brede ondersteuning kunnen rekenen.

Evenzo is de Ecolo-Groen-fractie ingenomen met de 
focus op méér diversiteit binnen het ondernemerschap en 
op de toegang tot overheidsopdrachten voor de kmo’s: 
volgens de spreker is dit een voor de hand liggende 
hefboom om de kmo’s te hulp te komen.

Wat vervolgens de administratieve vereenvoudiging 
betreft, roept de spreker de minister ertoe op om er samen 
met de staatssecretarissen Dermine en Michel voor te 
zorgen dat de ondernemingen niet langer elk jaar het 
rapport over investeringen in onderzoek en ontwikkeling 
hoeven in te vullen. Die gegevens worden immers ook 
al via de multifunctionele aangifte (DmfA) ingebracht in 
de Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid; dit soort 
dubbel werk zorgt bij de ondernemers voor nodeloze 
administratieve druk.

Wat het FAVV betreft, meent de heer Vicaire dat op-
leidingsinspanningen nodig zijn om de actoren in staat 
te stellen niet alleen de voedselveiligheid, maar ook de 
voedselkwaliteit te waarborgen. De landbouwproducenten 

est heureux de voir que le ministre va se pencher sur 
le problème.

M. Vicaire voudrait aussi mettre en évidence les 
ambitions affichées en matière d’objectifs de dévelop-
pement durable (Sustainable Development Goals): il 
est crucial d’intégrer cette dimension dans toutes les 
politiques publiques.

Pour le volet soutien aux PME, il prend acte des 
efforts proposés dans la note de politique générale. 
Dans ces temps où la recherche d’un personnel qualifié 
est parfois une question de succès, M. Vicaire propose 
d’élargir le statut de cadre étranger aux PME qui sont, 
en matière de personnel, dans une position difficile par 
rapport aux multinationales lorsqu’il s’agit d’engager 
des qualifications rares.

Il souligne également la volonté d’assurer des relations 
commerciales équilibrées et une concurrence saine 
entre entreprises.

L’intervenant relève également l’ambition de stimu-
ler l’entrepreneuriat durable en encourageant et en 
accompagnant les entrepreneurs à se diriger vers un 
modèle commercial plus circulaire, avec un budget 
de 29 millions d’euros pour ce poste. Il souligne qu’il 
s’agit d’un modèle économique qui permet de concilier 
meilleure résilience et responsabilité environnementale. 
À ce titre, les artisans doivent d’ailleurs bénéficier d’un 
large soutien.

De même, le groupe Ecolo-Groen salue la focale mise 
sur une plus grande diversité au sein de l’entrepreneuriat 
ou encore sur l’accès des PME aux marchés publics: il 
estime qu’il y a là un levier facilement actionnable pour 
aider les PME.

Ensuite, en ce qui concerne la simplification admi-
nistrative, l’intervenant invite le ministre à travailler avec 
les secrétaires d’État Dermine et Michel pour que les 
entreprises n’aient plus à devoir remplir chaque année 
le rapport sur les investissements en recherche et déve-
loppement. En effet, ces informations sont aussi ren-
trées via la déclaration multifonctionnelle (DmfA) dans 
la Banque Carrefour de la Sécurité Sociale: c’est ce 
genre de doublon qui fait peser inutilement une pression 
administrative sur les entrepreneurs.

Concernant l’AFSCA, M. Vicaire juge que des efforts 
de formation sont nécessaires pour permettre aux acteurs 
de garantir une sécurité alimentaire mais aussi une qua-
lité alimentaire. Les producteurs agricoles doivent être 
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moeten hulp krijgen tijdens hun transitie naar biologi-
sche landbouw; de spreker hoopt dat de minister daar 
in het kader van zijn federale bevoegdheden werk van 
zal maken. De toekomst ligt niet langer in de industriële 
landbouw; het lid pleit er dan ook voor om op alle niveaus 
de krachten te bundelen, teneinde het landbouwmodel 
te doen evolueren.

Het lid is bekommerd om consumentenbescherming 
en is derhalve ingenomen met de op stapel staande 
modernisering en update van de wet van 24 janua-
ri 1977 betreffende de bescherming van de gezondheid 
van gebruikers op het stuk van de voedingsmiddelen 
en andere producten. Dat initiatief is welkom om tege-
moet te komen aan de huidige uitdagingen inzake de 
bescherming van de gezondheid van de gebruikers.

Mevrouw Leslie Leoni (PS) is tevreden over de in de 
beleidsnota opgenomen bedenkingen over het herstel en 
de investeringen, in het bijzonder omdat rekening werd 
gehouden met de uitdagingen waarmee de zelfstandigen 
en de kmo’s worden geconfronteerd, alsook omdat het 
verband werd gelegd met de strategie van het PHV. Zij 
meent dat de minister terecht uitgebreid ingaat op de 
volgende aspecten:

— de verhoging van de cyberweerstand van de kmo’s 
en de zelfstandigen. Hiervoor werd voorzien in een 
budget van 12 miljoen euro, gefinancierd in het kader 
van het door staatssecretaris Dermine aangestuurde 
Plan voor herstel en veerkracht;

— het programma “Belgium Builds Back Circular”. Met 
een budget ten belope van 29 miljoen euro, gefinancierd 
in het kader van het Plan voor herstel en veerkracht, wordt 
het duurzaam ondernemerschap gesteund en kunnen 
de ondernemingen veerkrachtiger en milieuvriendelijker 
worden, in samenwerking met minister Dermagne.

De spreekster benadrukt dat dit belangrijke aspecten 
van het federale beleid zijn.

Mevrouw Leoni prijst voorts het actieplan om de toe-
gang van kmo’s tot overheidsopdrachten te bevorderen. 
Zij zou het tijdpad voor die maatregelen willen kennen 
en vraagt aandacht voor de volgende aspecten:

— sociale dumping moet worden voorkomen door 
de aanbestedende overheden in staat te stellen de 
ingediende offertes correct te evalueren;

— de bevoegde federale departementen moeten in 
samenwerking met onder meer de Hoge Raad voor de 
zelfstandigen en de kmo’s (HRZKMO) bedingen uitwerken 

aidés pendant leur transition vers l’agriculture biologique 
et l’orateur espère que le ministre y travaillera dans le 
cadre de ses compétences au niveau fédéral. L’avenir 
n’est plus à l’agriculture industrielle: à tous niveaux, 
il invite à une mise en commun des efforts pour faire 
évoluer le modèle agricole.

Enfin, attentif à la protection des consommateurs, 
il tient à saluer la prochaine modernisation et mise à 
jour de la loi du 24 janvier 1977 relative à la protection 
de la santé des consommateurs en ce qui concerne 
les denrées alimentaires et les autres produits, qui est 
bienvenue afin d’être en phase avec les défis actuels 
de protection de la santé des consommateurs.

Mme Leslie Leoni (PS) se réjouit des développements 
consacrés à la relance et à l’investissement dans la note 
de politique générale, en particulier d’avoir veillé à qu’elle 
tienne compte des enjeux auxquels les indépendants 
et PME sont confrontés, en lien avec la stratégie du 
PRR. Elle estime que le ministre réserve, à juste titre, 
de longs développements:

— à l’augmentation de la cyber-résilience des PME et 
indépendants: un budget de 12 millions d’euros, financé 
dans la cadre du Plan pour la reprise et la résilience 
piloté par le secrétaire d’État Dermine;

— au programme “Belgium Builds Back Circular”: 
un budget de 29 millions d’euros, financé dans le cadre 
du Plan de relance et d’investissements, pour soutenir 
l’entrepreneuriat durable et permettre aux entreprises 
d’être plus résilientes et respectueuses de l’environ-
nement, en collaboration avec le ministre Dermagne.

L’intervenante souligne que ce sont des éléments 
importants de la politique fédérale.

Mme Leoni pointe aussi le plan d’action pour stimu-
ler l’accès des PME aux marchés publics dont elle se 
réjouit. Elle aimerait connaître l’agenda de ces mesures 
et demande de veiller aux points suivants:

— la question de la prévention du dumping social, en 
étant attentif à ce que les pouvoirs adjudicateurs soient 
en mesure d’évaluer correctement les offres de prix qui 
leur sont soumises;

— la question de l’élaboration et de la diffusion de 
clauses, notamment, sociales et environnementales, 
qui sont favorables aux PME par les départements 
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en verspreiden, die onder andere sociale en ecologische 
aspecten betreffen en die gunstig zijn voor de kmo’s.

Met betrekking tot de elektronische handel is het lid 
vol lof over de geplande acties om de kmo’s te helpen 
bij de ontwikkeling van hun handelsactiviteiten online, 
waarbij geen maatregelen worden genomen die strijdig 
zijn met de belangen van de werknemers.

Aangaande het vrouwelijk ondernemerschap herin-
nert zij eraan dat zij binnen het adviescomité voor de 
Maatschappelijke Emancipatie heeft deelgenomen aan 
hoorzittingen en werkzaamheden die verontrustende 
vaststellingen hebben opgeleverd. Zij denkt inzonder-
heid aan de financiering van de onderneemsters (in 
vergelijking met hun mannelijke collega’s). Zij geeft aan 
dat er maatregelen moeten worden genomen, onder 
meer om gendergebaseerde statistieken tot stand te 
brengen, teneinde aldus te kunnen vaststellen hoeveel 
percent van de door vrouwen aangevraagde onderne-
mingskredieten wordt goedgekeurd.

Ook het onderdeel inzake divers ondernemerschap 
beoordeelt mevrouw Leoni positief. Zij wijst erop dat de 
minister gewag maakt van financiële steun voor positieve 
projecten en zou graag meer informatie krijgen over het 
tijdpad ter zake.

Wat de nieuwe samenstelling van de HRZKMO te-
gen 2022 betreft, wil mevrouw Leoni weten welke her-
vormingsplannen worden overwogen en wat zal worden 
gedaan om de representativiteit te verbeteren.

De heer Reccino Van Lommel (VB) wijst erop dat 
Vlaanderen een kmo-land is. Zelfstandige ondernemers 
zijn de ruggengraat van onze economie. Zij hebben 
het het afgelopen jaar zwaar te verduren gekregen: 
maatregelen zoals verplichte sluitingen en verplicht 
telewerk hebben tot omzetdalingen geleid, die over het 
algemeen groter zijn dan degene die grotere bedrijven 
te verwerken kregen.

Voorlopig blijft de gevreesde faillissementsgolf gelukkig 
uit. Het ziet er wel naar uit dat we ook de komende jaren 
nog te lijden zullen hebben onder de coronapandemie.

De genomen maatregelen moeten op wetenschap-
pelijke evidentie gestoeld en praktisch haalbaar zijn. 
Overleg met de betrokken sectoren is cruciaal.

Kmo’s hebben het niet altijd gemakkelijk om zich aan 
te passen aan een wereld die in een razend tempo ver-
andert, onder impuls van de coronacrisis maar ook van 
de digitaliserings- en de duurzaamheidsgolf.

fédéraux compétents en collaboration avec, entre autres, 
le CSIPME.

Pour l’e-commerce, l’intervenante souligne le carac-
tère positif des actions qui sont prévues pour aider les 
PME à développer leur e-commerce, sans prendre des 
mesures contraires aux intérêts des travailleurs.

En ce qui concerne l’entrepreneuriat féminin, elle 
rappelle avoir mené, au sein du comité d’avis pour 
l’Émancipation sociale, des auditions et des travaux, 
qui amènent à des constats préoccupants. Elle pense 
en particulier à la question du financement des entre-
preneuses (en comparaison aux entrepreneurs). Il est à 
ses yeux important de réaliser des mesures, notamment 
sur le développement de statistiques genrées afin de 
pouvoir déterminer le taux d’acceptation des finance-
ments consentis aux femmes entrepreneures.

En ce qui concerne l’entrepreneuriat de la diversité, 
elle estime que c’est également un volet positif. Elle 
relève que le ministre évoque un support financier pour 
soutenir des projets positifs et souhaite en savoir plus 
sur l’agenda.

Enfin, sur la mesure de recomposition du CSIPME, à 
l’horizon 2022, Mme Leoni souhaite connaître les pistes 
de réforme et ce qui sera mis en place pour l’améliorer 
en termes de représentativité.

M. Reccino Van Lommel (VB) souligne que la Flandre 
est un pays de PME. Les entrepreneurs indépendants 
sont l’épine dorsale de notre économie. L’année der-
nière, ils ont eu la vie dure: des mesures telles que 
les fermetures obligatoires et le télétravail obligatoire 
ont entraîné une baisse du chiffre d’affaires, qui est 
généralement supérieure à celle qu’ont enregistrée les 
grandes entreprises.

Pour l’instant, la vague de faillites redoutée ne s’est 
heureusement pas matérialisée. Cependant, il semble 
que nous continuerons à souffrir de la pandémie liée 
au coronavirus dans les années à venir.

Les mesures prises doivent être fondées sur des 
preuves scientifiques et être réalisables dans la pratique. 
La concertation avec les secteurs concernés est cruciale.

Il n’est pas toujours facile pour les PME de s’adap-
ter à un monde qui change à un rythme effréné, sous 
l’impulsion de la crise du coronavirus mais aussi de la 
vague de numérisation et de durabilité.
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Thans hebben we te maken met een oververhitting 
van bepaalde sectoren in de economie. Grondstoffen 
zijn schaars en de prijzen ervan schieten omhoog. Kmo’s 
kunnen die prijsstijgingen niet volledig doorrekenen aan 
de klanten. Dit tast hun resultaat aan.

De overheid heeft tijdens de coronacrisis tal van 
steunmaatregelen genomen. Eén daarvan is een tijde-
lijke btw-verlaging naar 6 % voor de horeca. Het VB is 
er voorstander van om die maatregel te bestendigen. 
Wat is de stand van zaken in dit dossier?

In de beleidsnota staat op blz. 31 te lezen dat de 
regering “de nadruk [zal] leggen op de versterking van 
de koopkracht: zij zal een tax shift invoeren die toelaat 
de koopkracht van de mensen met een laag en gemid-
deld loon te verhogen, en de aanvullende sociale bij-
dragen van de zelfstandigen te verlagen”. Dit verontrust 
de heer Van Lommel, gelet op het feit dat de taxshift van 
de vorige regering onvoldoende gefinancierd was. Hoe 
zal de regering deze taxshift financieren?

Zeker in vergelijking met grotere ondernemingen zijn 
kmo’s vandaag de dag onvoldoende uitgerust om de strijd 
aan te gaan met steeds toenemende cyberdreigingen. De 
minister stelt diverse maatregelen in het vooruitzicht om 
kmo’s weerbaarder te maken op dit vlak. Informeren en 
sensibiliseren zijn nuttig, maar uiteindelijk zullen kmo’s 
ook investeringen moeten doen om hun cyberweer-
baarheid te vergroten. Zullen die investeringen fiscaal 
aangemoedigd worden, bijvoorbeeld via een verhoogde 
investeringsaftrek?

E-commerce heeft, door toedoen van de coronacrisis, 
de wind in de zeilen. Om competitief te blijven is het voor 
kmo’s van cruciaal belang de digitale omslag te maken. 
Om hen daarbij te ondersteunen zal de FOD Economie, 
zo staat te lezen op blz. 36 van de beleidsnota, een studie 
uitvoeren, die een exhaustief en gedetailleerd geheel van 
voorstellen zal omvatten van de verschillende digitale 
transformatieprocessen die Belgische ondernemingen 
moeten toepassen om aan e-commerce te beginnen. 
De heer Van Lommel merkt echter op dat de markt van 
de e-commerce vandaag volledig wordt gedomineerd 
door grote buitenlandse spelers. België heeft de trein 
van de e-commerce gemist. De minister kondigt aan dat 
die grote spelers zullen worden gecontroleerd. Daarbij 
zullen de duurzame ontwikkelingsdoelstellingen (SDG’s) 
inzake milieu, mobiliteit en gezondheid worden nage-
streefd. Kan de minister aangeven hoe hij die controle 
van internationale spelers zal organiseren? Dat lijkt 
immers allerminst evident. Kan de minister ook verdui-
delijken hoe hij staat tegenover onbeperkt retourneren 
en gratis levering binnen de 24u? Dit zijn zaken die de 
consument eist, maar die een weerslag hebben op de 
kleinhandel, om nog maar te zwijgen van de impact op 

Nous connaissons actuellement une surchauffe de 
certains secteurs de l’économie. Les matières premières 
se font rares et leurs prix s’envolent. Les PME ne peuvent 
pas répercuter entièrement ces hausses de prix sur leurs 
clients. Cela affecte leurs résultats.

Les autorités ont pris de nombreuses mesures de 
soutien pendant la crise du coronavirus. L’une d’entre 
elles est une réduction temporaire de la TVA à 6 % en 
faveur de l’horeca. Le VB est favorable à la prolongation 
de cette mesure. Où en est-on dans ce dossier?

On peut lire à la page 31 de la note de politique géné-
rale que le gouvernement “a décidé de mettre l’accent 
sur le renforcement du pouvoir d’achat: il introduira un tax 
shift permettant d’augmenter le pouvoir d’achat des bas 
et des moyens salaires, tout en réduisant les cotisations 
sociales complémentaires pour les indépendants”. Cela 
inquiète M. Van Lommel, étant donné que le tax shift du 
gouvernement précédent était sous-financé. Comment 
le gouvernement va-t-il financer ce tax shift?

En particulier par rapport aux grandes entreprises, 
les PME sont aujourd’hui insuffisamment équipées 
pour lutter contre la prolifération des cybermenaces. 
Le ministre prévoit diverses mesures pour accroître la 
résilience des PME en ce domaine. L’information et la 
sensibilisation sont utiles, mais en fin de compte, les 
PME devront également réaliser des investissements 
pour accroître leur cyber-résilience. Ces investissements 
seront-ils encouragés fiscalement, par exemple par une 
augmentation de la déduction pour investissement?

Le e-commerce a le vent en poupe, en raison notam-
ment de la crise du coronavirus. Pour rester compéti-
tives, les PME doivent absolument prendre le virage 
numérique. Afin de les soutenir dans cette démarche, 
le SPF Économie réalisera une étude, comme il est 
don peut lire à la p. 36 de la note de politique générale, 
qui constituera un ensemble exhaustif et détaillé de 
propositions des différents processus de transforma-
tion numérique possibles, que doivent appliquer les 
entreprises belges pour se lancer dans le e-commerce. 
M. Van Lommel relève toutefois que le marché du com-
merce électronique est aujourd’hui entièrement dominé 
par de grands acteurs étrangers. La Belgique a raté 
le train du e-commerce. Le ministre annonce que ces 
grands acteurs seront contrôlés. Les objectifs de déve-
loppement durable (ODD) concernant l’environnement, 
la mobilité et la santé seront poursuivis. Le ministre 
peut-il indiquer comment il va organiser ce contrôle 
des acteurs internationaux? Cette tâche semble en 
effet loin d’être évidente. Le ministre peut-il également 
clarifier sa position sur les retours illimités et la livraison 
gratuite dans les 24 heures? Ce sont des choses que 
les consommateurs réclament, mais qui ont un impact 
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de arbeidsomstandigheden in de verdeelcentra en bij 
de pakjesbezorgers.

Hoe staat het overigens met het plan om handelaars 
ertoe te verplichten klanten een elektronische betaal-
mogelijkheid aan te bieden? Dit zou een onderdeel zijn 
van het ontwerp van programmawet dat binnenkort zal 
worden ingediend. De heer Van Lommel begrijpt de 
verzuchtingen van de consument, die niet altijd nog 
cashgeld op zak heeft. Maar hij heeft evenzeer begrip 
voor de situatie van de handelszaken, zeker de kleine 
(bijvoorbeeld krantenwinkels), die hierdoor hun kleine 
marge nog verder zullen zien afkalven. Zal er in een 
fiscale compensatie worden voorzien voor deze nieuwe 
verplichting voor de handelaars?

In dit verband merkt de heer Van Lommel dat veel 
handelaars door de bomen het bos niet meer zien wat 
betaaltoepassingen betreft. In navolging van het NSZ 
heeft het lid daarom gepleit voor de invoering van een 
vergelijkingstool voor transactiekosten bij kaartbetalingen 
bij handelaren. De heer Van Lommel heeft de minister 
van Economie hierover in mei 2021 geïnterpelleerd 
(CRIV 55 COM 462, blz. 36), maar vond toen geen 
gehoor. Wordt zulke vergelijkingstool ondertussen wel 
overwogen? Volgens de heer Van Lommel is zo’n toe-
passing te verkiezen boven een wettelijke verplichting 
om een elektronische betaalmogelijkheid aan te bieden.

“In de toekomst zal het concurrentievermogen van 
onze ondernemingen afhangen van hun vermogen om 
de overgang naar een grondstofvriendelijk bedrijfsmodel 
te maken”. Zo staat te lezen op blz. 37 van de beleids-
nota. Kmo’s, zekere de kleinere, hebben echter weinig 
expertise op het gebied van de circulaire economie. Er 
zal dan ook worden ingezet, blijkens de beleidsnota, op 
het informeren van kmo’s “over de noodzaak van en de 
manier waarop ze kunnen overstappen op een meer 
circulair model” (blz. 38). Kmo’s zullen de verantwoor-
delijkheid krijgen om erop toe te zien dat de gebruikte 
grondstoffen op een duurzame, circulair beheerde wijze 
tot stand zijn gekomen. Voor een kmo betekent dat een 
zware administratieve last en bijkomende transactiekosten. 
Daarom pleit het lid voor een omkering van dit systeem, 
waarbij de overheid circulair beheerde grondstoffen zou 
gaan certificeren. Hoe staat de minister tegenover dit 
voorstel?

De heer Van Lommel deelt de visie van de minister op 
de ambachtslieden; zij leveren een waardevolle bijdrage 
aan de samenleving en verdienen alle steun. De minister 
wil de toepasselijke wetgeving aanpassen om de erken-
ningsprocedure van ambachtslieden te vereenvoudigen 
en deze erkenning aantrekkelijker te maken. Er zal een 

sur le commerce de détail, sans parler de l’impact sur 
les conditions de travail dans les centres de distribution 
et des livreurs de colis.

Qu’en est-il du projet d’obliger les commerçants à 
offrir à leurs clients une option de paiement électronique? 
Cela ferait partie du projet de loi-programme qui sera 
déposé prochainement. M. Van Lommel comprend les 
aspirations du consommateur qui n’a pas toujours de 
l’argent liquide en poche. Mais il comprend tout autant 
la situation des commerces, en particulier les petits 
(par exemple les marchands de journaux), qui verront 
leurs marges s’éroder encore davantage. Y aura-t-il une 
compensation fiscale pour cette nouvelle obligation faite 
aux commerçants?

À cet égard, M. Van Lommel note que, pour de nom-
breux commerçants, l’arbre cache la forêt en ce qui 
concerne les applications de paiement. Suivant l’exemple 
du SNI, le membre a dès lors préconisé l’introduction 
d’un outil de comparaison des coûts de transaction 
pour les paiements par carte chez les commerçants. 
M. Van Lommel a interrogé le ministre des Affaires éco-
nomiques à ce sujet en mai 2021 (CRIV 55 COM 462, 
p. 36), mais n’a pas été entendu à l’époque. Un tel outil 
de comparaison est-il envisagé dans l’intervalle? Selon 
M. Van Lommel, une telle application est préférable 
à l’obligation légale d’offrir une option de paiement 
électronique.

“À l’avenir, la compétitivité de nos entreprises viendra 
aussi de leur capacité à assurer la transition vers un 
modèle respectueux des ressources”, peut-on lire à la 
p. 37 de la note de politique générale. Cependant, les 
PME, surtout les plus petites, ont peu d’expertise en 
matière d’économie circulaire. C’est pourquoi, selon la 
note de politique générale, des efforts seront faits pour 
informer les PME “de la nécessité d’une transition vers 
un modèle plus circulaire et de la manière de le faire” 
(p. 38). Les PME auront la responsabilité de s’assurer 
que les matières premières qu’elles utilisent ont été pro-
duites de manière durable et gérée de manière circulaire. 
Pour une PME, cela signifie une lourde charge admi-
nistrative et des coûts de transaction supplémentaires. 
C’est pourquoi le membre préconise de renverser ce 
dispositif, les autorités certifiant les matières premières 
gérées de façon circulaire. Que pense le ministre de 
cette proposition?

M. Van Lommel partage l’avis du ministre sur les 
artisans; ils apportent une contribution précieuse à la 
société et méritent tout notre soutien. Le ministre veut 
adapter la législation en vigueur en vue de simplifier la 
procédure de reconnaissance des artisans et la rendre 
plus attractive. Une procédure de demande électronique 
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elektronische aanvraagprocedure worden uitgewerkt en 
een instrument voor “geolocalisatie” worden gelanceerd. 
De spreker vraagt zich af of dit niet ten koste zal gaan 
van de kwaliteitsvereisten waaraan vaklieden moeten 
voldoen. Tevens zou hij graag vernemen van de minister 
waarom die nalaat lokale ontwerp- en reparatieateliers 
financieel te ondersteunen.

De financiering van de kmo’s is een oud zeer. De 
minister stelt dat de evaluatie van de wet van 21 de-
cember 2013 betreffende diverse bepalingen inzake de 
financiering voor kleine en middelgrote ondernemingen 
heeft aangetoond dat die haar vruchten heeft afgeworpen 
en dat er merkbare verschillen werden vastgesteld in 
punten die vroeger problematisch waren. In werkelijk-
heid hangt de evaluatie van de Nationale Bank van 
België (NBB) een minder rooskleurig beeld op. De NBB 
stelt met name het volgende: “[h]et is (…) niet mogelijk 
enkel via een onderzoek van die gegevens te bepalen 
of na de inwerkingtreding van de wet structurele effec-
ten tot uiting zijn gekomen; het is nodig dat onderzoek 
aan te vullen met een econometrische analyse, die de 
eventuele impact van de wet kan afzonderen van de 
andere effecten”. De NBB vervolgt: “[d]e econometrische 
resultaten brengen geen noemenswaardige structurele 
verandering in het kredietverloop aan het licht die met de 
inwerkingtreding van de wet zou kunnen samenhangen”. 
De heer Van Lommel maakt hieruit op dat de gunstige 
evolutie waarvan de minister gewag maakt, grotendeels 
het gevolg is van het rentepeil. Hoe rechtvaardigt de 
minister die passage uit de beleidsnota?

De minister wil het vrouwelijk ondernemerschap aan-
moedigen door middel van initiatieven die erop gericht zijn 
een betere toegang tot financiering, vorming, mentoring 
en de netwerken van onderneemsters te ondersteunen. 
In Wallonië zal het project worden gedragen door UCM 
en in Vlaanderen door XKwadraat. Er is een groot kwali-
teitsverschil tussen de geselecteerde kandidaten. Waarom 
werd er gekozen voor XKwadraat? Is de minister zich 
ervan bewust dat die onderneming in 2020 een negatief 
eigen vermogen had? Zullen Vlaamse onderneemsters 
op deze wijze wel dezelfde kansen krijgen?

Enkele maanden geleden nam deze commissie een-
parig het wetsvoorstel aan tot wijziging van de wet 
van 2 augustus 2002 betreffende de bestrijding van de be-
talingsachterstand bij handelstransacties (DOC 55 1036). 
Kan de minister bevestigen dat deze zeer belangrijke 
wet effectief op 1 februari 2022 in werking zal treden?

De heer Van Lommel blijft met enkele vragen zitten 
omtrent deze wet. Kmo’s worden in handelstransacties 
door (vooral grote) ondernemingen vaak met de rug 
tegen de muur gezet. Uit schrik om een grote klant te 

sera développée et un outil de “géolocalisation” sera 
lancé. L’intervenant se demande si cela ne se fera pas 
au détriment des exigences de qualité que les artisans 
doivent respecter. Il aimerait également que le ministre 
explique pourquoi il ne soutient pas financièrement les 
ateliers de conception et de réparation locaux.

Le financement des PME est une problématique qui 
ne date pas d’hier. Le ministre indique que l’évalua-
tion de la loi du 21 décembre 2013 relative à diverses 
dispositions concernant le financement des petites et 
moyennes entreprises a montré qu’elle a porté ses fruits 
et que des différences notables ont été observées sur 
des points qui posaient auparavant problème. En réalité, 
l’évaluation de la Banque nationale de Belgique (BNB) 
brosse un tableau moins rose. En particulier, la BNB 
déclare ce qui suit: “Toutefois, l’examen de ces données 
ne permet pas à lui seul de déterminer si des effets struc-
turels se sont manifestés après l’entrée en vigueur de 
la loi; il est nécessaire de le compléter par une analyse 
économétrique, susceptible d’isoler l’impact éventuel de 
la loi des autres effets.” Et la BNB de poursuivre: “Les 
résultats économétriques obtenus ne révèlent pas de 
changement structurel significatif dans l’évolution des 
crédits qui pourrait être lié à l’entrée en vigueur de la 
loi.”. M. Van Lommel en déduit que l’évolution favorable 
mentionnée par le ministre est en grande partie due au 
niveau des taux d’intérêt. Comment le ministre justifie-t-il 
ce passage de la note de politique générale?

Le ministre souhaite encourager l’entrepreneuriat 
féminin par des initiatives qui visent à soutenir un meil-
leur accès au financement ainsi que la formation, le 
mentoring et les réseaux de femmes entrepreneures. 
En Wallonie, le projet sera soutenu par l’UCM et en 
Flandre par XKwadraat. Il y a une grande différence 
de qualité entre les candidats sélectionnés. Pourquoi 
avoir choisi XKwadraat? Le ministre sait-il que cette 
entreprise avait des fonds propres négatifs en 2020? 
Les entrepreneures flamandes bénéficieront-elles dès 
lors des mêmes opportunités?

Il y a quelques mois, cette commission a adop-
té à l’unanimité le projet de loi modifiant la loi du 
2 août 2002 concernant la lutte contre le retard de paie-
ment dans les transactions commerciales (DOC 55 1036). 
Le ministre peut-il confirmer que cette loi très importante 
entrera effectivement en vigueur le 1er février 2022?

M. Van Lommel continue à se poser quelques questions 
sur cette loi. Lors des transactions commerciales, les 
PME sont souvent mises au pied du mur par les (grandes) 
entreprises. Par peur de perdre un gros client, elles 
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verliezen staan ze dit oogluikend toe. Hoe zal de minister 
dit ondervangen?

Daarnaast bestaat het risico dat grote bedrijven de 
Belgische kmo’s laten vallen en zich gaan bevoorra-
den in het buitenland. Onze kmo’s zouden met andere 
woorden met een concurrentieel nadeel af te rekenen 
kunnen krijgen.

Aan laattijdige betalingen door de overheid is gemak-
kelijker een mouw te passen. De overheid moet in dezen 
de hand in eigen boezem durven steken. Het is tragisch 
dat bedrijven overkop gaan omdat de overheid niet tijdig 
haar facturen betaalt. Vele kmo’s kunnen het zich niet 
veroorloven om dure factoring-contracten af te sluiten. 
De heer Van Lommel stelt voor dat in de wet wordt in-
geschreven dat de overheid bij laattijdige betaling van 
rechtswege boetes en intresten dient te betalen. Kan 
de minister dit voorstel ondersteunen?

Volgens de beleidsnota leveren zelfstandige onderne-
mers van buitenlandse afkomst een belangrijke bijdrage 
aan het sociaaleconomisch weefsel van België en verdie-
nen zij dan ook aanmoediging. Voor het VB gaat dit echter 
op voor elke ondernemer. Waarom hebben buitenlandse 
ondernemers recht op extra ondersteuning, terwijl dat niet 
het geval is voor Vlaamse ondernemers? Wat bedoelt 
de minister overigens met “buitenlandse” ondernemers? 
Slaat dat ook op bijvoorbeeld Nederlandse ondernemers, 
of enkel op ondernemers uit niet-EU-landen?

De HRZKMO zal in 2022 opnieuw worden samen-
gesteld. De mandaten van de leden lopen sowieso 
af. De Hoge Raad groepeert meer dan 180 erkende 
beroeps- en interprofessionele organisaties. Het betreft 
dus een uiterst belangrijk orgaan, dat beleidsverant-
woordelijken kan informeren over wat er leeft bij de 
ondernemers. Overleg met de betrokken sectoren is 
cruciaal. De heer Van Lommel hoopt dat de minister de 
adviezen van de opnieuw samengestelde HRZKMO ter 
harte zal nemen.

Mevrouw Florence Reuter (MR) is van oordeel dat 
ondanks de vierde golf aan het herstel moet worden 
gedacht: de economische bedrijvigheid herleeft, met 
een stijging van het bbp van 5,7 % in 2021 en van 3 % 
in 2022. Ze benadrukt dat die heropleving gepaard moet 
gaan met een concreet en doeltreffend herstelplan dat 
de zelfstandigen, de kmo’s en de Belgische economie 
in het algemeen ondersteunt.

Wat de ondersteuning van de kmo’s betreft, wor-
den ten aanzien van de zelfstandigen nieuwe beloftes 
gedaan: investeringssteun, de bestendiging van de 

tolèrent cette situation. Comment le ministre compte-t-il 
remédier à ce problème?

Il existe en outre un risque que les grandes entreprises 
abandonnent les PME belges pour s’approvisionner à 
l’étranger. En d’autres termes, nos PME pourraient subir 
un désavantage concurrentiel.

Les retards de paiement des autorités sont plus faciles 
à gérer. À cet égard, les pouvoirs publics doivent avoir 
le courage de faire face à leurs propres responsabilités. 
Il est tragique que des entreprises fassent faillite parce 
que les autorités ne paient pas leurs factures à temps. 
De nombreuses PME ne peuvent pas se permettre de 
coûteux contrats d’affacturage. M. Van Lommel propose 
d’inscrire dans la loi que les autorités publiques doivent 
automatiquement payer des amendes et des intérêts en 
cas de retard de paiement. Le ministre peut-il soutenir 
cette proposition?

Selon la note de politique générale, les entrepre-
neurs indépendants d’origine étrangère apportent une 
contribution importante au tissu socioéconomique de la 
Belgique et, à ce titre, ils méritent d’être encouragés. 
Pour le VB, ce raisonnement s’applique toutefois à tous 
les entrepreneurs. Pourquoi les entrepreneurs étrangers 
auraient-ils droit à un soutien supplémentaire, et non les 
entrepreneurs flamands? Du reste, qu’entend le ministre 
par entrepreneurs “étrangers”? Cela inclut-il les entre-
preneurs néerlandais, par exemple, ou seulement les 
entrepreneurs de pays non membres de l’UE?

Le CSIPME sera recomposé en 2022. Les mandats 
des membres arrivent de toute façon à expiration. Le 
Conseil supérieur regroupe plus de 180 organisations 
professionnelles et interprofessionnelles reconnues. Il 
s’agit donc d’un organe extrêmement important, qui peut 
informer les décideurs politiques des préoccupations 
des entrepreneurs. La concertation avec les secteurs 
concernés est cruciale. M. Van Lommel espère que 
le ministre prendra à cœur les recommandations du 
CSIPME recomposé.

Mme Florence Reuter (MR) estime que malgré la 
quatrième vague, il faut penser à la relance: l’activité 
économique se redresse avec une augmentation du PIB 
de 5,7 % en 2021 et 3 % en 2022. Elle souligne que ce 
redressement doit être accompagné d’un plan de relance 
concret et efficace qui soutient les indépendants, les 
PME et l’économie belge en général.

Sur le soutien aux PME, il y a de nouveaux engage-
ments pour les indépendants: le soutien aux investis-
sements, la pérennisation de la mesure “zéro coti”, le 
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“nulbijdrage”-maatregel, de taxshelter-boost, de betere 
toegang tot overheidsopdrachten, de verbetering van de 
cyberbeveiliging en de ondersteuning voor e-commerce, 
voor ambachtslieden en het vrouwelijk ondernemerschap.

Op het gebied van cyberveiligheid benadrukt de spreek-
ster de uitstekende samenwerking met staatssecretaris 
Michel. Inzake de toegang tot de overheidsopdrachten 
werden kmo-vriendelijke standaardclausules opgesteld 
en wordt gewezen op de sterke betrokkenheid van de 
HRZKMO en van de beroepsfederaties. De spreek-
ster vraagt hoe een en ander in concreto zal worden 
uitgevoerd.

Op het gebied van e-commerce verwijst me-
vrouw Reuter naar haar voorstel van resolutie betreffende 
de oprichting van een digitaal platform met een overzicht 
van de Belgische lokale handelaars (DOC 55 2009/001). 
Ze stipt aan dat het voor de kmo’s lastig is om met de 
grote e-commercespelers te concurreren. Betreffende 
de digitale kloof steunt ze de door de minister aange-
kondigde bewustmakings- en voorlichtingscampagne 
om de kmo’s aan te zetten hun aanbod via e-commerce 
te ontsluiten.

Wat tot slot het vrouwelijk ondernemerschap betreft, 
wijst ze erop dat 34 % van de zelfstandigen in hoofdbe-
roep vrouwen zijn en dat het merendeel van de kmo’s 
door mannen wordt geleid. Vrouwen zijn het meest 
actief in de contactbedrijven en -beroepen. Dat zijn net 
de sectoren die het meest te lijden hebben gehad van 
de COVID-19-crisis. De spreekster is er dan ook ermee 
ingenomen dat een overheidsopdracht werd uitgeschre-
ven voor projecten ter ondersteuning van het vrouwelijk 
ondernemerschap en dat de vier geselecteerde projecten 
elk 70 000 euro zullen ontvangen. De spreekster vraagt 
meer toelichting over die projecten en ze wil weten of 
ze zullen worden bestendigd.

Mevrouw Leen Dierick (CD&V) is verheugd dat de 
minister wil inzetten op digitalisering.

In zijn beleidsnota geeft de minister aan dat hij de 
wetgeving op de openingsuren wil aanpassen met het 
oog op het faciliteren van het winkelen ’s avonds en 
op zondag. Er is sprake van een “testperiode” en een 
evaluatie. Kan de minister hierover meer toelichting 
geven? Werd hieromtrent reeds overleg gepleegd met 
de verschillende middenstandsorganisaties?

De digitalisering maakt kmo’s ook kwetsbaar voor 
cybercriminaliteit. In de beleidsnota staat te lezen dat 
de FOD Economie een “CyberScan” heeft gemaakt die 
zeer binnenkort zal gelanceerd worden. Heeft de minister 
hiervoor samengewerkt met zelfstandigenorganisaties 
en andere stakeholders?

boost du tax shelter, l’accès facilité aux marchés publics, 
l’amélioration de la cybersécurité et le soutien à l’e-com-
merce, aux artisans ainsi qu’à l’entrepreneuriat féminin.

Sur la cybersécurité, elle souligne l’excellente colla-
boration avec le secrétaire d’État Michel. Sur l’accès 
aux marchés publics, il y a la rédaction de clauses types 
PME-friendly ou une implication forte du CSIPME et 
des fédérations professionnelles. Elle souhaite savoir 
comment cela va s’articuler concrètement.

Sur l’e-commerce, Mme Reuter rappelle sa pro-
position de résolution qui permettra de centraliser 
toutes les informations au sein d’une même plateforme 
(DOC 55 2009/001). Elle relève sur ce sujet la difficulté 
pour les PME de rivaliser avec les géants du commerce 
en ligne. En matière de fracture numérique, elle encou-
rage la campagne de sensibilisation et informative qui 
est annoncée par le ministre pour encourager les PME 
à se développer dans l’e-commerce.

Enfin, sur l’entrepreneuriat féminin, elle note que 34 % 
des activités d’indépendantes à titre principal sont 
menées par des femmes et que la majorité des PME 
sont dirigées par des hommes. Les femmes sont les plus 
actives dans les commerces et métiers de contact, qui 
sont aussi les secteurs les plus touchés par la crise du 
COVID-19. Aussi, l’intervenante se réjouit qu’un marché 
public permettant de sélectionner des projets de soutien 
aux femmes entrepreneures ait été lancé, avec quatre 
projets qui seront sélectionnés, pour chaque fois un 
montant de 70 000 euros. Elle souhaiterait avoir un 
détail sur ces projets et savoir s’ils seront pérennisés.

Mme Leen Dierick (CD&V) se réjouit de la volonté du 
ministre de miser sur la numérisation.

Dans sa note de politique générale, le ministre indique 
qu’il compte modifier la législation relative aux heures 
d’ouverture en vue de faciliter le shopping le soir et le 
dimanche. Il est question d’une période d’essai et d’une 
évaluation. Le ministre peut-il donner plus de détails à ce 
sujet? Les différentes organisations de classes moyennes 
ont-elles déjà été consultées sur cette question?

La numérisation rend également les PME vulnérables à 
la cybercriminalité. La note de politique générale indique 
que le SPF Économie a mis en place un “CyberScan” 
qui sera lancé très prochainement. Le ministre a-t-il coo-
péré avec les organisations d’indépendants et d’autres 
parties prenantes à cet égard?



2292/014DOC 5526

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Het is positief dat de minister de cyberweerstand wil 
verhogen en in dat kader een jaarlijkse communicatie-
campagne zal voeren alsook projecten zal financieren 
tot in 2026. Werd de oproep tot projecten al gelanceerd? 
Hoeveel projecten komen in aanmerking voor steun? 
Werkt de minister hiervoor samen met de gewesten, die 
ook initiatieven inzake cybersecurity nemen?

Een andere uitdaging voor de minister is de verbetering 
van de toegang van kmo’s tot overheidsopdrachten. Die 
nemen in ons land vaak niet deel aan overheidsopdrach-
ten, en wanneer ze toch meedoen is de kans dat ze de 
opdracht krijgen, veel kleiner in België dan in de rest 
van de EU. In de beleidsnota kondigt de minister een 
actieplan aan met 32 maatregelen. Kan hij die maatre-
gelen reeds toelichten? Wanneer mag het Parlement 
een ontwerp verwachten?

Het verzekeren van een evenwichtige handelsrelatie 
en een gezonde concurrentie tussen ondernemingen 
is inderdaad essentieel. De zogenaamde B2B-wet, die 
in 2019 werd goedgekeurd, is sinds vorig jaar van kracht. 
De naleving van die wet dient zeker te worden gecontro-
leerd. De minister maakt gewag van een systeem van 
economisch toezicht bij het kmo-Observatorium van de 
FOD Economie. Daarover zou mevrouw Dierick graag 
meer details vernemen. Voeren zij actief controles uit? 
Hoeveel meldingen werden al ingediend? Werken zij 
samen met de Belgische Mededingingsautoriteit en met 
de Economische Inspectie?

Mevrouw Dierick zou voorts graag meer informatie 
krijgen over de geplande evaluatie van de Gedragscode 
uit 2015 voor goede relaties tussen brouwers, dranken-
handelaars en horecasector.

Ook de toegang tot financiering voor zelfstandigen 
komt in de beleidsnota aan bod, maar afgezien van 
informatie- en sensibiliseringscampagnes bevat deze 
geen concrete acties.

In 2020 heeft de commissie het wetsvoorstel van 
mevrouw Dierick tot invoering van een basisbankdienst 
voor ondernemingen aangenomen (DOC 55 0619). De 
wet is nog steeds niet van kracht. Heeft de minister 
daarover meer informatie?

Vrouwelijke ondernemers worden geconfronteerd met 
een hoger kredietweigeringspercentage dan mannen. 
Welke initiatieven zal de minister concreet nemen om 
dat te verhelpen?

Mevrouw Dierick is zeer bezorgd over de laat-
tijdige betalingen die vooral kleine zelfstandigen en 
kmo’s treffen. Een wetsvoorstel van haar hand om de 

Il est positif que le ministre souhaite augmenter la 
cyber-résilience et que, dans ce cadre, il mène une 
campagne de communication annuelle et finance des 
projets jusqu’en 2026. L’appel à projets a-t-il déjà été 
lancé? Combien de projets peuvent prétendre à une 
aide? Dans ce domaine, le ministre collabore-t-il avec 
les Régions, qui prennent également des initiatives en 
matière de cybersécurité?

Un autre défi pour le ministre est d’améliorer l’accès 
des PME aux marchés publics. Souvent, elles ne parti-
cipent pas aux appels d’offres publics dans notre pays et, 
lorsqu’elles le font, les chances de remporter le contrat 
sont beaucoup plus faibles en Belgique que dans le reste 
de l’UE. Dans la note de politique générale, le ministre 
annonce un plan d’action en 32 mesures. Peut-il déjà 
commenter ces mesures? Quand le Parlement peut-il 
s’attendre à un projet?

Il est en effet essentiel de garantir des relations com-
merciales équilibrées et une concurrence saine entre les 
entreprises. La loi “B2B”, adoptée en 2019, est entrée en 
vigueur l’année dernière. Il est indispensable de contrôler 
le respect de cette loi. Le ministre mentionne l’instau-
ration d’un système de veille économique au sein de 
l’Observatoire des PME du SPF Économie. Mme Dierick 
aimerait en savoir plus à ce sujet. Des contrôles actifs 
sont-ils réalisés? Combien de signalements ont déjà été 
introduits? Ce système collabore-t-il avec l’Autorité belge 
de la concurrence et avec l’Inspection économique?

Mme Dierick souhaiterait par ailleurs recevoir plus 
d’informations sur l’évaluation prévue du Code de 
conduite 2015 pour de bonnes relations entre les bras-
seurs, les négociants en boissons et le secteur Horeca.

L’accès au financement pour les indépendants est 
également abordé dans la note de politique générale, 
mais à part des campagnes d’information et de sensi-
bilisation, aucune action concrète n’est mentionnée.

En 2020, la commission a approuvé le projet de 
loi de Mme Dierick instaurant un service bancaire de 
base pour les entreprises (DOC 55 0619). La loi n’est 
toujours pas entrée en vigueur. Le ministre a-t-il plus 
d’informations à ce sujet?

Les femmes entrepreneurs sont confrontées à un taux 
de refus de crédit plus élevé que les hommes. Quelles 
initiatives concrètes le ministre prendra-t-il pour remédier 
à cette situation?

Mme Dierick est très préoccupée par les retards 
de paiement, qui touchent particulièrement les petits 
indépendants et les PME. Un projet de loi qu’elle a 
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betalingstermijn aan te scherpen en achterpoortjes te 
sluiten (DOC 55 1036) werd eerder dit jaar aangenomen 
en zal op 1 februari 2022 in werking treden. Het is positief 
dat de minister het koninklijk besluit wil aanpassen, maar 
welke andere initiatieven zal hij, samen met de minister 
bevoegd voor Ambtenarenzaken, nemen om de naleving 
door de overheid strenger op te volgen?

Administratieve lasten wegen op onze kmo’s. 
Zelfstandigen willen zich focussen op hun activiteit en 
geen tijd verspillen aan overbodige administratieve taken. 
CD&V vindt het belangrijk dat er werk wordt gemaakt 
van het “only once”-principe en dat er één loket komt 
voor ondernemers. De beleidsnota bevat daarover geen 
informatie. Zal de minister initiatieven ter zake nemen?

Ten slotte werd in deze commissie onlangs het wets-
ontwerp aangenomen tot omzetting van Richtlijn (EU) 
2019/633 over oneerlijke handelspraktijken in de landbouw 
(DOC 55 2177). In het regeerakkoord staat dat er een 
onderzoek moet komen om een wet ter bescherming 
van de landbouwprijzen aan te nemen. Zal die wet er 
komen? Wat zal zij dan inhouden en zullen daarbij ook 
de onredelijke promoties worden aangepakt?

De heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) merkt op 
dat in de beleidsnota wordt aangekondigd dat de in-
vesteringsaftrek in samenwerking met de minister van 
Financiën zal worden versterkt en verlengd om de groei 
van de kmo’s te bevorderen. Hij vraagt zich af of het 
gaat om een aftrek van 25 % zoals tijdens de crisis en 
of dat percentage een structureel karakter zal krijgen. 
Hij merkt op dat er zelfs gewag wordt gemaakt van een 
aftrek van 45 % voor een eco-positieve investering. De 
spreker vraagt hoe die aftrek zal worden gecontroleerd 
en toegekend en hoe die fiscale stimulans zal worden 
verzoend met het streven van de minister van Economie 
om greenwashing aan te pakken.

De spreker merkt op dat veel zelfstandigen naar 
aanleiding van de overstromingen tot het besef zijn 
gekomen dat ze slecht verzekerd waren en dat de verze-
keringsmaatschappijen in bepaalde gevallen schermden 
met algemene voorwaarden in de contracten om de 
dekking te weigeren of te beperken. Hij vraagt welke 
initiatieven de minister zal nemen om de zelfstandigen 
te verdedigen tegen de verzekeraars en om die laatsten 
ertoe te verplichten duidelijker te zijn over de contractu-
ele voorwaarden en de dekking van de verzekeringen.

Wat het Batopin-project van de banksector betreft, 
merkt de heer D’Amico op dat veel zelfstandigen en 
kmo’s zich zorgen maken om het verdwijnen van de 

rédigé pour renforcer la législation en matière de délai 
de paiement et en combler les lacunes (DOC 55 1036) 
a été adopté au début de cette année et entrera en 
vigueur le 1er février 2022. Il est positif que le ministre 
veuille modifier l’arrêté royal, mais quelles autres initia-
tives prendra-t-il, en collaboration avec la ministre de la 
Fonction publique, pour renforcer le respect des règles 
par les pouvoirs publics?

Les charges administratives pèsent lourdement sur 
nos PME. Les indépendants souhaitent se concentrer 
sur leur activité et ne veulent pas perdre leur temps à 
s’occuper de tâches administratives superflues. Le groupe 
CD&V estime qu’il est important de mettre en œuvre le 
principe “only once” et de mettre en place un guichet 
unique pour les entrepreneurs. La note de politique 
générale ne contient aucune information à ce sujet. Le 
ministre prendra-t-il des initiatives dans ce domaine?

Enfin, cette commission a récemment adopté le projet 
de loi transposant la directive (UE) 2019/633 sur les 
pratiques commerciales déloyales dans l’agriculture 
(DOC 55 2177). L’accord de gouvernement prévoit une 
enquête en vue d’adopter une loi sur la protection des 
prix agricoles. Une telle loi verra-t-elle le jour? Que 
contiendra-t-elle et s’attaquera-t-elle également aux 
promotions déraisonnables?

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) relève dans la note 
de politique générale que la déduction pour investissement 
sera, en collaboration avec le ministre des Finances, 
renforcée et prolongée pour stimuler la croissance 
des PME. Il se demande s’il s’agira d’une déduction 
de 25 % comme pendant la crise et si ce taux sera 
rendu structurel. Il note qu’il est même fait écho à une 
déduction de 45 % en cas d’investissement éco-positif. 
L’intervenant souhaite savoir comment seront contrôlées 
et octroyées ces déductions et comment concilier cet 
incitant fiscal avec la volonté du ministre de l’Économie 
de lutter contre le greenwashing.

L’orateur observe qu’avec les inondations, de nom-
breux indépendants se sont rendus compte qu’ils étaient 
mal couverts par leurs assurances et que celles-ci se 
retranchaient derrière les conditions générales dans 
les contrats pour parfois refuser ou limiter la couver-
ture. Il aimerait savoir ce que le ministre va prendre 
comme initiative pour défendre les indépendants face 
aux assureurs et pour obliger ces derniers à être plus 
clairs sur les conditions des contrats et sur leur couver-
ture assurantielle.

Sur le projet Batopin du secteur bancaire, M. D’Amico 
observe que beaucoup d’indépendants et de PME 
s’inquiètent de la disparition des distributeurs de billets. 
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geldautomaten. In sommige gemeenten zijn die geld-
automaten van fundamenteel belang voor de lokale 
handel. De heer D’Amico vraagt dat de minister er bij 
zijn collega’s op aan te dringen dat de Belgische banken 
de aanwezigheid van geldautomaten in de nabijheid van 
burgers en kmo’s garanderen, volgens een spreiding die 
het hele Belgische grondgebied dekt.

Aangaande het in het voorjaar gevoerde overleg met 
de cultuursector over de hervorming van het statuut van 
de werknemers van die sector, wijst de heer D’Amico erop 
dat de minister het advies van de Nationale Arbeidsraad 
wil afwachten en analyseren alvorens voorstellen te doen. 
De spreker vraagt meer duidelijkheid over de agenda en 
wil garanties dat de nieuwe overlegrondes met de actoren 
van de sectoren wel degelijk zullen plaatsvinden en dat 
daadwerkelijk rekening zal worden gehouden met hun 
standpunten. Hij wil ook dat de minister bevestigt dat hij 
zal afstappen van het idee om een onderscheid te maken 
tussen de werknemers van de cultuursector en die van 
andere sectoren. Wat de kleine vergoedingsregeling 
(KVR) voor kunstenaars betreft, vraagt de spreker of 
het gebruik daarvan beperkt zal zijn.

Mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) is tevreden 
met de maatregel om kmo’s makkelijker toegang te 
bieden tot overheidsopdrachten zonder toegevingen te 
doen op het vlak van veiligheid, techniek en kwaliteit.

Wat de financiering van de kmo’s betreft, benadrukt ze 
het belang van dat aspect en van de wetgeving ter zake.

In verband met cyberveiligheid is de spreekster van 
oordeel dat dit aspect de achilleshiel van de Belgische 
kmo’s is. Ze wil weten hoe de aangekondigde begeleiding 
zal verlopen en vestigt er de aandacht op dat de website 
met de “CyberScan” niet operationeel is.

Wat de digitale transformatie en de evolutie naar 
e-commerce betreft, neemt ze akte van het feit dat ter 
zake een studie zal worden uitgevoerd. Ze vraagt ook 
rekening te houden met de ondernemingen die niet 
voor e-commerce kiezen, meer bepaald de kmo’s die 
niet alles zelf kunnen doen en keuzes moeten maken. 
Dezelfde opmerking geldt voor de circulaire economie, 
wetende dat de kmo’s zich makkelijker kunnen focussen 
op de duurzaamheidsdoelstellingen.

Aangaande het ondernemerschap van vrouwen, de 
vertegenwoordiging van vrouwen in beheersorganen en 
de toegang van vrouwelijke ondernemers tot financie-
ring, meent mevrouw Verhelst dat men die moet blijven 
aanmoedigen. Het welslagen ervan hangt echter ook 
van hun privéleven af en van de ruimte om te onderne-
men die ze van hun partner krijgen. Dit is een kwestie 

Dans certaines communes, ces distributeurs sont fonda-
mentaux pour le commerce local. M. D’Amico demande 
que le ministre insiste auprès de ses collègues pour 
que les banques du pays garantissent la présence de 
distributeurs de billets proches des citoyens et des PME, 
selon une répartition sur l’ensemble du territoire national.

Sur la concertation menée au printemps avec le 
secteur culturel concernant la réforme du statut des 
travailleurs de la culture, M. D’Amico relève que le 
ministre souhaite attendre l’avis du Conseil national du 
travail, pour ensuite l’analyser et faire des propositions. 
L’intervenant demande de préciser l’agenda, de garantir 
que de nouvelles consultations auront bel et bien lieu 
avec les acteurs du secteur et que leurs positions seront 
réellement prises en compte. Il souhaite aussi que le 
ministre confirme qu’il a abandonné l’idée de distinguer 
les travailleurs de la culture de ceux des autres secteurs. 
Sur le régime des petites indemnités pour artistes (RPI), 
il aimerait savoir si l’usage sera limité.

Mme Kathleen Verhelst (Open Vld) se réjouit de la 
mesure visant à faciliter l’accès aux marchés publics 
pour les PME, sans pour autant faire des concessions 
sur les questions de sécurité, techniques ou de qualité.

Sur le financement des PME, elle souligne l’importance 
de ce volet et de la législation en la matière.

Sur la cybersécurité, l’intervenante estime qu’il s’agit 
du talon d’Achille des PME en Belgique. Elle souhaite 
savoir comme va se dérouler l’accompagnement annoncé 
et elle relève que le site web présentant le “CyberScan” 
n’est pas opérationnel.

Sur la transformation numérique et l’évolution vers l’e-
commerce, elle prend acte qu’une étude sera effectuée 
et demande de tenir compte aussi des entreprises qui 
n’optent pas pour l’e-commerce, notamment dans le chef 
des PME qui ne peuvent pas tout faire et doivent opérer 
des choix. La même remarque vaut pour l’économie 
circulaire, sachant que les PME peuvent plus aisément 
se focaliser sur des objectifs de durabilité.

Sur l’entrepreneuriat féminin, la représentation des 
femmes dans les organes de gestion et l’accès aux 
financement des femmes entrepreneures, Mme Verhelst 
estime qu’il faut continuer à encourager ces aspects 
mais que cela dépend aussi de leur vie personnelle 
et, notamment, de la place laissée à ce choix d’entre-
preneuriat par le conjoint au sein du couple. C’est une 
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van mentaliteit, opvoeding en ook van psychologische 
veerkracht.

Mevrouw Melissa Depraetere (Vooruit) herinnert eraan 
dat de kmo’s de motor van de Belgische economie zijn 
op het vlak van jobs, creativiteit en innovatie. De welvaart 
in België hangt sterk van de kmo’s af en ze is tevreden 
dat de regering een hele reeks maatregelen heeft geno-
men om de ondernemingen tijdens de COVID-19-crisis 
te ondersteunen. In 2022 zal de regering focussen op 
de herleving. Nu de epidemie opnieuw aan kracht wint, 
moet blijvend aandacht worden geschonken aan de 
relatieve broosheid van sommige kmo’s.

Vervolgens bevraagt de spreekster de minister over 
de maatregelen ten gunste van kmo’s die door de over-
stromingen in de problemen zijn gekomen. Die maatre-
gelen (zoals het overbruggingskrediet of het uitstel van 
de betaling van sociale bijdragen enzovoort) werden 
verlengd tot het einde van dit jaar. Ze vraagt zich af of 
die maatregelen zullen volstaan en of ze niet moeten 
worden verlengd, aangezien de heropbouw vaak traag 
vordert.

Aangaande de Gedragscode voor goede relaties tussen 
brouwers, drankenhandelaars en de horecasector zou 
mevrouw Depraetere meer duidelijkheid willen krijgen 
over het addendum en het tijdpad. Ze verheugt zich over 
het feit dat men de code zal evalueren maar wijst tevens 
op de hoorzittingen met de belangrijkste actoren die in de 
commissie voor Economie, Consumentenbescherming 
en Digitale Agenda hebben plaatsgevonden. De con-
clusie uit die hoorzittingen luidde dat de Gedragscode 
weliswaar een nuttig, maar ontoereikend instrument is, 
en dat een wetgevend initiatief geschikter zou zijn om 
de relatie tussen brouwers en horeca-exploitanten op-
nieuw uit te balanceren. Ze haalt het voorbeeld aan van 
de brouwer die de overeenkomst verbreekt wanneer de 
exploitant de vastgelegde hoeveelheid drank niet bestelt.

De spreekster komt vervolgens terug op de laattijdige 
betaling door de overheid en op de bescherming die daar-
aan is gekoppeld. Ze merkt op dat de beleidsnota wel 
gewag maakt van een voorstel om het koninklijk besluit 
van 14 januari 2013 aan te passen, maar wil weten wat 
zulks impliceert, meer bepaald welke positieve gevolgen 
die maatregel zou hebben.

Tot slot komt mevrouw Depraetere terug op de impact 
van de energieprijzen op de landbouwexploitanten. Los 
van de perspectieven die de beleidsnota biedt, wil ze 
weten of er in samenspraak met de andere bevoegde 
overheden maatregelen zullen komen om de landbouw-
exploitanten gericht te helpen om aan die stijgende 
kosten het hoofd te bieden.

question de mentalité, d’éducation et aussi du ressort 
psychologique.

Mme Melissa Depraetere (Vooruit) rappelle que 
les PME sont le moteur de l’économie belge, tant en 
terme d’emplois, de créativité que d’innovation. La 
prospérité en Belgique en dépend fortement et elle est 
heureuse que le gouvernement ait pris toute une série 
de mesures pour soutenir les entreprises pendant la 
crise du COVID-19. En 2022, les efforts seront centrés 
sur la relance. Elle souligne qu’avec la recrudescence 
de l’épidémie, il faut rester attentif à la relative fragilité 
qui peut régner au sein des PME.

L’intervenante interroge ensuite le ministre sur les 
mesures prises en faveur des PME devant faire face à 
une situation d’urgence due aux inondations. Celles-ci 
ont été prolongées jusqu’à la fin de l’année (comme des 
crédits-ponts ou le report de cotisations sociales, …). Elle 
se demande si elles seront suffisantes et ne devraient 
pas être suivies, au vu de l’état d’avancement parfois 
lent des reconstructions.

Concernant le Code de conduite pour de bonnes 
relations entre les brasseurs, les négociants en boissons 
et le secteur horeca, Mme Depraetere aimerait avoir des 
précisions sur l’addendum et le calendrier. Elle se réjouit 
que ce Code soit évalué mais rappelle que des auditions 
ont été organisées devant la commission de l’Écono-
mie avec les principaux acteurs. Ces auditions avaient 
conclu que le Code de conduite était un outil utile mais 
insuffisant: une initiative législative serait plus adéquate 
pour rééquilibrer les relations entre les brasseurs et les 
exploitants. Elle cite l’exemple de la rupture de contrat 
par le brasseur en cas de non-respect des quantités de 
commande en approvisionnement de boissons.

L’intervenante revient ensuite sur les paiements tardifs 
par les autorités publiques et les protections qui y sont 
liées. Elle relève dans la note de politique générale la 
proposition d’adapter l’arrêté royal du 14 janvier 2013 mais 
souhaite savoir ce que cela implique en disposant des 
chiffres positifs générés par cette mesure.

Enfin, Mme Depraetere revient sur les prix éner-
gétiques pour les exploitants agricoles. Au-delà des 
perspectives reprises dans la note de politique générale, 
elle souhaiterait savoir si des mesures seront prises en 
concertation avec les autres autorités compétentes pour 
aider ponctuellement les exploitants à faire face à cette 
flambée des coûts.
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B. Antwoorden van de minister

De heer David Clarinval, minister van Middenstand, 
Zelfstandigen, kmo’s en Landbouw, Institutionele 
Hervormingen en Democratische Vernieuwing, beant-
woordt eerst de vragen betreffende de kmo’s (punt 1) 
en vervolgens die over de landbouw (punt 2).

1. kmo’s

De minister heeft kennisgenomen van de op- en 
aanmerkingen van het Rekenhof betreffende de ont-
werpen van staatsbegroting voor het begrotingsjaar 
2022. Het Rekenhof maakt geen opmerkingen over de 
maatregelen die onder zijn bevoegdheden betreffende 
de kmo’s vallen.

Beleid ter ondersteuning van de economie

Sommige leden zijn in hun betoog ingegaan op het 
door de regering gevoerde beleid ter ondersteuning 
van de economie. De minister wijst erop dat de coron-
acrisis een ongeziene economische en sociale schok 
veroorzaakt. De Belgische economie heeft de grootste 
teruggang sinds de tweede wereldoorlog opgetekend. De 
door de diverse regeringen genomen steunmaatregelen 
zijn aanzienlijk en zijn uiteraard noodzakelijk om de so-
ciaaleconomische gevolgen van de crisis te temperen.

Wat de verlenging van het overbruggingsrecht en de 
tijdelijke werkloosheid betreft, bevestigt de minister dat het 
crisisoverbruggingsrecht werd verlengd tot eind 2021. Die 
verlenging was belangrijk om de zelfstandigen die daar 
het meest behoefte aan hebben, te blijven ondersteunen. 
Daarnaast wordt het klassieke overbruggingsrecht mo-
menteel tegen het licht gehouden. Het is de bedoeling 
dat dit overbruggingsrecht beter zou beantwoorden aan 
de verwachtingen van de zelfstandigen. De tijdelijke 
werkloosheid wegens overmacht blijft eveneens van 
kracht tot het einde van het jaar en voor alle sectoren.

Met betrekking tot de vraag van de heer Van Lommel 
aangaande de verlenging van de tijdelijke btw-verlaging 
in de horeca, verwijst de minister naar de minister van 
Financiën, want die is ter zake bevoegd. Hij meent dat de 
steun moet worden voortgezet zolang dat noodzakelijk 
blijkt. De moeilijke context herinnert eraan dat de co-
ronacrisis niet voorbij is en dat waakzaamheid geboden 
blijft. Wegens de verslechterende gezondheidssituatie 
moesten nieuwe maatregelen worden genomen. Zoals 
sinds het begin van de crisis is gebeurd, past de regering 
haar beleid ter ondersteuning van de economie aan aan 
de evolutie van de toestand.

B. Réponses du ministre

M. David Clarinval, ministre des Classes moyennes, 
des Indépendants, des PME et de l’Agriculture, des 
Réformes institutionnelles et du Renouveau démocra-
tique, répond d’abord aux questions relatives aux PME 
(1.), puis aux questions sur l’agriculture (2.).

1. PME

Le ministre a pris connaissance des commentaires et 
observations de la Cour des comptes sur les projets de 
budget de l’État pour l’année budgétaire 2022. La Cour 
n’émet pas de remarques quant aux mesures relevant 
de ses compétences, en matière des PME.

Politique de soutien à l’économie

Certains membres sont intervenus sur la politique de 
soutien à l’économie mise en place par le gouvernement. 
Le ministre rappelle que la crise du coronavirus constitue 
un choc économique et social d’une ampleur inédite. 
L’économie belge a accusé le recul le plus important 
depuis la Seconde Guerre mondiale. Les mesures de 
soutien déployées par les différents gouvernements 
sont considérables et bien évidemment nécessaires 
pour atténuer les conséquences socio-économiques 
de la crise.

Sur la prolongation du droit passerelle et du chômage 
temporaire, il confirme que le droit passerelle de crise a 
été prolongé jusqu’à la fin de l’année 2021. Sa prolon-
gation était importante afin de continuer à soutenir les 
travailleurs indépendants qui en ont le plus besoin. Le 
droit passerelle classique fait aussi l’objet d’une évalua-
tion actuellement. L’objectif est que ce droit passerelle 
corresponde mieux aux attentes des travailleurs indé-
pendants. Le chômage temporaire pour force majeure 
pour l’ensemble des secteurs est, lui aussi, en vigueur 
jusqu’à la fin de l’année.

À la question de M. Van Lommel sur la prolongation 
de la réduction temporaire de la TVA dans l’horeca, le 
ministre renvoie au ministre des Finances, compétent 
en la matière. Il estime que le soutien doit se poursuivre 
tant que cela s’avérera nécessaire. Le contexte difficile 
rappelle que la crise du coronavirus n’est pas terminée 
et qu’il faut rester vigilant. De nouvelles mesures ont 
dû être prises, au vu de la situation sanitaire qui se 
dégrade. Comme c’est le cas depuis le début de la 
crise, le gouvernement adapte sa politique de soutien 
à l’économie à l’évolution du contexte.
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Wat het belang van de dialoog met de sectoren be-
treft, verzekert de minister dat hij sinds zijn aantreding 
voortdurend met hen in dialoog treedt. Hij heeft alle 
dagen contact met de spelers in het veld en is zich ten 
volle bewust van de benarde situatie waarin velen van 
hen zich in deze moeilijke tijden bevinden. Zoals in de 
beleidsnota wordt vermeld, zal de minister er tot slot 
gedurende de hele regeerperiode op toezien dat de 
ondernemers worden begeleid, opdat zij dankzij samen-
hangende, ambitieuze en innoverende maatregelen hun 
activiteiten zouden kunnen ontplooien.

Relance

Wat de vraag van de heer Van Lommel aangaande 
de bevoorradingsproblemen en de prijsstijgingen betreft, 
merkt de minister op dat het beperkte aanbod de eco-
nomische heropleving afremt. Talrijke ondernemingen 
worden immers geconfronteerd met bevoorradingspro-
blemen, met een prijsstijging en/of met een tekort aan 
arbeidskrachten. Dat verschijnsel is absoluut niet beperkt 
tot ons land, maar doet zich overal ter wereld voor. Het 
vraagstuk wordt in objectieve termen beschreven in 
een op 8 november 2021 uitgebrachte enquête onder 
Belgische ondernemingen, uitgevoerd door de Nationale 
Bank en door meerdere federaties van ondernemingen 
en zelfstandigen. Daaruit blijkt dat de meerderheid van 
de bedrijven verwacht dat de bevoorradingsproblemen 
tot de helft of het einde van 2022 zullen aanhouden en 
dat tijdens de volgende zes maanden de verkoopprij-
zen gevoelig zullen stijgen. Die bevoorradingsproble-
men betreffen vooral de groothandel, de kleinhandel 
in niet-voedselproducten, de landbouw, de bouw en de 
maakindustrie. Ten aanzien van een dergelijk wereldwijd 
verschijnsel heeft de Staat momenteel niet echt veel 
manoeuvreerruimte. Dat sterkt echter de overtuiging 
van de minister dat een ambitieus industrieel beleid 
op Europees en Belgisch niveau voor de toekomst van 
doorslaggevend belang is. Uit de voormelde enquête 
blijkt bovendien dat meer dan de helft van de onder-
nemingen kampt met personeelstekorten, vooral in de 
bouw, in de landbouw en in sommige sectoren die een 
zware weerslag ondervonden van de coronacrisis, zoals 
de horeca, de reisagentschappen en de niet-medische 
contactberoepen. Die vaststellingen zijn uiteraard ver-
ontrustend. Bij de opstelling van de begroting voor 2022 
heeft de federale regering in het bijzonder geopteerd 
voor een totaalaanpak inzake de knelpuntberoepen. 
Er zullen een aantal maatregelen worden genomen, 
waaronder de uitbreiding van de opleidingen, de steun 
voor mobiliteit en de herscholing van de werknemers. 
De regering zal aandachtig blijven volgen hoe die aan-
bodknelpunten evolueren.

Sur l’importance du dialogue avec les secteurs, le 
ministre assure que depuis son entrée en fonction, il 
est en dialogue permanent avec les secteurs. Tous les 
jours, il est en contact avec les acteurs de terrain et est 
pleinement conscient de leurs difficultés en cette période 
difficile pour nombreux d’entre eux. Enfin, comme indi-
qué dans la note de politique générale, il veillera durant 
l’ensemble de la législature à accompagner les entre-
preneurs afin qu’ils puissent déployer leur activité, par 
le développement de mesures cohérentes, ambitieuses 
et innovantes.

Relance

Sur la question de M. Van Lommel sur les problèmes 
d’approvisionnement et la hausse des prix, il observe que 
des contraintes d’offre entravent la reprise de l’économie. 
De nombreuses entreprises sont en effet confrontées à 
des problèmes d’approvisionnement, une hausse des 
prix et/ou une pénurie de main-d’œuvre. Ce phénomène 
dépasse de loin le cadre de la Belgique: il est mondial. 
Une enquête menée auprès des entreprises belges par 
la Banque nationale de Belgique et plusieurs fédérations 
d’entreprises et d’indépendants, publiée le 8 novembre 
2021, permet d’objectiver la problématique. Il en ressort 
que la majorité des entreprises s’attendent à ce que les 
problèmes d’approvisionnement se prolongent jusqu’à 
la mi- ou la fin de 2022, et à ce que l’augmentation 
sensible des prix de vente se poursuive au cours des 6 
prochains mois. Ces problèmes d’approvisionnement 
concernent davantage la vente en gros, la vente au 
détail non alimentaire, l’agriculture, la construction et 
l’industrie manufacturière. Face à pareil phénomène 
économique mondial, l’État n’a, aujourd’hui, pas réel-
lement ou peu de marge de manœuvre. Cela renforce 
toutefois la conviction du ministre qu’une politique in-
dustrielle ambitieuse, aux niveaux européen et belge, 
est primordiale pour l’avenir. L’enquête précitée relève 
aussi que plus d’une entreprise sur deux est confrontée 
à une pénurie de main-d’œuvre. Cette dernière touche 
surtout la construction, l’agriculture et certains secteurs 
fortement impactés par la crise du coronavirus comme 
l’horeca, les agences de voyages et les professions de 
contact non médicales. Ces constats sont bien évidem-
ment préoccupants. Lors de la confection du budget 
2022, le gouvernement fédéral a notamment pris une 
approche globale concernant les métiers en pénurie. 
Une série de mesures seront prises, parmi lesquelles 
le renforcement des formations, le soutien à la mobilité 
et la reconversion des travailleurs. Le gouvernement 
restera attentif à l’évolution de ces contraintes d’offre.
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A ct i ep lan  be t re f fende  to eganke l i j ke re 
overheidsopdrachten voor de kmo’s

De minister verduidelijkt dat het gemeenschappe-
lijk actieplan om kmo’s vlotter toegang te verlenen tot 
overheidsaanbestedingen, op 19 november 2021 werd 
goedgekeurd door de Ministerraad. Minister Clarinval is 
zelf de drijvende kracht achter dat plan, samen met de 
eerste minister en met de minister die bevoegd is voor 
Ambtenarenzaken. Andere ministers worden ad hoc bij 
die zaak betrokken. Het plan is ambitieus en concreet. 
Het zal heel binnenkort naar buiten worden gebracht door 
de FOD Economie, op een internetpagina gewijd aan 
de deelname van kmo’s aan overheidsopdrachten. Dat 
plan is nodig, want België is een kmo-land, aangezien 
99,8 % van de ondernemingen kmo’s zijn en 94,6 % zelfs 
micro-ondernemingen. Onder meer via de Commissie 
voor de overheidsopdrachten wijzen de branche- en 
de brancheoverschrijdende organisaties de overheid 
sinds meerdere jaren op de knelpunten inzake toegang 
van de kmo’s tot de overheidsopdrachten op federaal, 
gewestelijk en gemeenschapsniveau. De voornaamste 
vermelde hinderpalen voor de toegang van de kmo’s tot 
de overheidsopdrachten zijn de volgende:

— zware administratieve rompslomp;

— te lange betalingstermijnen;

— gebrek aan informatie of aan kennis;

— complexiteit van de overheidsopdrachten.

Om een antwoord te bieden op die uitdagingen, heeft 
de federale regering ten behoeve van de federale aan-
bestedende overheden een federaal charter opgesteld, 
met als titel “Toegang van kmo’s tot overheidsopdrach-
ten”; de bedoeling daarvan is elke onderneming gelijke 
kansen te geven om mee te dingen naar overheidsop-
drachten. Op basis van de door de betrokken partijen 
gegeven signalen en van eigen vaststellingen meent de 
regering echter dat de toegang van de kmo’s tot de over-
heidsopdrachten nog meer moet worden gestimuleerd; 
parallel daarmee moeten de meetinstrumenten worden 
verbeterd, teneinde te beschikken over volledigere en 
nauwkeurigere informatie over de deelname van de 
kmo’s aan de overheidsopdrachten. Het plan berust op 
de volgende vier krachtlijnen:

— een betere en snellere betalingsaanpak bij de 
federale overheid;

— evaluatie van de wetgeving inzake overheidsop-
drachten en van het aankoopbeleid, met het oog op 
verlichting van de administratieve rompslomp en op 
meer transparantie en doeltreffendheid;

Plan d’action marchés publics plus accessibles aux 
PME

Sur le plan d’action commun qui vise à stimuler l’accès 
des PME aux marchés publics, le ministre précise que ce 
plan a été validé par le Conseil des ministres du 19 no-
vembre 2021. Il le porte conjointement avec le Premier 
ministre et la ministre ayant la Fonction publique dans 
ses attributions. D’autres ministres sont ponctuellement 
associés. Il s’agit à la fois d’un plan ambitieux et concret. 
Il sera très prochainement publié par le SPF Economie, 
sur une page dédiée à la question de la participation 
des PME aux marchés publics. Ce plan est nécessaire 
car la Belgique est un pays de PME: elles représentent 
99,8 % des entreprises, dont 94,6 % sont des micro 
entreprises. Depuis plusieurs années, les organisations 
professionnelles et interprofessionnelles alertent les 
autorités publiques - notamment via la Commission 
des marchés publics - des difficultés d’accès des PME 
aux marchés publics tant fédéraux que régionaux, voire 
au niveau communautaire. Les obstacles principaux 
identifiés à l’accès des PME aux marchés publics, sont:

— les charges administratives importantes;

— les délais de paiement trop longs;

— le manque d’information ou de connaissances;

— et la complexité des marchés publics.

Pour répondre à ces défis, le gouvernement fédéral 
a doté les adjudicateurs fédéraux d’une charte fédérale 
“Accès des PME aux marchés publics”, qui vise à donner 
à chaque entreprise des chances égales de participer 
aux marchés. Toutefois, sur la base des signaux envoyés 
par les parties prenantes et de ses propres constats, le 
gouvernement estime qu’il convient de stimuler davan-
tage l’accès des PME aux marchés publics et qu’en 
parallèle, les outils de mesure doivent être améliorés afin 
de disposer d’une information plus complète et précise 
sur la participation des PME aux marchés publics. Le 
plan s’appuie sur quatre axes:

— améliorer et accélérer les pratiques de paiement 
de l’autorité fédérale;

— évaluer la législation sur les marchés publics et 
de la politique d’achats en vue d’une réduction des 
charges administratives et d’une augmentation de la 
transparence et de l’efficacité;
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— begeleiding en opleiding ten bate van de aanbe-
stedende overheden en de kmo’s;

— follow-up van de deelname vanwege de kmo’s 
(monitoring).

De minister is van oordeel dat het plan in meerdere 
opzichten noodzakelijk was. Het federaal charter zal 
worden geëvalueerd. De minister heeft onlangs een 
advies gevraagd aan de HRZKMO, aan de Commissie 
voor de Overheidsopdrachten en aan het Strategisch 
Federaal Aankoopoverleg. Het charter is een erg goed 
instrument dat misschien voort moet worden verbeterd. 
Het is vooral zaak het ten uitvoer te leggen en de inhoud 
ervan breed te verspreiden. Om nog concreter te zijn, 
haalt de minister meerdere belangrijke maatregelen 
van het plan aan:

— er komt een grondige monitoring van de verdeling 
in percelen en een samenwerking wordt opgezet met de 
Inspectie van Financiën, waarbij aan het Korps gevraagd 
zal worden toe te zien op de correcte toepassing van het 
beginsel comply or explain bij de verdeling in percelen;

— het betaalgedrag van de aanbestedende overhe-
den zal worden verbeterd. Voor de minister is dit een 
essentieel punt om de kmo’s warm te maken voor over-
heidsopdrachten, daar de overheden thans te lang dralen 
om binnen de overeengekomen termijnen te betalen. Er 
zij op gewezen dat de op initiatief van deze commissie 
aangenomen wet van 14 augustus 2021 tot wijziging van 
de wet van 2 augustus 2002 betreffende de bestrijding 
van de betalingsachterstand bij handelstransacties 
ook van toepassing is op de business-to-government-
relaties (B2G). Als onderdeel van de evaluatie van de wet 
“overheidsopdrachten” en van de uitvoeringsbesluiten 
ervan zal erop moeten worden toegezien dat het uitvoe-
ringsbesluit van 14 januari 2013 voorziet in een goede 
omzetting van de in de wet bepaalde principes en dat de 
tenuitvoerlegging ervan rekening houdt met de nieuwe 
betaaltermijnen. In concreto zal het instrument FEDCOM 
worden aangepast, opdat het systeem automatisch en 
correct de eventuele verwijlinteresten kan betalen;

— Binnenkort wordt een werkgroep opgericht om 
“kmo-vriendelijke” clausules uit te werken. Die zal be-
staan uit de voornaamste federale aankopers en uit 
vertegenwoordigers van de kmo’s, aangewezen door 
de HRZKMO. Het onderdeel sociale en milieuclausu-
les zal ook vanuit die invalshoek worden behandeld. 
Daarnaast zullen maatregelen worden genomen om de 
aanbestedende overheden in de mogelijkheid te stellen 
het risico op sociale dumping te herkennen, op grond 
van de aan hen voorgelegde prijsoffertes;

— accompagner et former les pouvoirs adjudicataires 
et les PME;

— suivre la participation des PME (monitoring).

Il estime que ce plan était nécessaire à maints égards. 
La charte fédérale va être évaluée. Le ministre vient de 
demander un avis au CSIPME, à la Commission des 
marchés publics ainsi qu’au réseau de concertation stra-
tégique des achats fédéraux. La charte est un très bon 
outil qu’il faudra peut-être encore améliorer. Il importe 
surtout d’en assurer la mise en œuvre et d’en diffuser 
largement le contenu. Pour être encore plus concret, 
il épingle une série de mesures importantes du plan:

— Un monitoring approfondi de la division en lots va 
être mis en place ainsi qu’une coopération avec l’Ins-
pection des Finances, où le Corps est invité à suivre 
l’application correcte du principe “comply or explain” 
dans la division en lots;

— L’amélioration du comportement de paiement des 
pouvoirs adjudicateurs. Il s’agit pour le ministre d’un point 
essentiel pour attirer les PME vers les marchés publics 
car les pouvoirs publics tardent trop à payer dans les 
délais convenus. Il importe de dire que la loi du 14 août 
2021 qui modifie la loi du 2 août 2002 concernant la 
lutte contre le retard de paiement dans les transactions 
commerciales, adoptée à l’initiative de cette commission, 
s’applique également aux relations business-to-govern-
ment (B2G). Il conviendra dans le cadre de l’évaluation 
de la loi “marchés publics” et de ses arrêtés d’exécution, 
de veiller à ce que l’arrêté d’exécution du 14 janvier 2013 
traduise bien les principes prévus dans la loi et que sa 
mise en œuvre tienne compte des nouveaux délais 
de paiement. Concrètement, l’outil FEDCOM va être 
adapté pour que le système puisse automatiquement 
et correctement payer les éventuels intérêts de retard.

— Un groupe de travail va prochainement être consti-
tué afin d’élaborer des clauses “PME friendly”. Il sera 
composé des principaux acheteurs fédéraux et de 
représentants de PME désignés par le CSIPME. Le volet 
clauses sociales et environnementales sera également 
abordé sous cet angle. En outre, des mesures seront 
prises afin de permettre aux pouvoirs adjudicateurs 
d’identifier les risques de dumping social sur la base 
des offres de prix qui leur sont soumises.



2292/014DOC 5534

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

— het verplichte en geleidelijk ingevoerde gebruik 
van e-facturatie bij overheidsopdrachten zal het betaal-
proces versnellen;

— tot slot beogen meerdere andere maatregelen de 
kmo’s sneller te informeren over de resultaten van de 
selectie en over de redenen van hun rangschikking, 
hen sneller op de hoogte te brengen van de voor hen 
relevante overheidsopdrachten, alsook werk te maken 
van vooraankondigingen. Overigens zal ook de bekend-
making van aankondigingen van overheidsopdrachten 
worden aangemoedigd.

Digitalisering, e-commerce, cyberveiligheid

De minister heeft ook veel vragen gekregen over de 
digitalisering, met name over de initiatieven ter onder-
steuning van de kmo’s, over de concurrentie in verband 
met e-commerce, maar ook over de cyberveiligheid. 
Het betreft essentiële punten van het kmo-beleid. De 
digitalisering gaat almaar sneller en de Belgische kmo’s 
hebben steun nodig. De uitdagingen van de e-commerce 
zijn uiterst belangrijk. De met de minister van Economie 
gefinancierde studie heeft met name tot doel te bepalen 
op grond van welke elementen een winkelier kan be-
slissen al dan niet met e-commerce van start te gaan 
en met welke vorm van e-commerce. Dat betekent niet 
noodzakelijk dat hij een eigen website moet opzetten of 
zelf de te leveren goederen moet opslaan. Er werd een 
overheidsopdracht ter waarde van 70 000 euro uitge-
schreven. Die zou tegen 1 december 2021 afgesloten 
moeten zijn en behelst een gespecialiseerde studie in-
zake de digitale transformatie (gelinkt aan e-commerce) 
van de Belgische ondernemingen, teneinde hen bij te 
staan bij hun ontwikkeling en bij hun eerste stappen in 
de e-commerce. Voormelde studie zal een exhaustief en 
gedetailleerd geheel van voorstellen omvatten inzake de 
verschillende mogelijke digitale transformatieprocessen 
die de Belgische ondernemingen moeten toepassen om 
met e-commerce van start te gaan. Drie fundamentele 
aspecten worden benadrukt: e-business, e-marketing en 
de organisatie van de levering/logistiek. Wat dat laatste 
aspect betreft, zal rekening moeten worden gehouden 
met de door de Europese Commissie voorgestane twin 
transition. De organisatie van de levering is niet enkel 
belangrijk vanuit een economische, maar ook vanuit een 
ecologische invalshoek, bijvoorbeeld op het stuk van de 
logistieke optimalisering. De focus op die drie fundamen-
tele aspecten moet gepaard gaan met aandacht voor 
onder meer de volgende vraagstukken en parameters:

— de belemmeringen voor de kmo’s/zko’s bij de opstart;

— de te integreren software/het te integreren platform;

— Le recours obligatoire, dans le cadre d’une mise 
en œuvre progressive, de l’e-facturation dans le cadre 
des marchés publics permettra d’accélérer le processus 
de paiement.

— Enfin, une série d’autres mesures viseront à informer 
plus rapidement la PME des résultats de la sélection et 
des motifs du classement et à faciliter l’identification des 
marchés publics qui sont pertinents pour elles ainsi que 
le recours aux avis de pré-information. La publication 
des avis de marché sera par ailleurs encouragée.

Numérisation, e-commerce, cybersécurité

Le ministre a également collecté de nombreuses 
questions relatives à la numérisation portant sur les 
initiatives de soutien aux PME, à la concurrence liée 
à l’e-commerce mais aussi à la cybersécurité. Il s’agit 
de points essentiels de la politique des PME. La numé-
risation s’accélère sans cesse et les PME ont besoin 
d’être soutenues. Les enjeux de l’e-commerce sont de 
première importance. L’étude cofinancée avec le ministre 
de l’Economie a notamment pour objectif d’identifier les 
éléments de décision sur lesquels un commerçant peut 
s’appuyer pour décider de passer ou pas à l’e-commerce 
et à quelle forme d’e-commerce. Cela n’implique pas 
nécessairement de développer son propre site internet 
ou encore de stocker soi-même les marchandises à 
livrer. Un marché public d’une valeur de 70 000 euros 
a été ouvert et devrait se clôturer d’ici au 1er décembre 
2021. L’objet du marché consiste à réaliser une étude 
spécialisée en matière de transformation numérique 
(liée à l’e-commerce) des entreprises belges afin de 
les aider à se développer et à se lancer dans l’e-com-
merce. Ladite étude constituera un ensemble exhaustif 
et détaillé de propositions des différents processus 
de transformation numérique possibles, que doivent 
appliquer les entreprises belges afin d’entreprendre un 
e-commerce. L’accent sera entre autres mis sur trois 
aspects fondamentaux que sont l’e-business, l’e-mar-
keting et l’organisation de la livraison/logistique. Pour 
ce dernier aspect, il conviendra de garder à l’esprit la 
“twin transition” promue par la Commission européenne. 
L’organisation de la livraison est non seulement importante 
d’un point de vue économique mais aussi écologique 
en optimalisant par exemple les actions en termes de 
logistique. La mise en lumière de ces trois aspects 
fondamentaux devra s’articuler autour de questions et 
de paramètres, parmi lesquels:

— quels sont les obstacles que peuvent rencontrer 
au démarrage les PME/TPE;

— quel software/plateforme à intégrer;
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— de bedrijfsgrootte;

— het aantal/type verkochte producten en diensten;

— de kosten.

Gelet op de snelle groei van de e-commerce, komt het 
erop aan dat in België capaciteit op dit vlak bestaat. De 
minister is van oordeel dat België zich te traag heeft aan-
gepast, maar dat is geen reden om er niet in te stappen. 
Het regeerakkoord voorziet erin dat zal worden onder-
zocht waarom er in België zo weinig distributiecentra van 
de e-commerce zijn. Daarbij zal samen met de sociale 
partners worden nagegaan in hoeverre een wijziging van 
de reglementering rond avond- en nachtarbeid wenselijk 
is. De minister is ook van oordeel dat de winkeliers de 
kans moeten krijgen zich aan het nieuwe paradigma van 
de e-commerce aan te passen. De consumenten zijn 
eraan gewend geraakt op elk moment te consumeren, 
gekochte producten gemakkelijk te kunnen ruilen en ze te 
laten bezorgen. Als antwoord op de vraag van mevrouw 
Dierick zegt de minister dan ook dat hij de stakeholders 
(Unizo, NSZ, UCM, Comeos) wil samenbrengen rond de 
tot zijn bevoegdheden behorende wet van 10 november 
2006 betreffende de openingsuren in handel, ambacht 
en dienstverlening. Het is de bedoeling na te gaan of 
een eventueel voorstel tot aanpassing van die wet in 
de richting van soepelere openingsuren zinvol is. Er zal 
ook een ruimer debat plaatsvinden over de uitdagingen 
van de e-commerce voor de “fysieke” winkels. De mi-
nister beoogt in de eerste helft van 2022 een initiatief 
daartoe te nemen. Hij is ervan overtuigd dat in die 
context het voorstel van resolutie van mevrouw Reuter 
(DOC 55 2009/001) een bron van inspiratie kan zijn.

In antwoord op de vraag van de heer Van Lommel over 
de sociale fraude bij PostNL wijst de minister erop dat de 
directie Toezicht op de Sociale Wetten haar werk doet 
en dat is een goede zaak. De minister is van oordeel dat 
zwartwerk moet worden vervolgd, want het geeft aan-
leiding tot sociale risico’s en tot concurrentievervalsing.

Om een gezonde concurrentie op de markt te waar-
borgen komt het er tot slot op aan dat de Economische 
Inspectie ook de buitenlandse websites controleert, 
en niet enkel de websites van de in België gevestigde 
ondernemingen. De minister heeft de Economische 
Inspectie verzocht om van haar handhavingsbeleid 
dienaangaande op de hoogte te worden gesteld. Zij heeft 
de minister bevestigd dat het wel degelijk een prioriteit 
betreft, maar dat het toezicht op “buitenlandse” websites 
complexer is. De Economische Inspectie werkt daartoe 
samen met het Europees samenwerkingsnetwerk voor 
consumentenbescherming (CPC-netwerk). De Cel 
Internetbewaking bestaat uit 6 VTE’s. In 2020 werden 

— la taille de l’entreprise;

— le nombre/type de produits et services vendus;

— les coûts.

Dans le cadre de l’essor de l’e-commerce, il est 
important qu’existent en Belgique des capacités en la 
matière. Le ministre estime que la Belgique a été trop 
lente à s’adapter mais que ce n’est pas une raison 
pour ne pas le faire. L’accord de gouvernement pré-
voit qu’il examinera les causes de la faible présence 
en Belgique de centres de distribution dans le cadre 
de l’e-commerce. Il se penchera avec les partenaires 
sociaux sur l’opportunité en ce sens d’une modification 
de la réglementation sur le travail de soirée et de nuit. 
Pour sa part, le ministre estime également qu’il faut 
permettre aux commerçants qui vendent en boutique 
de s’adapter au nouveau paradigme de l’e-commerce. 
Les consommateurs ont pris l’habitude de consommer 
à toute heure, d’échanger facilement les produits ache-
tés, d’être livrés. C’est pour cette raison, et en réponse 
à la question de Mme Dierick, qu’il souhaite réunir les 
stakeholders (UNIZO, SNI, UCM, Comeos) autour de la 
loi du 10 novembre 2006 relative aux heures d’ouver-
ture dans le commerce, l’artisanat et les services, loi 
qui relève de sa compétence, pour discuter de l’intérêt 
d’une éventuelle proposition d’adaptation de cette loi 
vers plus de flexibilité sur les horaires d’ouverture. Un 
débat plus large sur les enjeux de l’e-commerce pour les 
commerces “physiques” aura également lieu. Il envisage 
de prendre une initiative en ce sens dans le courant 
du premier semestre 2022. Il est certain que dans ce 
contexte, la proposition de résolution de Mme Reuter 
(DOC 55 2009/001) sera source d’inspiration.

A la question de M. Van Lommel sur le cas de fraude 
sociale chez PostNL, le ministre constate que l’Inspec-
tion sociale fait son travail et il s’en réjouit: il estime que 
le travail en noir doit être poursuivi car il est source de 
risques sociaux et de distorsion de concurrence.

Enfin, en vue d’assurer une concurrence saine sur le 
marché, il importe que l’Inspection économique contrôle 
également les sites internet étrangers et pas unique-
ment les sites des entreprises basées en Belgique. Il 
a demandé à l’Inspection économique de l’informer 
sur sa politique de contrôle en la matière. Celle-ci lui a 
confirmé qu’il s’agit bien d’une priorité pour elle mais le 
contrôle des sites internet “étrangers” est plus complexe. 
L’Inspection économique passe par le réseau européen 
d’inspection CPC (Réseau de coopération en matière 
de protection des consommateurs). La cellule de veille 
sur Internet est composée de 6 ETP. En 2020, il y a eu 
2 813 contrôles d’acteurs numériques belges et 161 
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2 813 Belgische en 161 niet-Belgische digitale spelers 
gecontroleerd. Er moet een inspanning worden geleverd 
om dat toezicht op buitenlandse websites op te voeren, 
daar zij thans slechts 5,41 % van alle in 2020 uitgevoerde 
controles uitmaken. De minister zal die boodschap aan 
de Economische Inspectie overbrengen.

De minister merkt op dat cyberveiligheid voor veel 
commissieleden eveneens een belangrijke bekomme-
ring is. Kmo’s zijn inderdaad bijzonder kwetsbaar voor 
cyberaanvallen. Door hun kleinschaligheid hebben ze 
geen expertise in huis om cyberaanvallen te bestrijden. Ze 
ondervinden op dat vlak eveneens nadelen in vergelijking 
met grote bedrijven, bijvoorbeeld wat het kostenplaatje 
betreft. De door de coronacrisis versnelde digitalisering 
heeft er helaas voor gezorgd dat de kmo’s nog meer aan 
dergelijke risico’s zijn blootgesteld. Op verzoek van de 
minister zal de FOD Economie de CyberScan invoeren; 
het gaat om een zelfbeoordelingsinstrument waarmee 
kmo’s advies op maat met betrekking tot cyberveiligheid 
wordt aangeboden.

De publicatie van dat instrument op de website van 
de FOD Economie staat voor begin 2022 gepland en 
zal gepaard gaan met een informatiecampagne voor de 
kmo’s, teneinde hen aan te moedigen het instrument te 
gebruiken. De lancering ervan heeft inderdaad vertraging 
opgelopen doordat men de termijn voor het uitvoeren 
van de overheidsopdracht heeft moeten verlengen. Zo 
heeft een bedrijf dat aanvankelijk voor de ontwikkeling 
van het instrument was geselecteerd, zich teruggetrok-
ken en was ook de uitvoering van de overheidsopdracht 
voor de ontwikkeling van het instrument complexer dan 
verwacht. Dat heeft er evenwel toe geleid dat men kon 
aanhaken bij de tenuitvoerlegging van het Plan voor 
Herstel en Veerkracht. De minister wijst erop dat er bij de 
ontwikkeling van het CyBerScan-instrument inderdaad 
vooraf overleg is geweest. Zo is er in het kader van de 
cybercoalitie overleg geweest met de HRZKMO, die 
de gelegenheid heeft gekregen om zijn bemerkingen 
te formuleren en die naar aanleiding daarvan te ken-
nen heeft gegeven dat men overlappingen met andere 
bestaande instrumenten moest voorkomen. Bij de con-
crete uitwerking van het instrument heeft men met die 
opmerkingen rekening gehouden.

Naast vragen over de CyberScan heeft de minister 
vragen gehoord over het project “Verhoging van de 
cyberweerstand van de kmo’s, met inbegrip van de zelf-
standigen”, dat hij samen met minister De Sutter trekt. 
Dat project richt zich tot kmo’s met 50 VTE’s of minder en 
zelfstandigen uit de zogenaamde “traditionele” sectoren. 
ICT-experten of kmo’s die in de cyberveiligheidssector 
werken, zijn bijgevolg van het project uitgesloten. Binnen 
het project zal men een jaarlijkse communicatiecampagne 
(2022-2025) voeren om de kmo’s bewuster te maken 

non belges. Un effort doit être fourni pour augmenter 
ces contrôles de sites étrangers qui ne représentent 
que 5,41 % des contrôles réalisés en 2020. Il répondra 
à l’Inspection économique en ce sens.

Le ministre relève que la cybersécurité est également 
une préoccupation majeure pour nombreux membres 
de la commission. Le public-cible des PME est en effet 
particulièrement vulnérable face aux cyber-menaces. 
Par leur nature, les PME ne disposent pas d’une ex-
pertise interne pour lutter contre les cyber-menaces. 
Elles sont également désavantagées par rapport aux 
grandes structures, par exemple en termes de coûts. 
La numérisation accélérée par la crise du coronavirus 
n’a malheureusement fait que renforcer l’exposition des 
PME à ces risques. À sa demande, le SPF Economie 
va mettre en place le “CyberScan”, un outil d’auto-éva-
luation permettant de fournir des conseils personnalisés 
aux PME.

La mise en ligne de cet outil sur le site du SPF 
Economie est prévue pour début 2022. Elle sera accom-
pagnée d’une campagne d’information à destination 
des PME afin qu’elles recourent à cet outil. La date de 
lancement a effectivement été retardée. Cela est dû à 
des allongements de délai dans le cadre de l’exécu-
tion des marchés publics. Notamment, une entreprise 
sélectionnée initialement pour la conception de l’outil 
a renoncé au marché et l’exécution du marché pour la 
conception de l’outil a été plus complexe qu’attendue. 
Cela permet néanmoins d’être plus en phase avec la 
mise en œuvre du projet PRR. Le ministre rappelle que 
des concertations ont effectivement eu lieu en amont 
de la conception du “CyberScan”. Ainsi, le CSIPME a 
été consulté dans le cadre de la cyber-coalition et a eu 
l’occasion de formuler ses remarques: celles-ci visaient 
à éviter des redondances avec d’autres outils existants. 
Ces remarques ont été prises en considération dans le 
cadre de l’élaboration concrète de l’outil.

Outre le “CyberScan”, le ministre a recueilli des ques-
tions sur le projet “Augmentation de la cyber-résilience des 
PME”, qu’il porte avec la ministre De Sutter. Le public-cible 
identifié est les PME comptant jusqu’à 50 ETP, dont les 
travailleurs indépendants, et du secteur dit “traditionnel”. 
Sont donc exclus les experts ICT ou les PME travaillant 
dans le domaine de la cybersécurité. Le projet prévoit de 
réaliser des campagnes de communication annuelles, 
sur la période 2022-2025. L’objectif est de sensibiliser 
les PME aux risques cyber, et aux mesures à mettre en 
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van cyberbeveiligingsrisico’s en van maatregelen om 
hun cyberweerbaarheid te vergroten. Het bereiken van 
de doelgroep van de kmo’s is een aandachtspunt. Men 
zal het welslagen van die campagnes daarop afrekenen. 
Men voorziet eveneens in een projectoproep. Bedoeling 
is begeleiding te bieden op maat van de noden van de 
kmo’s. Die kan de vorm aannemen van een gratis ter-
beschikkingstelling van software, van groepsaankopen 
of nog van het delen van ervaringen. De projectoproep 
zal verscheidene loten bevatten en zich tot bestaande 
structuren richten, zoals de netwerken en organisaties 
die in de cyberveiligheidssector actief zijn. Ter verwe-
zenlijking van dat project werd een denktank in het 
leven geroepen. Die bestaat uit vertegenwoordigers 
van CCB, het BIPT, Agoria, de HRZKMO en de federale 
en gewestelijke administraties. De minister gaat na wat 
de beste manier is om het project ten uitvoer te leggen. 
Het is immers van het grootste belang dat het project 
een aanvulling vormt op de reeds lopende initiatieven 
of op initiatieven die terzelfder tijd door inzonderheid de 
gewesten zouden kunnen worden gelanceerd. Die ver-
scheidene maatregelen moeten de kmo’s in staat stellen 
hun activiteiten op een beveiligde manier te digitaliseren.

De minister vindt fiscale stimuli in dezen een interessant 
denkspoor. In het kader van de hervorming van de inves-
teringsaftrek zal hij bepleiten dat er bijzondere aandacht 
zou gaan naar investeringen in digitalisering, inclusief in 
cyberveiligheid. Hij nodigt de heer Van Lommel niettemin 
uit zijn vraag te richten aan de minister van Financiën, 
die hiervoor bevoegd is. Gezien hun belangrijke rol in 
de samenhang van het economische weefsel zullen de 
kmo’s essentiële schakels zijn voor het welslagen en 
voor de versnelling van de digitale transitie in België. 
Ze zijn dat evenzeer in het kader van de milieutransitie.

Duurzaam ondernemerschap en circulaire economie

Verschillende vragen gingen over duurzaam onderne-
merschap en de circulaire economie. De meeste kmo’s 
zijn zeer klein en hebben geen ervaring met circulaire 
economie. De transitie naar een model waarin econo-
mische groei niet langer van het gebruik van grondstof-
fen afhangt, zal aanpassingen bij de traditionele kmo’s 
vergen. De minister wenst echter te beklemtonen dat 
de ondernemers en kmo’s oren hebben naar circulaire 
economie. Door een gebrek aan informatie, knowhow 
of methodiek ervaren ze echter hindernissen en worden 
ze in hun streven naar transitie geremd. In die zin is 
begeleiding noodzakelijk, teneinde hen een duwtje in de 
rug te geven. Zo is duidelijke communicatie, inzonder-
heid met betrekking tot de vigerende wetgeving, nuttig.

De minister bevestigt dat hij in het kader van het 
project Belgium Builds Back Circular verscheidene 

place pour augmenter leur cyber-résilience. L’atteinte 
du groupe-cible des PME est un point d’attention. Il 
s’agit d’une condition de réussite de ces campagnes. 
Un appel à projets est également prévu. L’objectif est 
d’apporter un accompagnement adapté aux besoins 
spécifiques des PME. Il peut s’agir de la mise à dispo-
sition gratuite de logiciels, d’achats groupés ou encore 
de l’organisation du partage d’expériences. L’appel à 
projets sera à plusieurs lots, à destination des structures 
existantes telles que les réseaux et les organisations 
actives en matière de cybersécurité. Pour la réalisation 
de ce projet, un comité de réflexion a été mis en place. 
Celui-ci est composé du CCB, de l’IBPT, d’Agoria, du 
CSIPME et d’administrations fédérales et régionales. Le 
ministre se penche sur la meilleure manière de mettre 
en œuvre le projet. Il s’avère en effet primordial d’être 
complémentaire par rapport aux initiatives qui sont déjà 
en cours ou qui pourraient être lancées parallèlement, 
notamment au niveau des Régions. Ces différentes 
actions doivent permettre aux PME de se numériser de 
manière sécurisée.

En ce qui concerne les incitants fiscaux, le ministre 
estime qu’il s’agit d’une piste intéressante. Dans le cadre 
de la réforme sur la déduction pour investissement, il plai-
dera pour une attention particulière aux investissements 
numériques, en ce compris ceux liés à la cybersécurité. 
Il invite toutefois M. Van Lommel à adresser sa question 
au ministre des Finances, compétent en la matière. Au 
vu de leur importance dans le tissu économique, les 
PME seront des maillons essentiels de la réussite et de 
l’accélération de la transition numérique de la Belgique. 
Il en est de même pour la transition environnementale.

Entrepreneuriat durable et économie circulaire

Plusieurs questions ont porté sur l’entrepreneuriat 
durable et l’économie circulaire. La plupart des PME 
sont très petites et n’ont pas d’expertise en matière 
d’économie circulaire. La transition vers un modèle dans 
lequel la croissance économique est indépendante de 
l’utilisation des ressources nécessitera des adaptations 
pour les PME traditionnelles. Un point que le ministre 
souhaite souligner est que les entrepreneurs et PME sont 
réceptifs aux enjeux de l’économie circulaire. Néanmoins, 
ils sont confrontés à des obstacles dus à un manque 
d’informations, de savoir-faire ou de méthodes qui les 
freinent dans leur volonté de transition. C’est dans cette 
optique qu’un accompagnement est nécessaire afin de 
les aider à franchir le pas. Ainsi, une communication 
claire, notamment sur les législations actuelles, est utile.

Dans le cadre du projet “Belgium Builds Back Circular”, 
le ministre confirme qu’il va développer plusieurs actions 
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acties zal uitwerken om de kmo’s te sensibiliseren en te 
informeren. Het resultaat daarvan zal beschikbaar zijn 
via een website die allerlei voor de kmo’s interessante 
informatie zal bundelen. De maatregelen die voor hen 
zijn bedoeld en die hen kunnen helpen in hun transitie 
naar een bedrijfsmodel van circulaire economie, zullen 
daarbij in het bijzonder in de verf worden gezet. Vandaag 
is die informatie verspreid beschikbaar, waardoor kmo’s 
niet goed geïnformeerd zijn. De minister zal eveneens 
een zelfbeoordelingsinstrument voor kmo’s invoeren. Via 
dit instrument zullen die op een eenvoudige en concrete 
wijze hun voortgang op weg naar dat economische 
model kunnen meten.

Tot slot zullen er ten behoeve van de informatiever-
strekking aan en sensibilisering van de kmo’s sensibi-
liseringscampagnes worden opgezet. De minister zal 
gedurende drie jaar een jaarlijkse campagne voeren. 
Met die campagnes wil hij de voordelen van een tran-
sitie naar een circulaire economie belichten, maar ook 
de aandacht op het zelfbeoordelingsinstrument vesti-
gen. Met dat doel zal er tevens een inventaris worden 
opgemaakt met betrekking tot de relevante informatie 
waarvan kmo’s moeten kennis hebben. Men zal zorgen 
voor coördinatie en samenwerking op verscheidene 
niveaus en tussen verscheidene stakeholders, teneinde 
de complementariteit van de initiatieven te verzekeren. 
Met die concrete acties zullen de kmo’s zich niet alleen 
beter bewust zijn van het belangrijk om de transitieweg 
in te slaan en van de manier waarop ze dat moeten aan-
pakken, maar zullen ze tevens de nodige maatregelen 
hiertoe kunnen nemen.

Wat de vraag van de heer Van Lommel aangaande 
certificering betreft, meent de minister dat men er bij 
de uitwerking van nieuwe normen en regels over moet 
waken dat die voor de bedrijven en inzonderheid voor 
de kmo’s niet te dwingend zijn en dat ze hun concur-
rentiekracht niet schaden. Dat thema zou men op het 
Europese niveau moeten regelen. Los daarvan lijkt 
het scheppen van een kader voor de evaluatie en de 
toekenning van een certificaat van duurzaamheid en 
circulariteit aan kmo-diensten hem gepast (maatregel 
uit het federale actieplan voor een circulaire economie, 
dat momenteel in een interkabinettenwerkgroep wordt 
besproken).

Steun aan de ambachtslieden

Aangaande de geolocalisatietoepassing die men zal 
ontwikkelen ten gunste van de ambachtslieden die door 
de FOD Economie zijn erkend, verduidelijkt de minister 
dat men dat project via een overheidsopdracht zal finan-
cieren. Via dat project zal men de website van de “Dag 
van de Ambachten” stabieler maken en verbeteren en 
een uniek platform aanreiken waarop men alle informatie 

pour sensibiliser et informer les PME. Cela passera 
par un site Internet qui reprendra diverses informations 
pertinentes pour les PME. En particulier, il s’agira de 
mettre en évidence les mesures qui leur sont desti-
nées pour les aider dans leur transition vers un modèle 
d’économie circulaire. Aujourd’hui, ces informations sont 
dispersées, ce qui nuit à la bonne information des PME. 
Il mettra également en place un outil d’auto-évaluation 
pour les PME. Cet outil leur permettra de mesurer faci-
lement et concrètement leur progression vers ce modèle 
économique.

Enfin, l’information et la sensibilisation passent par 
des campagnes de sensibilisation. Il en mènera an-
nuellement, sur trois ans. Elles auront pour objectif de 
promouvoir les avantages d’une transition vers l’écono-
mie circulaire mais aussi, d’attirer l’attention sur l’outil 
d’auto-évaluation. Un inventaire sur les informations 
pertinentes à communiquer aux PME sera également 
dressé à cette fin. Une coordination et une coopération 
à plusieurs niveaux et entre plusieurs parties prenantes 
sera assurée, afin d’assurer la complémentarité des 
initiatives. Avec ces actions concrètes, les PME seront 
mieux informées de l’importance de faire la transition, 
de comment s’y prendre mais surtout, elles pourront 
prendre les mesures nécessaires.

En ce qui concerne la question de M. Van Lommel 
sur la certification, le ministre estime qu’il convient de 
veiller, lors de l’élaboration de nouvelles normes et 
règles, à ce que celles-ci ne s’avèrent pas trop contrai-
gnantes pour les entreprises, en particulier les PME, et 
n’entravent pas leur compétitivité. Le niveau européen 
devrait également être privilégié dans ce domaine. À 
côté de cela, la création d’un cadre pour l’évaluation et 
la délivrance d’une certification de la durabilité et de la 
circularité des services qui sont proposés aux PME lui 
apparait opportun (mesure du plan d’action fédéral pour 
une économie circulaire, en discussion en inter-cabinets).

Soutien aux artisans

Sur l’application de la géolocalisation qui va être 
développée pour les artisans reconnus par le SPF 
Economie, le ministre précise que le projet sera financé 
via un marché public, qu’il visera à stabiliser et améliorer 
le site Internet de la Journée de l’Artisan et à fournir une 
plateforme unique sur laquelle se trouvent toutes les 
informations concernant la reconnaissance elle-même 
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over de erkenning zelf en over de erkende ambachtslie-
den zal terugvinden. De site zal van een zoekmotor met 
geolocalisatie zijn voorzien. De ambachtslieden zullen 
op de website een deel van de informatie zelf kunnen 
aanvullen of actualiseren.

Wat de zichtbaarheid van de ambachtslieden betreft, 
deelt de minister mee dat hij werkt aan de aanpassing 
van de wet van 19 maart 2014 houdende wettelijke defi-
nitie van de ambachtsman. Met die aanpassing wil hij de 
erkenningsprocedure voor ambachtslieden moderniseren 
en vereenvoudigen, alsook die erkenning aantrekkelijker 
maken. In het kader van de herziening van die wet is hij 
van plan met erkende ambachtslieden overleg te plegen 
om hun mening aangaande de wet te leren kennen en 
bepaalde sectoren met een bijzonder belang ter zake 
samen te brengen, vooraleer verdere stappen in het 
herzieningsproces van de wet te ondernemen.

Gedragscode voor goede relaties tussen de brouwers, 
de drankenhandelaars en de horecasector

Naar aanleiding van het in de commissie voor 
Economie, Consumentenbescherming en Digitale Agenda 
gehouden debat naar aanleiding van het wetsvoorstel 
van mevrouw Depraetere (DOC 55 1458/001) is geble-
ken dat de gedragscode moet worden geëvalueerd. In 
samenspraak met de minister van Economie werd de 
FOD Economie verzocht om het evaluatieproces met 
betrekking tot die gedragscode in juli 2021 op te starten. 
De FOD Economie heeft die evaluatie gecoördineerd 
via de HRZKMO en rechtstreeks met elke organisatie 
die de gedragscode heeft ondertekend, namelijk de 
horecafederaties, de Belgische Brouwers en Febed (de 
federatie van de drankenhandelaars). De minister heeft 
het evaluatieverslag van de FOD Economie ontvangen en 
zal het met het oog op de bespreking ervan binnenkort 
aan de ondertekenaars bezorgen. De ondertekenaars 
van de gedragscode hebben gefocust op de opstelling 
van het addendum met het oog op de totstandbrenging 
van een gemeenschappelijke zienswijze aangaande de 
gevolgen van de COVID-19-crisis voor de contracten 
tussen de partijen ingeval de uitbater zijn aankoopver-
plichtingen niet kon nakomen. De minister voegt daaraan 
toe dat op gemeenschappelijke uitnodiging van zijn eigen 
kabinet en van minister Dermagne drie werkvergade-
ringen werden gehouden: op 14 september, 12 oktober 
en 16 november 2021. Het specifieke vraagstuk van de 
huren werd niet besproken, maar wel de mogelijkheid 
om het huurcontract te verlengen, alsook de vraag of de 
gedane investeringen al dan niet moeten worden vergoed. 
De partijen zouden tegen het einde van november 2021 
tot een akkoord moeten komen. De tenuitvoerlegging 
van het addendum vereist dat de in de desbetreffende 
gedragscode vermelde verzoeningscommissie opnieuw 

ainsi que les artisans reconnus. Le site sera équipé d’un 
moteur de recherche avec fonction de géolocalisation. 
L’artisan reconnu pouvant compléter ou mettre à jour 
lui-même une partie des informations.

En ce qui concerne la visibilité des artisans, le ministre 
ajoute qu’il travaille à l’adaptation de la loi du 19 mars 
2014 portant définition légale de l’artisan. Le but est 
de moderniser et simplifier la procédure de reconnais-
sance des artisans et de rendre cette reconnaissance 
plus attractive. Dans le cadre de cette révision de la “loi 
Artisan”, il souhaite consulter les artisans reconnus pour 
récolter leur avis sur la loi et réunir certains secteurs 
particulièrement intéressés avant d’aller plus loin dans 
le processus de révision de la loi.

Code de conduite pour de bonnes relations entre 
les brasseurs, les négociants en boissons et le secteur 
horeca

A la suite du débat en commission de l’Economie 
sur la proposition de loi de Mme Depraetere (DOC 55 
1458/001), il est apparu qu’une évaluation du Code de 
conduite était nécessaire. Avec le ministre de l’Economie, 
il a demandé au SPF Economie de lancer le processus 
d’évaluation du Code en juillet 2021. Le SPF Economie 
a coordonné cette évaluation en passant par le CSIPME 
et directement avec chaque signataire du Code, soit les 
fédérations horeca, les Brasseurs belges et la Febed 
(Fédération des négociants de boissons). Le rapport 
d’évaluation du SPF Economie lui est parvenu et il sera 
prochainement communiqué aux signataires afin d’être 
discuté. Concernant l’addendum, les signataires du Code 
ont concentré leur énergie à sa rédaction, dont l’objectif 
est de s’entendre sur les conséquences de la crise 
du COVID-19 sur les contrats qui unissent les parties 
lorsque l’exploitant n’a pas été en mesure de respecter 
ses obligations d’achats. Sur invitation commune du 
ministre Dermagne et de son cabinet, le ministre ajoute 
que trois réunions de travail se sont tenues (14 sep-
tembre, 12 octobre et 16 novembre 2021). La question 
spécifique des loyers n’est pas traitée, mais bien celle 
de la possibilité de prolonger le contrat de bail ainsi que 
la question de l’absence ou pas d’indemnités pour les 
investissements consentis. Les parties devraient aboutir 
à un accord d’ici à la fin du mois de novembre 2021. La 
mise en œuvre de l’addendum suppose de relancer le 
fonctionnement de la Commission de conciliation prévue 
par ledit code. Une fois le travail sur l’addendum abouti, 
les signataires du Code de conduite seront invités à se 
réunir autour du rapport d’évaluation réalisé par le SPF 
Economie et de l’avis du CSIPME. Ce n’est qu’une fois 
ce travail réalisé et les enjeux clairement identifiés qu’une 
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operationeel wordt. Zodra de werkzaamheden betref-
fende het addendum zullen zijn afgerond, zullen de on-
dertekenaars van de gedragscode worden uitgenodigd 
voor een bespreking van het door de FOD Economie 
opgestelde evaluatieverslag en van het advies vanwege 
de HRZKMO. Pas wanneer die werkzaamheden zijn 
afgerond en de uitdagingen duidelijk zijn omschreven, 
kan een aanpassing van de gedragscode of eventueel 
een wetgevend initiatief worden overwogen.

Kmo-financiering

Ook het onderdeel inzake kmo-financiering heeft 
reacties uitgelokt. De evaluatie door de FOD Economie 
berust op de adviezen van de Nationale Bank, van de 
FSMA en van organisaties in het veld, namelijk Febelfin, 
UCM en Unizo. De concrete problemen van de kmo’s in 
het veld met betrekking tot de onrechtmatige bedingen 
of de wederbeleggingvergoedingen werden opgelost.

Vrouwelijk ondernemerschap

Veel vragen van de commissieleden betroffen het 
vrouwelijk ondernemerschap, meer bepaald de projec-
ten die werden ondersteund via de recent gelanceerde 
overheidsopdracht, de instelling van kernprestatie-
indicatoren (KPI) en een duidelijke omschrijving van de 
doelstellingen en het doelpubliek. De minister bevestigt 
dat vier projecten steun zullen krijgen. Op nationaal vlak 
wordt het project gedragen door Microstart. Dat project 
beoogt onderneemsters te steunen via geïndividualiseerde 
begeleiding en via de toekenning van een microkrediet. In 
de periode van 2021 tot 2023 wil Microstart financiering 
bieden aan 225 vrouwen.

Het Vlaamse project gaat uit van XKwadraat. Die or-
ganisatie bundelt de krachten met een hogeschool. De 
klemtoon ligt daarbij op gendergelijkheid en bedrijfsgroei. 
Het is een degelijk gestructureerd project dat zich richt 
tot de sectoren die het zwaarst werden getroffen door 
de COVID-19-crisis. Aan 50 onderneemsters zal een 
businessmodel scan, masterclasses en een mentor 
programme worden aangeboden. Voorts zal in het raam 
van het project een informatiecampagne worden opge-
start waarmee minstens 50 % van de onderneemsters in 
Vlaanderen moet worden bereikt, dus ongeveer 70 000 
vrouwen. Evenals de andere gekozen projecten werd 
XKwadraat gescreend door de FOD Economie, teneinde 
zeker te zijn van de solvabiliteit van de organisatie; de 
projecten worden immers gefinancierd via een over-
heidsopdracht. Aldus werd bevestigd dat XKwadraat 
geen enkele fiscale of sociale schuld heeft, en niet het 

adaptation du Code ou, le cas échéant, une initiative 
législative, pourront être envisagées.

Financement des PME

Le volet financement des PME a également suscité 
des réactions. L’évaluation faite par le SPF Économie 
repose sur les avis de la Banque nationale, de la FSMA, 
mais aussi du terrain: Febelfin, UCM et UNIZO. Les 
problèmes concrets des PME sur le terrain concernant 
les clauses abusives ou les indemnités de remploi ont 
été solutionnés.

Entrepreneuriat féminin

Un important volet des questions des membres de 
la commission a porté sur l’entrepreneuriat féminin, 
notamment sur les projets soutenus par le marché public 
récemment lancé et sur la mise en place d’indicateurs 
clés de performance (KPI) et d’une définition claire des 
objectifs et du public-cible. Le ministre confirme que quatre 
projets seront soutenus. Au niveau national, le projet 
est porté par Microstart. Il vise à soutenir des femmes 
entrepreneures via un accompagnement individualisé 
et l’octroi d’un micro-crédit. Sur 2021-2023, Microstart 
vise à financer 225 femmes.

Le projet flamand est porté par XKwadraat. Les atouts 
de XKwadraat sont combinés avec ceux d’une haute-
école. L’accent est mis sur l’égalité des sexes et la 
croissance des entreprises. Le projet est bien structuré. 
Il s’adresse aux secteurs les plus touchés par la crise 
du COVID-19. Il offrira un business model scan pour 
50 femmes entrepreneures, des master classes et un 
mentor programme. En outre, la campagne d’information 
qui va lancer le projet devrait concerner minimum 50 % 
de femmes entrepreneures en Flandre, soit environ 70 
000. XKwadraat a fait l’objet comme les autres lauréats 
d’un screening de la part du SPF Economie en vue de 
s’assurer de sa solvabilité, dès lors que les projets sont 
financés dans le cadre d’un marché public. Il a ainsi été 
certifié que XKwadraat n’a aucune dette fiscale ni sociale, 
et ne se trouve pas dans une situation de liquidation, 
de concordat, de faillite ou de réorganisation judiciaire. 
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voorwerp is van een vereffening, een concordaat, een 
faillissement of een gerechtelijke reorganisatie. Het 
project van XKwadraat werd geselecteerd door een 
onafhankelijke jury en kreeg de voorkeur boven zes 
andere projecten.

Het Waalse project gaat dan weer uit van UCM. Naar 
aanleiding van een tijdens de COVID-19-crisis uitge-
voerde enquête heeft UCM de top 3 vastgelegd van de 
acties die de onderneemsters in staat stellen om hun 
activiteiten te ontwikkelen: digitale communicatie, mar-
keting/communicatie en commerciële ontwikkeling. Het 
doel van het project is derhalve ervoor te zorgen dat de 
onderneemsters die thema’s professioneler aanpakken. 
De begunstigden zijn door de crisis getroffen actieve 
onderneemsters. In het totaal zullen 270 vrouwen in 
een periode van drie jaar gebruik kunnen maken van 
opleidingen.

Het Brusselse project, tot slot, gaat uit van Hors 
Norme. Het is de bedoeling de activiteiten van een nieuw 
netwerk van Brusselse onderneemsters te financieren. 
Dit netwerk beoogt het volgende:

— binnen Hors Norme een panel van investeerders 
op te richten, bestaande uit minstens vier private en 
institutionele investeerders;

— jaarlijks minstens twee pitchvergaderingen met 
die investeerders te organiseren;

— minstens vijf inspirerende gespreksmomenten te 
organiseren waarbij vrouwelijke projecten in de kijker wor-
den gezet die erin geslaagd zijn kapitaal te verzamelen;

— jaarlijks minstens vijf workshops over financiering 
te organiseren;

— jaarlijks minstens 2 % leden van Hors Norme te 
hebben die kapitaal ophalen.

Daartoe zal het volgende worden verstrekt:

— jaarlijks 30 individuele coaching-sessies voor leden 
van Hors Norme;

— jaarlijks 12 sessies waarin onderneemsters hun 
ervaringen delen;

— jaarlijks 10 Hors-Norme-abonnementen, aangebo-
den aan onderneemsters in de horeca en de kunst- en 
cultuursector.

Mevrouw Dierick heeft een vraag gesteld betreffende 
de toegang van vrouwen tot financiering. De minister 
verduidelijkt dat volgens netwerken van vrouwelijke 

Le projet de XKwadraat a été sélectionné par un jury 
indépendant et préféré par rapport à six autres.

Le projet wallon est quant à lui porté par UCM. Suite 
à une enquête, réalisée pendant la crise du COVID-19, 
UCM a établi que dans le top 3 des activités qui per-
mettent aux femmes entrepreneures de développer 
leur activité, se trouvent la communication numérique, 
le marketing/la communication, et le développement 
commercial. Dès lors, l’objectif du projet vise à profession-
naliser les femmes entrepreneures sur ces thématiques. 
Les bénéficiaires sont des femmes entrepreneures en 
activités, impactées par la crise. Au total, 270 femmes 
bénéficieront de formations sur trois ans.

Enfin, le projet bruxellois est porté par Hors Norme. Il 
s’agit ici de financer les activités d’un nouveau réseau 
de femmes entrepreneures bruxellois. Ce réseau vise à:

— créer un board d’investisseurs Hors Norme constitué 
de minimum quatre investisseurs privés et institutionnels;

— organiser minimum deux réunions de pitch avec 
ces investisseurs par an;

— organiser minimum cinq talks inspirationnels qui 
mettent en avant des projets féminins ayant levés des 
fonds;

— organiser minimum cinq workshops autour du 
financement par an;

— avoir 2 % des membres Hors Norme par an qui 
lèvent des fonds.

Il y aura pour ce faire:

— 30 séances individuelles de coaching annuelles 
offertes à des membres de Hors Norme;

— 12 sessions annuelles de partage d’expérience 
entre entrepreneures;

— 10 abonnements annuels Hors Norme offerts à des 
entrepreneures actives dans les secteurs de l’horeca 
et des arts/culture.

Une question de Mme Dierick a porté sur l’accès 
des femmes au financement. Le ministre précise qu’il 
revient des réseaux de femmes entrepreneures, d’études 
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onderneemsters, volgens gespecialiseerde studies en 
volgens verenigingen onderneemsters minder gemak-
kelijk toegang krijgen tot krediet en tot risicokapitaal dan 
hun mannelijke collega’s. In België zijn geen gegevens 
over dat aspect beschikbaar. Uit de resultaten van de 
evaluatie van de wet inzake de financiering voor kleine 
en middelgrote ondernemingen kunnen geen goed on-
derbouwde conclusies worden getrokken. De minister 
bevestigt voorts dat alle RSVZ-gegevens opgedeeld zijn 
naar geslacht. Voorts zal de website “zelfstandigen en 
kmo’s” van de FOD Economie tegen het einde van het 
jaar een volledige pagina over vrouwelijk ondernemer-
schap omvatten.

Ondernemerschap door mensen van buitenlandse 
origine

In antwoord op de vragen van mevrouw Houtmeyers en 
de heer Van Lommel aangaande het ondernemerschap 
door mensen van buitenlandse origine verduidelijkt de 
minister dat hij ondernemerschap door die categorie zal 
aanmoedigen, omdat de betrokkenen een grote bijdrage 
leveren aan het sociaaleconomisch weefsel in ons land; 
dit werd trouwens opgenomen in het regeerakkoord. 
Meer algemeen belooft de minister gedurende heel de 
regeerperiode ondernemersinitiatief aan te moedigen.

De minister informeert mevrouw Leoni naar aanleiding 
van haar vraag over het tijdpad dat de studie inzake 
ondernemerschap en diversiteit de periode van 2008 
tot 2017 bestrijkt. De cijfers werden in januari 2021 
verkregen. De studie van de FOD Economie werd op 
22 oktober 2021 ter nalezing voorgelegd aan UNIA 
en aan de FOD Werkgelegenheid, Arbeid en Sociaal 
Overleg. De minister zal de tijd nemen om de strekking 
van de overheidsopdracht te bepalen en het bestek op 
te stellen. De overheidsopdracht zal dus in principe in 
de loop van 2022 worden bekendgemaakt.

Bescherming tegen betalingsachterstand

De minister bevestigt dat de bescherming tegen be-
talingsachterstand zijn volledige aandacht heeft. Hij is 
van oordeel dat de betaaltermijnen ten gunste van de 
kmo’s in de brede zin moeten worden verbeterd, want 
de solvabiliteit en het concurrentievermogen van de 
Belgische ondernemingen staan op het spel. Voorts 
heeft de minister een positief advies gegeven aan de 
commissie voor Economie over het wetsvoorstel van 
mevrouw Dierick (DOC 55 1036/001), dat heeft geleid tot 
de wijziging van de wet van 2 augustus 2002. De voor-
melde wet zal in werking treden op 1 februari 2022. De 
minister verduidelijkt dat, mochten er vragen rijzen over 
de interpretatie, men zich dient te wenden tot de minister 
van Justitie, wiens administratie ter zake bevoegd is.

spécialisées et d’associations que les femmes entre-
preneures accèderaient moins facilement au crédit et 
au capital à risque que les hommes. En Belgique, on 
manque de données sur cette question. Les résultats 
fournis par l’évaluation de la loi sur le financement des 
PME ne permettent pas de tirer des conclusions solides. 
Il confirme aussi que toutes les données de l’INASTI 
sont genrées. Par ailleurs, le site “Indépendants et PME” 
du SPF Economie contiendra d’ici la fin de l’année une 
page entière dédiée à l’entrepreneuriat féminin.

Entrepreneuriat des personnes d’origine étrangère

Aux questions de Mme Houtmeyers et de M. Van 
Lommel sur l’entrepreneuriat des personnes d’origine 
étrangère, le ministre précise qu’il encouragera l’entre-
preneuriat des entrepreneurs d’origine étrangère car 
ceux-ci apportent une contribution importante au tissu 
socio-économique de la Belgique, comme prévu dans 
l’accord de gouvernement. De manière plus générale, 
il encouragera l’initiative entrepreneuriale dans son 
ensemble durant toute la législature.

En réponse à une question de Mme Leoni sur l’agenda, 
l’étude “Entrepreneuriat et diversité” porte sur les années 
2008-2017. Les chiffres ont été reçus en janvier 2021. 
L’étude du SPF Economie a été soumise pour relecture à 
UNIA et au SPF Emploi le 22 octobre 2021. Il prendra le 
temps de déterminer l’orientation du marché public et la 
rédaction du cahier des charges. Le marché public serait 
donc en principe lancé dans le courant de l’année 2022.

Protection contre les retards de paiement

Le ministre confirme que la protection contre les 
retards de paiement est un sujet qui a retenu toute son 
attention. Il estime qu’il faut améliorer les délais de paie-
ment au bénéfice des PME au sens large: c’est un enjeu 
de solvabilité et de compétitivité pour les entreprises. 
Il a d’ailleurs rendu un avis positif à la commission de 
l’Economie sur la proposition de loi de Mme Dierick 
(DOC 55 1036), qui a abouti à la modification de la loi 
du 2 août 2002. La loi précitée entrera en vigueur le 
1er février 2022. Si des questions d’interprétation se 
posent, il précise qu’il faut s’adresser au ministre de la 
Justice, dont l’administration est compétente pour ce faire.
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Voorts legt het plan om de kmo’s beter toegang te 
geven tot de overheidsopdrachten, de nadruk op de 
noodzaak om de opdrachtnemers sneller te betalen. De 
aanpassingen aan de wet van twee 2 augustus 2002 
gelden ook voor de business-to-government-relaties 
(B2G). De bestekken van de aanbestedende overheden 
en de praktijken moeten dienovereenkomstig worden 
aangepast. De FOD Beleid en Ondersteuning zal toezien 
op de aanpassing van de boekhoudkundige omgeving 
van de federale aanbestedende overheden.

De wijziging van het koninklijk besluit van 14 januari 
2013 beoogt erop toe te zien dat bij overheidsopdrachten 
de regels inzake de betaaltermijnen ook goed worden 
nageleefd.

Ondersteuning van de administratieve vereenvoudiging

De beleidsnota gaat ook in op het optreden van de 
minister inzake de ondersteuning van de administra-
tieve vereenvoudiging. Mevrouw Houtmeyers heeft 
erop gewezen dat het behoud van een fysiek contact 
belangrijk is. De minister vindt het inderdaad belangrijk 
dat de ondernemingen desgewenst een fysiek contact 
kunnen blijven hebben. De ondernemingen kunnen zich 
richten tot een ondernemingsloket, dat hen zal adviseren 
en bijstaan bij hun administratieve formaliteiten. Voorts 
staat het Contact Center van de FOD Economie elke 
werkdag ter beschikking van de ondernemingen. Het is 
bereikbaar via een gratis telefoonnummer, via e-mail en 
via een webformulier. De ondernemers kunnen terecht bij 
het Contact Center met al hun tot de bevoegdheden van 
de FOD Economie behorende vragen. Voor de vragen 
die niet onder de bevoegdheid van de FOD Economie 
vallen, worden zij doorverwezen naar de bevoegde 
overheidsdienst. Sinds het begin van de pandemie heeft 
het Contact Center bijna 90 000 vragen behandeld in 
verband met de coronacrisis, vooral van ondernemingen.

Op de vraag van de heer Vicaire betreffende het 
Belspo-verslag bevestigt de minister dat alles in het 
werk moet worden gesteld om het leven van de onder-
nemingen te vereenvoudigen. Er zij evenwel op gewe-
zen dat Belspo, de multifunctionele aangifte DmfA en 
de Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid buiten de 
bevoegdheden van de minister vallen. De minister zal 
zijn ter zake bevoegde collega’s verzoeken om alles in 
het werk te stellen om het leven van de ondernemingen 
te vereenvoudigen.

Aanpassing van de normen voor de ondernemings- 
loketten

In antwoord op de vraag van mevrouw Houtmeyers over 
het aan de ondernemingsloketten toegekende bedrag 
wordt erop gewezen dat zij hun inkomsten halen uit de 

Par ailleurs, le plan pour stimuler l’accès des PME aux 
marchés publics met l’accent sur la nécessité d’améliorer 
les délais de paiement aux entreprises adjudicataires. 
Les adaptations apportées à la loi du 2 août 2002 valent 
également dans les relations business-to-government 
(B2G). Il conviendra que les cahiers de charge des 
pouvoirs adjudicataires et les pratiques soient adaptées 
en fonction. Le SPF BOSA va veiller à l’adaptation de 
l’environnement comptable des pouvoirs adjudicateurs 
fédéraux.

La modification de l’arrêté royal du 14 janvier 2013 a 
pour objectif de veiller à ce que dans le cadre des pro-
cédures marchés publics, les règles en matière de délais 
de paiement soient également bien mises en œuvre.

Soutien à la simplification administrative

La note de politique générale revient également sur 
l’action du ministre en matière de soutien à la simpli-
fication administrative. L’importance du maintien d’un 
contact physique a été relevée par Mme Houtmeyers. 
Le ministre estime qu’il est en effet important que les 
entreprises qui le souhaitent puissent continuer à avoir 
un contact physique. Les entreprises peuvent s’adresser 
à un guichet d’entreprise qui les conseillera et les assis-
tera dans le cadre de leurs formalités administratives. 
Par ailleurs, le contact center du SPF Economie est à 
disposition des entreprises tous les jours ouvrables et 
est joignable par un numéro gratuit, par e-mail et web-
form. Les entrepreneurs peuvent s’adresser au contact 
center pour toutes leurs questions relatives à la compé-
tence du SPF Economie. Pour les questions qui ne font 
pas partie des attributions du SPF Economie, ils sont 
renvoyés vers le service public compétent. Depuis le 
début de la pandémie, le contact center a traité presque 
90 000 questions en lien avec la crise du coronavirus, 
essentiellement en provenance d’entreprises.

Sur la question de M. Vicaire relative au rapport 
BELSPO, le ministre confirme qu’il est effectivement 
important que tout soit mis en œuvre pour simplifier la 
vie des entreprises. BELSPO, la déclaration multifonc-
tionnelle DmfA et la Banque Carrefour de la Sécurité 
Sociale ne font toutefois pas partie de ses attributions. Il 
demandera à ses collègues en charge de ces matières 
de tout mettre en œuvre afin de faciliter la vie des entre-
prises sur ce point.

Adaptation des normes pour les guichets d’entreprises

Concernant la question de Mme Houtmeyers sur le 
montant accordé aux guichets d’entreprises, les guichets 
d’entreprise tirent leur revenu des prestations fournies 
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aan de ondernemingen verstrekte diensten. Het vermelde 
bedrag is dus niet bestemd om de ondernemingsloketten 
te financieren. Het bedrag staat trouwens vermeld onder 
een algemeen opschrift “Studies inzake organisatie, func-
tionering en bevordering van de Ondernemingsloketten 
en van de Kruispuntbank-ondernemingen / Bevordering 
van het ambacht / Onderzoek en externe studies”. Voor 
2022 wordt de vermelde post 45.03.12.11.21 samenge-
voegd met post 45.02.12.11.01, waardoor die stijgt van 
315 000 euro in 2021 naar 820 000 euro in 2022.

Aangaande de initiatieven van de minister inzake de 
ondernemingsloketten zij er allereerst op gewezen dat 
het ondernemingsloket het leven van de ondernemingen 
vereenvoudigt door hen te begeleiden. Het geeft hen 
informatie en steunt hen bij procedures. Zulks omvat 
met name het geven van uitleg over de toelatingen en 
de erkenningen die de onderneming nodig zal hebben 
om haar activiteiten uit te voeren na haar inschrijving in 
de KBO. Men denke aan de activering van het onderne-
mingsnummer bij de btw, de aansluiting bij een sociaal 
verzekeringsfonds voor zelfstandigen, de werving van 
personeel, de FAVV-toelatingen of nog de SABAM-
toelating. Indien de klant dat wenst, kan hij aan het 
ondernemingsloket vragen om de verschillende aan-
vraagprocedures op te starten. Zo wint de ondernemer 
tijd omdat hij zelf de documenten en de informatie niet 
meer naar elke bevoegde overheid moet sturen, daar 
het ondernemingsloket een totaalbeeld heeft van diens 
dossier. Ter illustratie: wanneer een onderneming wordt 
stopgezet, kan het ondernemingsloket het sociaal ver-
zekeringsfonds daarvan op de hoogte brengen.

Wat tot slot het only-onceprincipe betreft, verduidelijkt 
de minister dat de erkende ondernemingsloketten het ten 
volle toepassen, daar zij authentieke bronnen gebruiken 
zoals de KBO en het rijksregister. De ondernemingslo-
ketten gebruiken de toegang tot die gegevens in hun 
onlineaanvraagsystemen.

Europese richtlijnen

Aangaande noodzaak om toegang te geven tot de 
procedures voor herstructurering, licht de minister toe 
dat de minister van Justitie zich hierop toelegt via de 
omzetting van richtlijn (EU) 2019/1023, de zogenaamde 
richtlijn betreffende herstructurering en insolventie. 
De minister voegt eraan toe dat hij daar uiteraard aan 
meewerkt, met name om de verworvenheden van de 
wet betreffende de procedure van gerechtelijke reor-
ganisatie (PGR) te consolideren. Hij is van oordeel 
dat er ook voor zal moeten worden gezorgd dat bij de 
hervorming geen nieuwe regels worden ingevoerd die 
extra belemmeringen zouden kunnen opleveren voor 
de kmo’s in moeilijkheden.

aux entreprises et le montant évoqué ne sert donc pas 
à financer les guichets d’entreprises. Il figure d’ailleurs 
sous un intitulé général “études relatives à l’organisa-
tion, au fonctionnement et à la promotion des guichets 
d’entreprise, à la Banque Carrefour des Entreprises / 
promotion de l’artisanat / études et recherches externes”. 
Pour 2022, le poste évoqué 45.03.12.11.21 a été fusionné 
avec le 45.02.12.11.01 qui lui passe de 315 000 euros 
pour l’année 2021 à 820 000 euros pour l’année 2022.

Concernant les initiatives sur les guichets d’entreprises, 
le ministre rappelle tout d’abord que le guichet d’entreprise 
simplifie la vie des entreprises en les accompagnant: 
il leur fournit des informations et les aide dans leurs 
démarches. Il s’agit notamment de donner des explica-
tions concernant les autorisations et les agréments dont 
aura besoin l’entreprise pour exercer ses activités après 
l’inscription à la Banque Carrefour des Entreprises. Il fait 
référence à l’activation du numéro d’entreprise auprès 
de la TVA, l’affiliation à la caisse sociale pour indépen-
dants, l’engagement de personnel, les autorisations 
AFSCA ou encore l’autorisation SABAM. Si le client le 
souhaite, il peut demander au guichet d’entreprise de 
lancer les différentes procédures de demande. C’est un 
gain de temps pour l’entrepreneur qui ne doit pas lui-
même fournir des documents et informations à chaque 
autorité compétente différente étant donné que le guichet 
d’entreprise a une vue générale sur son dossier. A titre 
d’exemple, au moment de l’arrêt d’une entreprise, le 
guichet d’entreprise peut en informer la caisse sociale.

Enfin, concernant le principe du only-once, le ministre 
précise que les guichets d’entreprises agréés l’appliquent 
au maximum, étant donné qu’ils utilisent des sources 
authentiques comme la BCE et le registre national. Les 
guichets d’entreprises utilisent l’accès à ces données 
dans leurs systèmes de demande en ligne.

directives européennes

Sur l’accès aux procédures de restructuration, il 
explique que c’est le chantier auquel le ministre de la 
Justice s’attelle en travaillant à la transposition de la 
directive (UE) 2019/1023 dite “restructuration et insol-
vabilité”. Le ministre ajoute qu’il y prête naturellement 
son concours afin que les acquis de la loi sur les PRJ 
(procédure de réorganisation judiciaire) soient conso-
lidés. Il estime qu’il faudra aussi être attentif à ce que 
la réforme n’introduise pas de nouvelles règles qui 
s’avèreraient être des obstacles supplémentaires pour 
les PME en difficulté.
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Inzake de noodzaak dat alleen de levensvatbare on-
dernemingen worden gered bij faillissementsprocedures, 
zal de minister er samen met zijn voor Justitie bevoegde 
collega op toezien dat de omzetting van voormelde richtlijn 
niet afwijkt van het beoogde doel, namelijk levensvat-
bare ondernemingen redden, in voorkomend geval via 
bedrijfsherstructureringen, met name om de activiteit te 
vrijwaren en banen te redden. In het licht daarvan zal de 
minister toezien op het evenwicht tussen de legitieme 
belangen van de schuldeisers, die vaak ook andere 
kmo’s zijn, en een gezonde concurrentie op de markt. 
Het ligt dus voor de hand dat de extreme gevallen van 
de zogenaamde “zombiebedrijven”, met andere woorden 
de bedrijven die hun bestaan enkel aan kunstgrepen te 
danken hebben, buiten het toepassingsgebied vallen 
van de hervorming van Boek XX van het Wetboek van 
economisch recht die door de omzetting van voormelde 
Europese richtlijn wordt opgelegd.

Inzake de omzet t ing van de zogenaamde 
Omnibusrichtlijn werd het voorontwerp van wet tot om-
zetting ervan goedgekeurd door de Ministerraad van 
9 november 2021, teneinde het voor advies voor te 
leggen aan de Raad van State. De uiterste datum voor 
omzetting is 28 november 2021. De minister geeft toe 
dat de omzetting enige vertraging heeft opgelopen, maar 
dat zou geen problemen mogen veroorzaken. Zodra 
de Raad van State zijn advies heeft uitgebracht, zal de 
tekst snel bij de Kamer kunnen worden ingediend. Er zij 
gewezen op het aanzienlijke voorafgaande werk, daar 
de Centrale Raad voor het Bedrijfsleven en de HRZKMO 
twee keer werden geraadpleegd.

Intellectuele beroepen

In antwoord op de vraag van mevrouw Houtmeyers 
over gender in de Ordes en Instituten beoogt de minister 
te zorgen voor een beter genderevenwicht binnen de tot 
zijn bevoegdheid behorende Ordes en Instituten, namelijk:

— de Orde van Architecten;

— de Psychologencommissie;

— het Beroepsinstituut van Vastgoedmakelaars;

— het Instituut voor Belastingadviseurs en Accountants;

— het Instituut van de Auto-Experts;

— de federale raden van de landmeters-experten.

Momenteel stelt hij binnen elk beroepsgroep vast 
dat het aantal mannelijke leden groter is dan het aantal 
vrouwelijke leden. De enige uitzondering hierop is het 
beroep van psycholoog, waarin er meer vrouwen aan 

Sur la nécessité que seules les entreprises viables 
soient sauvegardées dans le cadre des procédures de 
faillites, il veillera, avec le ministre de la Justice, à ce 
que la transposition de la directive précitée ne soit pas 
détournée de son objectif, à savoir le sauvetage des 
entreprises viables, le cas échéant via des restruc-
turations d’entreprises, afin notamment de maintenir 
l’activité et sauver de l’emploi. Dans ce contexte, il 
visera à l’équilibre des intérêts légitimes des créanciers 
qui sont souvent aussi d’autres PME mais aussi d’une 
saine concurrence sur le marché. C’est ainsi qu’il va de 
soi que les cas extrêmes de sociétés “zombies”, c’est 
à dire qui ne doivent leur existence qu’à des artifices, 
sont hors du champ de l’exercice de réforme du Livre XX 
du Code de droit économique imposé par l’exercice de 
transposition de la directive européenne précitée.

Sur la transposition de la directive dite “Omnibus”, 
l’avant-projet de loi portant sa transposition a été approuvé 
par le Conseil des ministres du 9 novembre 2021, en vue 
de solliciter l’avis du Conseil d’État. Le délai de transpo-
sition est fixé au 28 novembre 2021. Il concède qu’il y 
a un peu de retard dans la transposition mais que cela 
ne devrait pas engendrer de problème. Une fois l’avis 
du Conseil d’État rendu, le texte pourra être rapidement 
déposé à la Chambre. Il ajoute que le travail en amont 
a été important, le Conseil central de l’Economie et le 
CSIPME ont été consultés deux fois.

Professions intellectuelles

Sur la question de Mme Houtmeyers sur les genres 
dans les Ordres et Instituts, le ministre souhaite assurer 
un meilleur équilibre des genres au sein des Ordres et 
Instituts qui relèvent de sa tutelle, à savoir:

— l’Ordre des architectes;

— la Commission des psychologues;

— l’Institut des agents immobiliers;

— l’Institut des conseillers fiscaux et comptables;

— l’Institut des experts automobiles;

— les conseils fédéraux des géomètres experts.

Actuellement, il constate au sein de chaque profession, 
que le nombre de membres hommes dépasse le nombre 
de femmes. La seule exception concerne la profession 
de psychologue, où le nombre de femmes est supérieur. 
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het werk zijn. Dat verschil is bijzonder opvallend bij de 
auto-experten (99 % - 1 %) en bij de landmeters-experten 
(91 % - 9 %), waar mannen de overgrote meerderheid 
uitmaken, en bij de psychologen (83 % - 17 %), waar de 
vrouwen in de meerderheid zijn. In cijferberoepen en bij 
vastgoedmakelaars komt de m/v-verhouding binnen de 
beroepsorden en -instituten min of meer overeen met 
de m/v-verhouding binnen hun ledenbestand. Bij de 
Orde van Architecten zijn mannen over het algemeen 
oververtegenwoordigd in verhouding tot het aandeel 
mannelijke leden van de Orde. Momenteel gaan de 
werkingsregels van de beroepsorden en -instituten 
volledig aan dat thema voorbij. De minister legt uit dat 
zijn administratie verscheidene opties onderzoekt en 
dat hij aangaande dit thema overleg zal plegen met de 
beroepsorden en -instituten. Hij zou hen bovendien wil-
len bewegen tot een reflectie over gender in het kader 
van hun opleidingen en van hun communicatieacties 
ten aanzien van het publiek en hun leden.

Wat de Orde van Architecten betreft, bevestigt hij dat 
er geen problemen met de werking van die instelling is. 
Volgens de regeringscommissaris stellen de Nationale 
Raden zich constructief op. Ook de minister heeft geen 
signalen opgevangen als zou de Orde haar tuchtrecht-
spraak niet correct uitoefenen. Het huidige juridische 
kader voorziet in twee taalafdelingen binnen de Orde, 
die afzonderlijk kunnen beraadslagen. Er was inder-
daad een akkoord binnen de Orde om het huishoudelijk 
reglement in die zin te wijzigen dat de taalafdelingen 
ook beslissingen aangaande bepaalde punten konden 
nemen. De minister verduidelijkt dat zijn voorganger die 
beslissing indertijd ongedaan heeft gemaakt omdat ze 
contra legem zou zijn. De Orde heeft een beroep tot 
nietigverklaring tegen die annulatie bij de Raad van 
State ingediend.

Andere specifieke vragen

De vraag met betrekking tot de overlevingspensioenen 
wordt door de commissie voor Sociale Zaken, Werk en 
Pensioenen behandeld.

Wat de uitbreiding van het statuut van de buitenlandse 
kaderleden tot de kmo’s betreft, heeft de regering onlangs 
beslist om het stelsel van de buitenlandse kaderleden te 
vervangen door een stelsel met betrekking tot “impats”. 
De toepassing van dat stelsel is aan strikte voorwaarden 
verbonden. Dat punt zal door de minister van Financiën 
worden behandeld.

Wat de hersamenstelling van de HRZKMO betreft, 
verduidelijkt de minister dat die raad in zijn hoedanig-
heid van federaal overlegorgaan de belangen van de 
zelfstandigen en de kmo’s verdedigt, onder andere in 
de vorm van adviezen. De erkende beroepsfederaties 

Cette différence est particulièrement marquée chez les 
experts en automobiles (99 % - 1 %) et les géomètres-
experts (91 % - 9 %), en faveur des hommes, et chez les 
psychologues (83 % - 17 %), en faveur des femmes. Chez 
les professions du chiffre et les agents immobiliers, la 
proportion genrée au sein des organes correspond plus 
ou moins à celle de l’ensemble des membres. Chez les 
architectes, les hommes sont généralement surrepré-
sentés au sein des organes par rapport au nombre de 
membres hommes. Actuellement, cette question n’est 
pas du tout abordée dans les règles de fonctionnement 
des Ordres et Instituts. Le ministre explique que diverses 
options sont à l’étude par l’administration et qu’il entrera 
en concertation avec les Ordres et Instituts afin de les 
consulter sur la question. Il souhaite par ailleurs les 
amener à une réflexion sur le “genre” dans le cadre de 
leurs formations et opérations de communication vis-
à-vis du public et de leurs membres.

En ce qui concerne l’Ordre des Architectes, il confirme 
qu’il n’y a pas de problèmes concernant son fonction-
nement. Selon le commissaire du gouvernement, les 
conseils nationaux sont constructifs. Il n’a pas non plus 
reçu de signaux indiquant que l’Ordre n’effectuerait pas 
correctement sa jurisprudence disciplinaire. Le cadre 
juridique actuel prévoit deux sections linguistiques au 
sein de l’Ordre qui peuvent délibérer séparément. Il y 
avait effectivement un accord au sein de l’Ordre pour 
modifier le règlement d’ordre intérieur dans le sens où 
les sections linguistiques pouvaient également prendre 
des décisions sur certains points. Le ministre précise que 
son prédécesseur avait annulé cette décision à l’époque 
parce qu’elle serait contra legem. L’Ordre a introduit un 
recours en annulation contre cette annulation auprès 
du Conseil d’État.

Autres questions ponctuelles

La question sur les pensions de survie est traitée en 
commission des Affaires sociales.

Sur l’élargissement du statut des cadres étrangers aux 
PME, le gouvernement a récemment décidé de remplacer 
le régime des cadres étrangers par un régime relatif aux 
“impatriés”. Celui-ci est soumis à des conditions strictes. 
Ce point sera traité par le ministre des Finances.

Sur la recomposition du CSIPME, le ministre précise 
qu’en tant qu’organe consultatif fédéral, le CSIPME 
défend les intérêts des indépendants et des PME, en 
émettant, entre autres, des avis. Siègent au CSIPME 
les fédérations professionnelles et interprofessionnelles 
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en interprofessionele federaties hebben zitting in de 
HRZKMO. De HRZKMO bundelt ongeveer 180 beroeps-
organisaties en daarnaast nog een aantal interprofes-
sionele organisaties die verscheidene beroepen of 
beroepssectoren vertegenwoordigen. De wet bepaalt 
dat elke zittingsperiode van de Hoge Raad een duur 
van zes jaar heeft. Aangezien de vorige hernieuwing van 
de Raad van 2016 dateert, moet de HRZKMO in 2022 
opnieuw worden samengesteld. De beroepsfederaties 
en interprofessionele federaties die (opnieuw) erkend 
willen worden en die bijgevolg in de HRZKMO zitting kun-
nen hebben, dienen hiertoe een aanvraag in te dienen. 
De inschrijvingsperiode loopt van 1 januari tot en met 
1 maart 2022. Om erkend te worden, moeten die fede-
raties aan de voorwaarden uit de wet van 24 april 2014 
betreffende de organisatie van de vertegenwoordiging 
van de zelfstandigen en de kmo’s en aan het koninklijk 
besluit van 12 november 2015 tot uitvoering van de 
wet van 24 april 2014 voldoen. Om het de federaties 
gemakkelijk te maken, zullen ze hun aanvraag voortaan 
elektronisch kunnen indienen.

Aangaande elektronische betalingen en de even-
tuele invoering van een fiscale ondersteuning heeft 
de regering beslist dat de bedrijven verplicht zijn een 
middel voor elektronische betaling ter beschikking te 
stellen. De minister voegt eraan toe dat hij erop heeft 
aangedrongen dat men de zelfstandigen en kmo’s zou 
consulteren en dat men een advies ter zake aan de 
HRZKMO zou vragen. Hij heeft de verwachtingen van 
de HRZKMO verdedigd en inzonderheid de voor de 
HRZKMO “essentiële voorwaarde” dat er een fiscale 
ondersteuningsmaatregel aan zou worden gekoppeld. 
De federale regering heeft evenwel geen consensus 
rond dit onderwerp kunnen bereiken.

De regering heeft beslist om de investeringsaftrek te 
hervormen. Die aftrek zal worden vergroot teneinde de 
rendabele investeringen van de kmo’s en indirect ook 
hun groei te versterken. Men zal tevens de klemtoon 
leggen op investeringen in digitalisering en in investe-
ringen die een positieve impact op het milieu hebben, 
teneinde de kmo’s voluit te laten deelnemen aan de 
digitale en de milieutransitie van België en het welslagen 
van een en ander te verzekeren. De besprekingen over 
die hervorming moeten nog van start gaan. De minister 
voegt eraan toe dat het des te belangrijker is het inves-
teringsbeleid van de kmo’s te ondersteunen aangezien 
de liquide middelen van de bedrijven als gevolg van de 
COVID-19-crisis onder druk zijn komen te staan.

De minister verwijst de heer D’Amico voor zijn vraag 
over de verzekeringen naar aanleiding van de overstro-
mingen door naar de minister van Economie en Werk, 
die hiervoor bevoegd is. Idem voor zijn vraag over de 
geldautomaten.

agréées. Le CSIPME regroupe environ 180 organisations 
professionnelles ainsi qu’un certain nombre d’organi-
sations interprofessionnelles représentant plusieurs 
professions ou secteurs professionnels. La loi prévoit 
que chaque session du Conseil supérieur a une durée 
de six ans. Le renouvellement précédent datant de 2016, 
la composition du CSIPME doit être renouvelée en 2022. 
Les fédérations professionnelles et interprofessionnelles 
qui souhaitent (à nouveau) être agréées et donc siéger 
au CSIPME doivent introduire une demande. La période 
d’inscription court du 1er janvier jusque et y compris le 
1er mars 2022. Pour être agréées, ces fédérations doivent 
satisfaire aux conditions visées à la loi du 24 avril 2014 
relative à l’organisation de la représentation des indé-
pendants et des PME et à l’arrêté royal du 12 novembre 
2015 portant exécution de la loi du 24 avril 2014. Afin de 
faciliter la vie des fédérations, celles-ci pourront doréna-
vant introduire leur demande sous format électronique.

Sur les paiements électroniques et la mise en place 
éventuelle d’un soutien fiscal, le gouvernement a dé-
cidé de rendre obligatoire la mise à disposition par les 
entreprises d’un moyen de paiement électronique. Le 
ministre ajoute qu’il a insisté pour que les indépendants 
et les PME soient consultés et qu’un avis du CSIPME a 
été demandé en la matière. Il a défendu les attentes du 
CSIPME et notamment la “condition essentielle” pour 
le CSIPME consistant en une mesure de soutien fiscal. 
Le gouvernement fédéral n’a toutefois pas pu trouver 
un accord sur le sujet.

Le gouvernement a décidé de réformer la déduction 
pour investissement. Celle-ci sera renforcée afin de 
stimuler les investissements productifs des PME et 
ainsi leur croissance. L’accent sera également mis sur 
les investissements numériques et les investissements 
éco-positifs afin que les PME puissent participer pleine-
ment aux transitions numérique et environnementale de 
la Belgique et en assurer le succès. Les discussions sur 
cette réforme doivent encore se tenir. Il ajoute que sou-
tenir la politique d’investissement des PME est d’autant 
plus important suite à la crise de la COVID-19 car les 
liquidités des entreprises ont été mises sous pression.

Sur la question de M. D’Amico relative aux assurances 
dans le cadre des inondations, le ministre renvoie au 
ministre de l’Economie, compétent dans ce domaine. Il 
en est de même pour sa question sur les distributeurs 
de billets.
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De vraag over het kunstenaarsstatuut hoort dan 
weer thuis in de commissie voor Sociale Zaken, Werk 
en Pensioenen.

Aangaande de bereikbaarheid van de kleine handels-
zaken bevestigt de minister dat dit een aandachtspunt 
blijft. Enerzijds worden de kmo-verantwoordelijken op 
het internationale niveau door de SME-Envoy (kmo-
gezant) en zijn sherpa vertegenwoordigd. De Europese 
Commissie neemt via het directoraat-generaal Interne 
Markt, Industrie, Ondernemerschap en Midden- en 
Kleinbedrijf de vergader- en reiskosten op zich (wer-
kingskosten). De bedragen van 216 000 euro in 2022 
en 200 000 euro in 2024 komen overeen met het budget 
voor facultatieve subsidies (45 10 31 32 05). Het bud-
get is degressief aangezien de jaarlijkse 2 %-verlaging 
(gedurende vier jaar) werd toegepast, zoals opgelegd 
via de rondzendbrief over de lineaire vermindering van 
bepaalde kosten.

Aangaande de vraag van mevrouw Dierick 
over het kmo-Observatorium en de Belgische 
Mededingingsautoriteit legt de minister uit dat er een 
samenwerkingsprotocol tussen de FOD Economie en de 
Belgische Mededingingsautoriteit bestaat. Dat protocol 
werd aangepast en het Observatorium wordt voortaan als 
één van de stakeholders beschouwd, waardoor het kan 
deelnemen aan de evaluatie van de wet van 4 april 2019 
houdende wijziging van het Wetboek van Economisch 
Recht met betrekking tot misbruiken van economische 
afhankelijkheid, onrechtmatige bedingen en oneerlijke 
marktpraktijken tussen ondernemingen. De minister 
beklemtoont in dat verband dat die wet met succes wordt 
toegepast en dat de rechtspraak haar eerste beslissingen 
overeenkomstig die wet heeft uitgebracht. Die beslis-
singen tonen aan dat de ondernemingsrechtbanken de 
reikwijdte van de wet hebben begrepen en dat ze vele 
geschillen in uiteenlopende sectoren hebben kunnen 
oplossen, omdat de kmo’s er het voordeel van hebben 
ingezien. Vaak werden die beslissingen gepubliceerd, 
wat een belangrijk signaal voor de marktspelers is en 
bijdraagt aan een gezonde en eerlijke concurrentie.

2. Landbouw

Dialoog en rol van de gewesten

Betreffende het belang van een permanente dialoog 
met de gewesten bevestigt de minister dat hij samen met 
zijn ambtsgenoten van de gewestregeringen vormgeeft 
aan het Belgische landbouwbeleid. Er bestaat immers 
een Permanente Werkgroep van de Interministeriële 
Conferentie voor het Landbouwbeleid. Die werkgroep 
maakt een nauwe samenwerking met de verschillende 
gewestelijke en federale overheden mogelijk. Daarnaast 
heeft de minister maandelijks de gelegenheid met zijn 

La question du statut d’artiste est, quant à elle, dis-
cutée en commission des Affaires sociales.

Sur l’accessibilité des petits commerces, le ministre 
confirme que la thématique reste importante. D’une part, 
en ce qui concerne les responsables PME au niveau 
international, il s’agit du SME-Envoy et de son sherpa. 
Les frais occasionnés lors des réunions et déplacements 
sont pris en charge soit par la Commission européenne, 
soit par le Direction générale Politique des PME (frais 
de fonctionnement). Les montants de 216 000 euros 
en 2022 et 200 000 euros en 2024 correspondent au 
budget des subventions facultatives (45 10 31 32 05). 
Le budget est dégressif car il a été appliqué les 2 % 
annuel (sur quatre ans) de la circulaire de réduction 
linéaire de certains frais.

Concernant la question de Mme Dierick sur l’Obser-
vatoire des PME et l’Autorité belge de la concurrence, 
le ministre explique qu’il existe un protocole de colla-
boration entre le SPF Économie et l’Autorité belge de 
la concurrence. Ce protocole a été adapté et désormais 
l’Observatoire est intégré parmi les parties prenantes 
afin de permettre une évaluation de la loi du 4 avril 2019 
sur les abus de dépendance économique. A cet égard, 
il souligne que l’application de cette loi rencontre un 
réel succès et que les premières décisions de jurispru-
dence ont été rendues. Elles témoignent du fait que les 
tribunaux de l’entreprise ont saisi toute la portée de la 
loi et ont permis de résoudre plusieurs litiges dans des 
secteurs assez variés lorsque des PME en ont évoqué 
le bénéfice. Ces décisions ont souvent été publiées ce 
qui donne des indications importantes aux acteurs du 
marché et contribue à une concurrence saine et loyale.

2. Agriculture

Dialogue et rôle des Régions

Sur l’importance d’un dialogue permanent avec les 
Régions, le ministre confirme qu’avec ses homologues 
régionaux, ils œuvrent ensemble à la politique agricole 
belge: il existe un groupe de travail permanent de la 
conférence interministérielle agricole. Ce groupe de travail 
permet une collaboration étroite des différentes adminis-
trations régionales et fédérales. De plus, chaque mois, il 
a l’occasion d’échanger avec ses homologues régionaux 
sur la politique agricole lors du Conseil de ministres 
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ambtsgenoten van de gewestregeringen over het land-
bouwbeleid te beraadslagen in het kader van de Raad 
van de Europese ministers van Landbouw. Er wordt ook 
heel vaak overlegd binnen de verschillende werkgroepen 
of commissies, waardoor elke deelnemende overheid op 
de hoogte kan blijven van de dossiers die transversale 
gevolgen hebben.

Wat de rol van de gewesten inzake voedselveilig-
heid betreft, is het volgens de minister geen toeval dat 
de gezondheidsregelgeving hoofzakelijk (voor 90 %) 
Europees is. Aldus wordt voorkomen dat het beleid tot 
concurrentie zou aanzetten, wat de veiligheid van de 
consument in gevaar zou kunnen brengen. Het heeft 
dus geen zin om de toepassing van de Europese wet-
geving nog meer te gaan fragmenteren. Indien men 
regels met twee versnellingen gaat instellen, gaat men 
ook verplichtingen met twee versnellingen creëren. Dat 
zou er ook toe kunnen leiden dat de gewesten op het 
vlak van het gezondheidsbeleid met elkaar in concur-
rentie treden, wat niet heilzaam en economisch gezien 
zinloos is. Ook zou het moeilijker worden om fraude op 
te sporen en zou het imago van de Belgische producten 
ontegensprekelijk schade oplopen.

In verband met de heropening van de markt voor de 
export van varkensvlees naar China en de exportcer-
tificering op gewestelijk niveau wijst de minister erop 
dat de regels voor de vrije intracommunautaire handel 
niet van toepassing zijn buiten de EU en dat er andere 
voorwaarden kunnen worden opgelegd voor de export 
van producten, dieren en planten. Indien een export-
certificaat vereist is, wordt dat uitgereikt door het FAVV 
voor de producten waarvoor het bevoegd is en op voor-
waarde dat die producten beantwoorden aan de door 
het invoerende land opgelegde exportvoorwaarden. Het 
is dus niet nodig een gewestelijk certificaat te creëren.

Wat het dossier over de Afrikaanse varkenspest betreft, 
verduidelijkt de minister dat die ziekte nooit de fokvarkens-
stapel heeft getroffen, net zoals het H5-vogelgriepvirus tot 
nog toe enkel voorkomt bij wilde vogels die in Vlaanderen 
worden aangetroffen. De varkenspest heeft enkel de wilde 
varkens getroffen, met één geval dat op 13 september 
2018 werd vastgesteld. Op dinsdag 27 oktober 2020, een 
jaar na de laatste viruscirculatie bij wilde everzwijnen, 
heeft België bij de Europese Commissie een verzoek 
ingediend om alle gebieden die onder de regeling inzake 
de “Afrikaanse varkenspest” (AVP) vallen, opnieuw vrij 
te geven. De Europese Commissie heeft de opheffing 
van die zones op 20 november 2020 goedgekeurd. 
Het proces om voor alle varkens en everzwijnen in het 
wild of in gevangenschap de status “vrij” van ziekte 
terug te krijgen, was op 21 december 2020 afgerond. 
De Wereldorganisatie voor de Dierengezondheid heeft 
immers de zelfverklaarde status “vrij” van AVP bij alle 

européens de l’Agriculture. De nombreux échanges ont 
également lieu au sein de différents groupes de travail 
ou commissions, permettant à chaque entité d’avoir 
une vue sur les dossiers ayant un impact transversal.

Sur le rôle des Régions en matière de sécurité ali-
mentaire, il estime que ce n’est pas un hasard que la 
réglementation sanitaire soit essentiellement (à 90 %) 
européenne. Cela permet d’éviter de mener à de la 
concurrence, susceptible à son tour de mettre en dan-
ger la sécurité du consommateur. Il n’y a pas donc pas 
d’intérêt à fragmenter encore plus l’application des 
textes européens. Créer des normes à deux vitesses 
revient à créer des contraintes à deux vitesses. Cela 
risquerait également de créer des concurrences au 
niveau sanitaire entre les Régions, ce qui n’est pas 
sain et n’a aucun intérêt économique. Par ailleurs, cela 
rendrait plus complexe la détection de fraude et nuirait 
sans conteste à l’image des produits belges.

Sur la réouverture des marchés à l’exportation vers la 
Chine pour la viande porcine et la certification d’expor-
tation au niveau régional, le ministre rappelle qu’en 
dehors de l’Union européenne, les règles de libre-
échange intracommunautaire ne s’appliquent pas et 
d’autres conditions sont susceptibles d’être imposées 
aux exportations de produits, d’animaux et de végétaux. 
Si un certificat d’exportation est requis, il est délivré par 
l’AFSCA pour les produits qui relèvent de sa compétence 
à condition que ces produits satisfassent aux conditions 
d’exportation imposées par le pays importateur. Il n’est 
dès lors pas nécessaire de créer un certificat régional.

Sur le dossier de la peste porcine africaine, le ministre 
précise qu’elle n’a jamais touché le cheptel des porcs 
d’élevage, tout comme le virus H5 de la grippe aviaire 
ne concerne à ce jour que les oiseaux sauvages ramas-
sés en Flandre. Elle a touché les suidés de la faune 
sauvage, avec un cas détecté le 13 septembre 2018. 
Le mardi 27 octobre 2020, un an après la dernière cir-
culation virale décelée dans les sangliers sauvages, la 
Belgique a introduit une demande de levée de toutes 
les zones réglementées “peste porcine africaine” (PPA) 
auprès de la Commission européenne. La Commission 
européenne a validé le 20 novembre 2020 la levée des 
zones. Le processus de récupération du statut “indemne” 
de la maladie pour tous les suidés (porcs, sangliers 
sauvages et en captivité) s’est achevé le 21 décembre 
2020. L’Organisation mondiale de la santé animale a en 
effet approuvé l’auto-déclaration du statut “indemne” de 
la PPA chez tous les suidés avec effet au 1er octobre 
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varkenssoorten goedgekeurd met ingang van 1 okto-
ber 2020. Sindsdien heeft het FAVV de heropening 
van talrijke markten in een moeilijke mondiale context 
kunnen bewerkstelligen. In de maanden september en 
oktober heeft China ruim 40 % minder varkensvlees 
ingevoerd in vergelijking met dezelfde periode vorig jaar. 
Dit ging samen met een halvering van de prijs van het 
varkensvlees in China ten opzichte van februari 2021. 
De hele Belgische varkenssector heeft te lijden van de 
stabilisering van de Europese prijzen op een laag niveau, 
terwijl de productiekosten hoog zijn.

Duurzame transitie en evolutie van het landbouwmodel

Met betrekking tot de duurzame transitie en de evolutie 
van het landbouwmodel benadrukt de minister dat de 
transformatie van de voedselsystemen een heel actueel 
onderwerp is in Europa. De minister verduidelijkt in dat 
verband dat België op Europees niveau achter de strate-
gie van de Green Deal en de farm-to-forkstrategie staat. 
België steunt ook de ambities omtrent de vermindering 
van de afhankelijkheid van pesticiden en antibiotica, de 
verbetering van het dierenwelzijn, het tegengaan van 
voedselverspilling en van het verlies aan biodiversiteit. De 
landbouw moet zich opmaken voor een nieuwe revolutie. 
De minister voegt eraan toe dat België nood heeft aan 
een duurzame landbouw in de volle betekenis van dat 
begrip: voldoende kwaliteitsvolle producten produceren 
met een landbouw die ook de concurrentie aankan en 
die de landbouwers een voldoende groot inkomen biedt, 
met andere woorden een inkomen die naam waardig.

De “UTP-wet”

Aangaande oneerlijke concurrentie in de landbouw 
biedt de nieuwe “UTP-wet” (wetsontwerp tot omzetting 
van richtlijn (EU) 2019/633 van het Europees Parlement 
en de Raad van 17 april 2019 inzake oneerlijke handels-
praktijken in de relaties tussen ondernemingen in de 
landbouw- en voedselvoorzieningsketen en tot wijziging 
van het Wetboek van economisch recht) een volledig 
wetgevend kader dat binnen twee jaar zal worden ge-
evalueerd. Op basis van die evaluatie zal worden beslist 
of de wet moet worden aangepast. De minister bevestigt 
dat hij ook werkt aan het uitvoeringsbesluit. De minister 
zal zich daartoe buigen over de vragen van de sectoren 
over de problematische praktijken die aan een van de 
twee lijsten zouden kunnen worden toegevoegd. De roep 
om een regelgevend kader heeft bijvoorbeeld betrek-
king op promotieacties waarbij producten in feite met 
verlies worden verkocht. Het gaat bijvoorbeeld ook over 
druk die soms wordt uitgeoefend en waarbij men dreigt 
met het verwijderen uit het assortiment van producten 
die aanleiding geven tot eisen van bepaalde sectoren.

2020. Depuis, le travail de l’AFSCA a permis de rouvrir 
de nombreux marchés dans un contexte mondial difficile. 
Les mois de septembre et d’octobre 2021 ont marqué des 
réductions de plus de 40 % des importations chinoises 
de viande de porc au niveau mondial par rapport à la 
même période de l’année dernière, conjugué avec une 
diminution de moitié du cours du porc en Chine par 
rapport à février 2021. L’ensemble du secteur porcin 
belge souffre de la stabilité des cours en Europe à un 
niveau bas au regard des coûts de production élevés.

Transition durable et évolution du modèle agricole

Sur la question de la transition durable et l’évolution du 
modèle agricole, le ministre souligne que la transformation 
des systèmes alimentaires est un grand sujet d’actualité 
en Europe. Dans ce cadre, au niveau européen, il précise 
que la Belgique soutient la stratégie du Green Deal et de 
la ferme à la fourchette. Elle soutient ainsi les ambitions 
telles que celles liées à la diminution de la dépendance 
aux pesticides et aux antibiotiques, l’amélioration du 
bien-être animal, la lutte contre le gaspillage alimentaire 
et la lutte contre la perte de biodiversité. L’agriculture 
doit préparer sa nouvelle révolution. Le ministre ajoute 
que la Belgique a besoin d’une agriculture durable au 
sens complet de cette notion: produire des biens de 
qualité et en quantité avec une agriculture qui doit aussi 
être compétitivité, permettant aux agriculteurs d’avoir 
un revenu suffisant, un revenu satisfaisant, un revenu 
digne de ce nom.

Loi “UTP”

Sur la concurrence déloyale dans l’agriculture, la 
nouvelle loi “UTP” (projet de loi transposant la directive 
(UE) 2019/633 du Parlement européen et du Conseil du 
17 avril 2019 sur les pratiques commerciales déloyales 
dans les relations interentreprises au sein de la chaîne 
d’approvisionnement agricole et alimentaire et modifiant 
le Code de droit économique, adopté par la séance 
plénière du 18 novembre 2021, DOC 55 2177/007) est 
un cadre législatif complet qui sera évalué dans deux 
ans. Sur la base de cette évaluation, il sera décidé si 
la loi doit être adaptée. Le ministre confirme travailler 
également sur l’arrêté d’exécution. À cette fin, le ministre 
va étudier les demandes des secteurs concernant des 
pratiques problématiques qui pourraient être ajoutées 
à l’une des deux listes. Ainsi, la pratique de certaines 
ventes promotionnelles qui seraient des ventes à perte 
font l’objet de demandes d’encadrement. Il en va égale-
ment ainsi des pressions exercées parfois en utilisant les 
menaces de déréférencement de produits qui suscitent 
des revendications de certains secteurs.
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C. Replieken en bijkomende vragen en antwoorden

Mevrouw Katrien Houtmeyers (N-VA) verwijst naar het 
feit dat de coronaregels voor bepaalde sectoren, zoals 
de discotheken en de danscafés, de afgelopen dagen 
verschillende keren veranderden. Dit plaatst de onder-
nemers in een lastig parket. Zowel voor hun operationele 
structuren als hun personeel moeten ondernemers 
weten waar ze aan toe zijn. Continuïteit in het beleid 
zal de komende maanden erg belangrijk zijn, aldus 
mevrouw Houtmeyers, die dienaangaande refereert aan 
de nauwe link tussen onzekerheid en ontevredenheid 
op het werk.

Een reeks ondersteuningsmaatregelen loopt op 31 de-
cember 2021 af. Gelet op de evolutie van de pandemie 
verwacht mevrouw Houtmeyers dat het nodig zal zijn 
de ondernemers ook daarna te blijven ondersteunen. 
Dat hoeft niet per se een verlenging te zijn van de be-
staande maatregelen, maar toch moet de ondernemers 
een perspectief geboden worden.

Mevrouw Houtmeyers verwelkomt de initiatieven van 
de minister om de toegang van kmo’s tot overheidsop-
drachten te verbeteren. De minister heeft werk op de 
plank. Er is een gebrek aan diversificatie op het vlak van 
de bedrijven die meedingen naar overheidsopdrachten. 
Dat ontmoedigt kmo’s om een project in te dienen.

Voorts wil het lid weten welke wet voorschrijft dat 
een restaurant fysieke menukaarten moet aanbieden 
aan zijn klanten. Vindt de minister deze maatregel zelf 
niet gedateerd? Er zijn immers voldoende alternatieven 
voor mensen die niet mee zijn met de digitale wereld. 
Gebeuren er vaak controles op fysieke menukaarten? 
Of gebeurt dit enkel na klachten? Hoe vaak worden 
er boetes uitgeschreven op het niet-naleven van deze 
maatregel? Vindt de minister het niet onlogisch dat er 
streng wordt toegekeken op deze verplichting, vooreerst 
omdat de regering toch sterk inzet op digitalisering, 
maar ook vanwege de coronapandemie? Is de minis-
ter zelf een voorstander van de afschaffing van deze 
ouderwetse regel?

Zo ja, welke actie wil hij ondernemen om de verplich-
ting terug te schroeven?

Nu de vierde coronagolf ons land heeft bereikt en 
de maatregelen verstrengd zijn, zitten de horeca- en 
evenementensector opnieuw met de handen in het haar. 
Ze mogen weliswaar hun werk blijven doen, maar in de 
praktijk lijden ze toch een groot omzetverlies. Cafés en 
restaurants getuigen massaal over geannuleerde reserva-
ties, grote feesten worden afgezegd of uitgesteld en clubs 

C. Répliques et questions et réponses 
supplémentaires

Mme Katrien Houtmeyers (N-VA) rappelle que les 
règles COVID-19 applicables à certains secteurs, comme 
les discothèques et les salles de danse, ont changé plu-
sieurs fois ces derniers jours. Ces revirements mettent 
les entrepreneurs dans une position délicate. Tant pour 
leurs structures opérationnelles que pour leur personnel, 
les entrepreneurs ont besoin de perspectives. Selon 
Mme Houtmeyers, la continuité de la politique sera très 
importante dans les mois à venir. À cet égard, la membre 
évoque le lien étroit entre incertitude et insatisfaction 
au travail.

Une série de mesures de soutien expireront le 31 dé-
cembre 2021. Compte tenu de l’évolution de la pandé-
mie, Mme Houtmeyers estime qu’il sera nécessaire de 
continuer à soutenir les entrepreneurs au-delà de cette 
échéance. Il ne s’agit pas nécessairement d’étendre les 
mesures existantes, mais d’offrir une perspective aux 
entrepreneurs.

Mme Houtmeyers salue les initiatives du ministre visant 
à améliorer l’accès des PME aux marchés publics. Le 
ministre a du pain sur la planche. On observe un manque 
de diversification parmi les entreprises en concurrence 
pour les marchés publics. Cela décourage les PME de 
soumettre des projets.

La membre souhaite par ailleurs savoir quelle loi 
oblige un restaurant à fournir des menus physiques à ses 
clients. Le ministre ne pense-t-il pas que cette mesure est 
dépassée? Il existe de nombreuses alternatives pour les 
personnes qui ne sont pas familiarisées avec le monde 
numérique. Les contrôles des menus physiques sont-ils 
fréquents? Ou est-ce que cela ne se fait qu’à la suite de 
plaintes? À quelle fréquence des amendes sont-elles 
infligées en cas de non-respect de cette mesure? Le 
ministre ne trouve-t-il pas illogique que cette obligation 
fasse l’objet d’un contrôle strict? D’une part, parce que 
le gouvernement est fortement engagé dans la numé-
risation, et d’autre part, en raison de la pandémie de 
coronavirus. Le ministre est-il favorable à l’abrogation 
de cette règle désuète? 

Dans l’affirmative, quelles mesures va-t-il prendre 
pour supprimer cette obligation?

Maintenant que la quatrième vague de corona a atteint 
notre pays et que les mesures ont été renforcées, le 
secteur de l’hôtellerie, de la restauration et de l’événe-
mentiel est à nouveau à la peine. Bien qu’ils puissent 
continuer à faire leur travail, ils subissent en pratique 
une perte importante de chiffre d’affaires. Les cafés et 
les restaurants signalent des annulations massives, les 
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en discotheken zien hun bezoekersaantallen drastisch 
afnemen. Daarnaast staat het nachtleven voor een enorme 
logistieke uitdaging. Voor het afnemen van sneltests is 
extra personeel nodig, wat weer bijkomende kosten met 
zich meebrengt (voor personeel en infrastructuur zoals 
tenten). Om een grote faillissementengolf te vermijden, 
lijken nieuwe steunmaatregelen dus bijna onafwendbaar. 
In Vlaanderen zouden al gesprekken lopen over nieuwe 
steunmaatregelen. Begrijpt de minister de bezorgdheid 
van de horeca- en evenementensector? Zijn er plannen 
om de steunmaatregelen binnen de federale regering uit 
te breiden of te verlengen? Voor welke sectoren zouden 
deze gelden? Aan welke maatregelen wordt er concreet 
gedacht? Gaat de minister hierover ook in gesprek met 
een vertegenwoordiging van de betrokken sectoren?

De heer Albert Vicaire (Ecolo-Groen) dankt de minister 
voor zijn exhaustieve antwoorden.

De heer Maxime Prévot (cdH) verzoekt om nadere 
toelichting over de volgende punten:

— hij citeert de volgende passage op bladzijde 13 van 
het verslag van het Rekenhof: “De regering overweegt 
overigens de investeringsaftrek van 25 % te verlengen. 
Die had normaal eind 2022 moeten verdwijnen. Die her-
vorming zou ook moeten leiden tot een herdefiniëring van 
de in aanmerking komende investeringen, onder meer 
door deze meer te richten op de klimaattransitie en de 
digitale transitie. De budgettaire kosten van die maatre-
gel zouden 85 miljoen euro in 2023 en 100 miljoen euro 
in 2024 bedragen.”. Welke wijzigingen zullen worden 
doorgevoerd, en gaat het om blijvende maatregelen?

— heeft de regering voor 2022 provisies vastgelegd 
om te anticiperen op een reeks bijkomende uitgaven die 
de gezondheidscrisis dreigt mee te brengen?

— In verband met de projecten in het kader van het 
plan voor herstel en veerkracht merkt de heer Prévot op 
dat het, aangezien de macro-economische parameters 
gunstiger worden en de groei groter is dan verwacht, niet 
uit te sluiten valt dat de Europese Commissie haar steun 
aan België vermindert van 5,9 miljard euro naar 5,15 mil-
jard euro. In welke mate zou dat een impact hebben op 
de projecten van de minister?

— aangaande de administratieve vereenvoudiging, 
de ondersteuning van het ondernemerschap en de 
strijd tegen betalingsachterstand verzoekt de spreker 
om nadere toelichting over de acties die, los van de 
aangekondigde lovenswaardige intenties, concreet 
zullen worden ondernomen.

grandes fêtes sont annulées ou reportées et les clubs et 
les discothèques connaissent une baisse drastique de 
leur fréquentation. En outre, le secteur de la vie nocturne 
est confronté à un énorme défi logistique. Du personnel 
supplémentaire est nécessaire pour effectuer les tests 
rapides, ce qui entraîne des coûts supplémentaires 
(pour le personnel et les infrastructures telles que les 
tentes). Pour éviter une grande vague de faillites, de 
nouvelles mesures de soutien semblent donc presque 
inévitables. En Flandre, des discussions seraient déjà en 
cours sur de nouvelles mesures de soutien. Le ministre 
comprend-il les préoccupations du secteur de la res-
tauration et des événements? Est-il également prévu 
d’étendre ou de renouveler les mesures de soutien 
au sein du gouvernement fédéral? À quels secteurs 
s’appliqueraient-ils? Quelles mesures spécifiques sont 
envisagées ? Le ministre va-t-il également en discuter 
avec les représentants des secteurs concernés?

M. Albert Vicaire (Ecolo-Groen) remercie le ministre 
pour ses réponses exhaustives.

M. Maxime Prévot (cdH) souhaite avoir des précisions 
sur les éléments suivants:

— sur le rapport de la Cour des Comptes, il cite en 
page 14: “le gouvernement envisage de prolonger la 
déduction d’investissement de 25 %, qui aurait norma-
lement dû être supprimée à la fin de l’année 2022. Cette 
réforme devrait également conduire à une redéfinition 
des investissements éligibles, dans le sens notamment 
d’une meilleure prise en compte de la transition clima-
tique et de la transition numérique. Le coût budgétaire de 
cette mesure s’élèverait à 85 millions d’euros en 2023 et 
à 100 millions d’euros en 2024”. Quelles modifications 
seront apportées et s’agit-il de mesures pérennes?

— le gouvernement a-t-il prévu des provisions 
en 2022 pour anticiper une série de dépenses com-
plémentaires que la crise sanitaire risque de générer?

— sur les projets issus du plan de relance et de rési-
lience, M. Prévot observe que vu que les paramètres 
macro-économiques s’améliorent et comme la croissance 
est plus importante que prévu, il n’est pas exclu que 
la Commission européenne diminue son soutien à la 
Belgique de 5,9 milliards d’euros à 5,15 milliards d’euros. 
Dans quelle mesure les projets du ministre seraient-ils 
impactés?

— sur la simplification administrative, le soutien à 
l’entrepreneuriat et la lutte contre les retards de paiement, 
l’orateur demande de préciser les actions concrètes qui 
seront mises en place, au-delà des intentions louables 
énoncées.
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De heer Reccino Van Lommel (VB) vindt het spijtig 
dat de minister in zijn antwoorden de leden veelvuldig 
verwees naar andere collega’s in de federale regering. 
De heer Van Lommel erkent dat het bevoegdheidsdo-
mein “Economie” eerder gefragmenteerd is, maar wijst 
de minister erop dat de vragen van de leden voorvloeien 
uit de intenties zoals opgenomen in de beleidsnota.

De spreker heeft in zijn eerdere betoog veel aandacht 
besteed aan het dossier van de betalingsachterstand 
in handelstransacties maar ook aan dat van de laat-
tijdige betalingen door de overheid. Dat laatste is een 
groot probleem. De antwoorden van de minister bleven 
hieromtrent eerder vaag. Zo ging de minister niet in op 
de concrete voorstellen die de heer Van Lommel deed 
om dit probleem aan te pakken.

Datzelfde geldt voor de opmerking inzake de precaire 
financiële toestand van XKwadraat. Anders dan de mi-
nister is de heer Van Lommel helemaal niet zo gerust 
in de solvabiliteit van XKwadraat.

De minister is evenmin ingegaan op de bezorgdheden 
die de heer Van Lommel uitte over de bijkomende onder-
steuning voor ondernemers van buitenlandse afkomst.

De heer Erik Gilissen (VB) stelt enkele vragen over 
het Food Crisis Plan dat door de FOD-Economie werd 
uitgewerkt op verzoek van het Nationaal Crisiscentrum 
met betrekking tot problemen in de voedselbevoorrading 
tijdens de coronacrisis. Kan de minister aangeven wat 
de stand van zaken is? Welke zijn de eerste bevindingen 
of maatregelen?

Onze landbouw en veeteeltbedrijven hebben steeds 
meer te lijden onder import van goedkope producten 
uit het buitenland. De minister geeft in zijn algemene 
beleidsnota aan dat de Belgische landbouwbedrijven 
niet als pasmunt gebruikt mogen worden in internatio-
nale handelsakkoorden met landen waar de loonkosten 
veel lager zijn, bedrijven minder duurzaam zijn en de 
regelgeving veel minder streng is. Wat zal de minister 
concreet ondernemen om ervoor te zorgen dat de land-
bouw- en veeteeltbedrijven in ons land niet zullen lijden 
onder dergelijke oneerlijke concurrentie?

De heer Roberto D’Amico (PVDA-PTB) benadrukt dat 
het Batopin-project ertoe leidt dat in kleine gemeenten 
al te veel geldautomaten zullen verdwijnen, wat het voor 
de kmo’s moeilijk zal maken. Hij vraagt dat de minister 
ter zake ingrijpt, in samenspraak met zijn voor Economie 
bevoegde collega.

M. Reccino Van Lommel (VB) regrette que, dans 
ses réponses, le ministre renvoie fréquemment les 
membres vers d’autres collègues du gouvernement 
fédéral. M. Van Lommel reconnaît que le domaine de 
compétence “Économie” est plutôt fragmenté, mais fait 
remarquer au ministre que les questions des membres 
découlent des intentions exposées dans la note de 
politique générale.

Dans son intervention précédente, l’intervenant a 
consacré beaucoup d’attention à la question des retards 
de paiement dans les transactions commerciales, mais 
aussi à celle des retards de paiement des autorités. Ce 
dernier point constitue un problème majeur. Les réponses 
du ministre ont été plutôt vagues à cet égard. Ainsi, 
le ministre ne s’est pas exprimé sur les propositions 
concrètes formulées par M. Van Lommel pour remédier 
à ce problème.

Il en va de même pour l’observation relative à la situa-
tion financière précaire de XKwadraat. Contrairement 
au ministre, M. Van Lommel n’est pas du serein quant 
à la solvabilité de XKwadraat.

Le ministre n’a pas non plus réagi aux préoccupations 
exprimées par M. Van Lommel concernant le soutien 
supplémentaire accordé aux entrepreneurs d’origine 
étrangère.

M. Erik Gilissen (VB) pose quelques questions sur 
le Food Crisis Plan élaboré par le SPF Économie à la 
demande du Centre national de crise en ce qui concerne 
les problèmes d’approvisionnement alimentaire dans 
le cadre de la crise du coronavirus. Le ministre peut-il 
faire le point sur la situation? Quelles sont les premières 
constatations ou mesures?

Notre agriculture et nos élevages souffrent de plus en 
plus de l’importation de produits bon marché de l’étranger. 
Dans sa note de politique générale, le ministre affirme que 
les exploitations agricoles belges ne doivent pas servir 
de monnaie d’échange dans les accords commerciaux 
internationaux conclus avec des pays où le coût de la 
main-d’œuvre est beaucoup plus faible, où les exploi-
tations sont moins durables et où la réglementation est 
beaucoup moins stricte. Que compte faire concrètement 
le ministre pour que l’agriculture et l’élevage de notre 
pays ne souffrent pas d’une telle concurrence déloyale?

M. Roberto D’Amico (PVDA-PTB) souligne que dans 
le projet Batopin, de trop nombreux distributeurs dispa-
raissent dans de petites communes, ce qui engendre 
des difficultés pour les PME. Il demande une action 
concertée du ministre avec son collègue en charge de 
l’Économie.
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Mevrouw Kathleen Verhelst (Open Vld) dankt de mi-
nister voor de uitgebreide antwoorden en zal de lopende 
initiatieven zeker opvolgen. Zij verwelkomt de plannen 
om de kmo’s te ondersteunen.

Inzake de broodnodige mentaliteitswijziging betreffende 
vrouwelijk ondernemerschap breekt mevrouw Verhelst 
een lans voor een gerichte informatiecampagne van 
de overheid.

Voorts hoopt zij dat de studie omtrent e-commerce bij 
handelaars, waarvoor de openbare aanbesteding bin-
nenkort wordt afgesloten, te gepasten tijde zal kunnen 
worden voorgesteld in de commissie.

Mevrouw Verhelst juicht het voornemen van de minister 
toe om met de stakeholders aan tafel te gaan zitten over 
de wet van 10 november 2006, en drukt de hoop uit dat 
de wetgeving inzake openingsuren voor handelaars in 
de toekomst meer flexibiliteit zal toelaten.

In antwoord op de mondelinge vraag van me-
vrouw Houtmeyers over “De verplichting van een fysieke 
menukaart”, stelt de minister dat, voor de prijsaanduiding 
in de horeca, zowel het boek VI “Marktpraktijken en con-
sumentenbescherming” van het Wetboek van economisch 
recht als het koninklijk besluit van 7 december 2016 be-
treffende de prijsaanduiding in de horecasector (het “KB 
horeca”), van toepassing zijn.

Elke onderneming die homogene diensten aanbiedt, 
moet de prijs daarvan schriftelijk, leesbaar, goed zichtbaar 
en ondubbelzinnig aanduiden (artikel VI.3, § 2 WER). Het 
KB horeca verduidelijkt dat de onderneming binnen in 
de verkoopruimte een volledige prijslijst ter beschikking 
moet stellen van alle aangeboden maaltijden, gerechten 
en dranken ter beschikking van de consument (artikel 3, 
tweede lid KB horeca).

In het Verslag aan de Koning bij het KB horeca wordt 
bovendien expliciet verduidelijkt: “De ondernemingsver-
tegenwoordigers zijn eerder van oordeel dat de tekst 
nog meer flexibiliteit zou moeten bieden om te kunnen 
inspelen op de hedendaagse technologische mogelijk-
heden. Daaruit besluiten dat de beschikbaarheid van 
tarieven via internet voldoende is, is een brug te ver.”.

Elke onderneming is verplicht om de consument voor 
de contractsluiting op duidelijke en begrijpelijke wijze 
informeren over onder andere de totale prijs, met inbe-
grip van alle belastingen en alle diensten die door de 
consument verplicht moeten worden bijbetaald (artikel 
VI.2, 3° WER). Het gaat om een actieve informatiever-
plichting die op de onderneming rust: de onderneming 

Mme Kathleen Verhelst (Open Vld) remercie le ministre 
pour ses réponses détaillées et ne manquera pas de 
suivre les initiatives en cours. Elle se félicite des plans 
visant à soutenir les PME.

Quant au changement de mentalité nécessaire concer-
nant l’entrepreneuriat féminin, Mme Verhelst suggère 
que les pouvoirs publics lancent une campagne d’infor-
mation ciblée.

Elle espère également que l’étude relative au com-
merce électronique pour les commerçants, pour laquelle 
l’appel d’offres sera bientôt clôturé, pourra être présentée 
en temps utile à la commission.

Mme Verhelst salue l’intention du ministre de débattre 
avec les parties prenantes à propos de la loi du 10 no-
vembre 2006 et exprime l’espoir que la législation rela-
tive aux heures d’ouverture des commerces permettra 
davantage de flexibilité à l’avenir.

En réponse à la question orale de Mme Houtmeyers 
sur “l’obligation de fournir des menus physiques”, le 
ministre indique que pour l’indication des prix dans 
l’horeca, s’appliquent à la fois le livre VI “Pratiques du 
marché et protection du consommateur” du Code de droit 
économique et l’arrêté royal du 7 décembre 2016 relatif 
à l’indication des prix dans le secteur horeca (“Arrêté 
royal horeca”).

Toute entreprise qui offre au consommateur des 
services homogènes en indique le prix par écrit d’une 
manière lisible, apparente et non équivoque (article VI.3, 
§ 2, CDE). L’AR horeca précise que l’entreprise doit 
mettre à disposition du consommateur, à l’intérieur de 
l’établissement commercial, une liste de prix complète 
de tous les repas, plats et boissons offerts (article 3, 
alinéa 2, de l’AR horeca).

Dans le rapport au Roi de l’arrêté royal horeca, il est 
en outre explicitement stipulé que: “Les représentants 
des entreprises estiment que le texte devrait plutôt 
offrir davantage de flexibilité afin de pouvoir répondre 
aux possibilités technologiques actuelles. En conclure 
que la disponibilité des tarifs via internet est suffisante 
va trop loin.”.

Toute entreprise doit fournir au consommateur les 
informations, d’une manière claire et compréhensible, 
sur, notamment, le prix total du produit toutes taxes 
comprises, et tous les services à payer obligatoirement 
en supplément par le consommateur (article VI.2, 3°, 
CDE). Il s’agit d’une obligation d’information active qui 
incombe à l’entreprise: l’entreprise doit veiller à informer 
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moet ervoor zorgen dat ze de consument informeert en 
kan deze verantwoordelijkheid niet doorschuiven naar 
de consument.

Op voorwaarde dat de onderneming de prijslijst op een 
andere drager (niet noodzakelijk papier) ter beschikking 
stelt, dewelke de consument kan consulteren zonder dat 
hij daartoe enige inspanning moet verrichten, is er voor 
een onderneming geen enkel probleem om daarnaast 
de consument de mogelijkheid te bieden de prijslijst 
te consulteren door het inscannen van een QR-code.

De Economische Inspectie voert jaarlijks controles uit 
op de aanwezigheid van een correcte prijsaanduiding 
in de horecasector; met name of er prijsaanduiding 
aanwezig is op een van buitenaf goed zichtbare plaats 
en of er een volledige prijsaanduiding binnen en/of op 
het terras aanwezig is.

Dit gebeurt zowel op eigen initiatief als op basis van 
meldingen. In 2019 werden er 205 controles uitgevoerd, 
waarvan 12 op basis van een melding en 193 op eigen 
initiatief. In 2020 werden er 159 controles uitgevoerd, 
waarvan 12 op basis van melding en 147 op eigen ini-
tiatief. In 2021 ten slotte werden er 80 controles uitge-
voerd, waarvan 16 op basis van een melding en 64 op 
eigen initiatief.

In 2019 werden 49 processen-verbaal opgesteld. 
In 2020 ging het om 28 processen-verbaal en in 2021 wer-
den er voorlopig 6 processen-verbaal opgesteld.

Gezien het feit dat het KB horeca verenigbaar is met 
het gebruik van technologische middelen voor de ter-
beschikkingstelling van de prijslijst voor zover deze de 
consument toelaten de prijslijst te consulteren zonder 
dat hij daartoe bijzondere inspanningen moet doen, is 
de wetgeving naar mening van de minister helemaal 
niet verouderd en is bijgevolg geen aanpassing nodig.

In het bijzondere geval dat mevrouw Houtmeyers 
aanhaalt, kan de horeca-uitbater dus zijn systeem voor 
het scannen van een QR-code behouden, zowel op 
het terras als binnen in de zaak, voor zover het voor de 
consument daarnaast eenvoudig is om kennis te nemen 
van de gehanteerde prijzen zonder via deze applicatie 
te moeten gaan. Dat moet niet noodzakelijk gebeuren 
via een menukaart op elke tafel, maar kan ook via een 
duidelijke affichering in de zaak.

In antwoord op de vraag van mevrouw Houtmeyers 
over “De steunmaatregelen tijdens de vierde coronagolf”, 
geeft de minister aan dat hij vanzelfsprekend de moei-
lijkheden begrijpt waarin de horecasector maar vooral 
de evenementen- en cultuursector zich bevinden naar 

le consommateur et ne peut pas lui faire porter cette 
responsabilité.

À condition que l’entreprise mette à disposition la liste 
des prix sur un autre support (pas nécessairement papier) 
que le consommateur peut consulter sans faire d’effort, 
il n’y a pas de problème pour une entreprise d’offrir en 
plus au consommateur la possibilité de consulter la liste 
des prix en scannant un code QR.

L’Inspection économique effectue chaque année des 
contrôles sur la présence d’une tarification correcte 
dans le secteur de l’horeca; en particulier, elle vérifie si 
la tarification est affichée à un endroit nettement visible 
de l’extérieur et si l’indication des prix est complète à 
l’intérieur et/ou sur la terrasse, tant de sa propre initiative 
que sur la base de notifications.

En 2019, 205 contrôles ont été effectués, dont 12 sur 
la base d’une notification et 193 d’initiative. En 2020, 
159 contrôles ont été effectués, dont 12 sur la base 
d’une notification et 147 d’initiative et en 2021, enfin, 
80 contrôles ont été effectués, dont 16 sur la base d’une 
notification et 64 d’initiative.

En 2019, 49 procès-verbaux ont été dressés. En 2020, 
28 procès-verbaux ont été dressés et en 2021 on en 
compte provisoirement 6.

Vu que l’arrêté royal horeca est compatible avec 
l’utilisation de moyens technologiques pour la mise à 
disposition de la liste des prix dans la mesure où ils 
permettent au consommateur de consulter la liste des 
prix sans devoir fournir un effort particulier, le ministre 
considère que la législation n’est pas du tout obsolète 
et ne doit donc pas être modifiée.

Dans le cas particulier cité par Mme Houtmeyers, 
l’exploitant Horeca peut donc tout à fait maintenir son 
système de lecture QR tant en terrasse qu’à l’intérieur 
de l’établissement, pour autant qu’il reste facile pour 
le consommateur de prendre connaissance des prix 
pratiqués sans passer par cette application. Cela ne 
doit pas nécessairement se faire via une carte de menu 
déposée sur chaque table mais peut aussi être réalisé 
via un affichage clair à l’intérieur de l’établissement.

En réponse à la question de Mme Houtmeyers sur 
“les mesures de soutien durant la quatrième vague de 
coronavirus”, le ministre indique qu’il comprend bien 
évidemment les difficultés rencontrées par le secteur de 
l’hôtellerie et, en particulier, par le secteur des événements 
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aanleiding van de nieuwe golf van besmettingen. Onlangs 
ontmoette de minister nog de Event Confederation.

Zij stelden al 40 % annuleringen vast voor de geplande 
evenementen en de afwezigheid van nieuwe klanten.

Het Overlegcomité van 26 november 2021 heeft 
nieuwe maatregelen genomen die de sluiting impliceren 
van de discotheken en de annulering van veel private 
evenementen die binnen door professionelen worden 
georganiseerd. Dat heeft een belangrijke impact op 
alle zogeheten corporate events, zoals personeels- en 
bedrijfsfeesten.

Private bijeenkomsten zijn verboden, behalve in de 
private woonst, waarbij particulieren aangespoord worden 
om zeer voorzichtig te zijn.

Huwelijksfeesten en begrafenissen (koffietafel) mo-
gen binnen georganiseerd worden met de hulp van een 
professional, maar onder strikte voorwaarden:

Vanaf 50 mensen binnen of 100 mensen buiten, 
impliceert de toegang tot recepties de toepassing van 
het COVID-19 Safe Ticket (CST) en het dragen van het 
mondmasker.

Striktere regels zijn ook van toepassing op de horeca-
zaken, die om 23u de deuren moeten sluiten. Er mogen 
nog maximaal zes mensen aan een tafel, zonder daarbij 
de kinderen jonger dan 13 jaar te tellen. De gasten 
moeten aan tafel of aan de toog blijven zitten. Dansen 
of rechtstaand praten is niet toegelaten, en op basis 
van de gewestelijke regels, is het CST van toepassing.

Vanaf 23u moeten ook de nachtwinkels sluiten en is 
takeaway ook verboden.

Culturele of andere voorstellingen, sporttrainingen, 
en congressen, mogen binnen enkel georganiseerd 
worden voor een publiek van maximaal 50 mensen, die 
moeten blijven zitten.

Daarnaast moet het CST worden toegepast onder 
de voorwaarden bepaald in het samenwerkingsakkoord 
van 14 juli 2021.

Handelsbeurzen zijn toegelaten met gebruik van het 
mondmasker, het CST en het protocol voor de activiteit.

Inzake de steunmaatregelen voor zelfstandige onder-
nemers deelt de minister mee dat het federale pakket 
van steunmaatregelen voor zelfstandigen loopt tot 31 de-
cember 2021. Er is dus tot op heden (29 november 2021) 

et de la culture à la suite de la nouvelle vague d’infec-
tions. Récemment, il a rencontré les représentants de 
l’Event Confederation.

Ils constataient déjà 40 % d’annulations pour les 
événements planifiés et l’absence de nouveaux clients.

Le Comité de concertation du 26 novembre 2021 a 
décidé de nouvelles mesures qui impliquent la fermeture 
des discothèques et l’annulation de nombreux évènements 
privés organisés en intérieur par des professionnels. 
Cela a un impact important sur tous les événements 
dits corporate, des fêtes de personnel en entreprise 
entre autres.

Les réunions privées sont interdites, sauf au domi-
cile des particuliers qui sont encouragés à une grande 
prudence.

Des réceptions de mariage et de funérailles peuvent 
être organisées en intérieur avec l’assistance d’un pro-
fessionnel mais dans des conditions strictes:

à partir de 50 personnes à l’intérieur ou 100 personnes 
à l’extérieur, l’accès à ces réceptions implique l’application 
du COVID-19 Safe Ticket (CST) et le port du masque.

Des règles plus strictes sont également d’application 
aux établissements horeca dont l’heure de fermeture est 
fixée à 23 heures. Les tables doivent être composées 
de 6 personnes au maximum sans compter les enfants 
de moins de 13 ans. Les convives doivent rester assis 
à table ou au comptoir. Pas de danse ou de discussion 
debout, donc, et sur la base des règles régionales, le 
CST est d’application.

À partir de 23 heures, les magasins de nuit devront 
également fermer et le take away est également interdit.

Les représentations culturelles ou autres, les entraî-
nements sportifs, et les congrès, peuvent être organi-
sés à l’intérieur uniquement pour un public assis de 
maximum 50 personnes.

Au-delà de ce chiffre, l’application du CST est prévue 
dans les conditions fixées dans l’accord de coopération 
du 14 juillet 2021.

Les foires commerciales sont autorisées avec port du 
masque et application du CST et du protocole d’activité.

En ce qui concerne les mesures de soutien aux indé-
pendants, le ministre annonce que le paquet fédéral 
de soutien aux indépendants court jusqu’au 31 dé-
cembre 2021. Il n’y a donc à ce jour (29 novembre 2021), 
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geen noodzaak om nieuwe steunmaatregelen te nemen. 
Vooralsnog zijn er nog geen sectoren gesloten door een 
beslissing van de regering en zijn de volgende steun-
maatregelen van kracht, alvast tot 31/12/2021:

Vanaf januari 2021 werd een overbruggingsrecht 
ingevoerd dat gelinkt is aan een omzetdaling met 40 % 
(tweede onderdeel) en van kracht was tot 30 septem-
ber 2021. Vanaf 1 oktober 2021 werd het percentage 
voor de omzetdaling aangepast in het kader van het 
tweede onderdeel. Vanaf dan zal er een verlies van 65 % 
moeten worden aangetoond en dit tot 31 december 2021.

Er bestaat ook nog steeds een crisisoverbruggingsrecht 
toegekend aan de zelfstandigen voor de periode waarin 
zij hun zelfstandige activiteit volledig moeten onder-
breken als zij in quarantaine worden geplaatst of als zij 
moeten zorgen voor een kind (derde onderdeel) en dit in 
de periode van 1 januari tot en met 31 december 2021.

Daarenboven is op 1 oktober 2021 het eerste onderdeel 
van de tijdelijke crisismaatregelen overbruggingsrecht 
in werking getreden, waardoor de zelfstandigen die hun 
activiteiten nog volledig moeten onderbreken door een 
beslissing van de regering, kunnen genieten van een 
enkelvoudige financiële uitkering (gedwongen stopzetting). 
Deze maatregel loopt eveneens tot 31 december 2021. 
Van zodra het Overlegcomité zou beslissen om bepaalde 
sectoren volledig te sluiten, zal deze eerste pijler gelden 
voor de gesloten sectoren.

Vanzelfsprekend zal, afhankelijk van het volgende 
Overlegcomité en van de beslissingen die genomen 
zullen worden ten aanzien van de evolutie van de be-
smettingen, bekeken worden of er eventueel bijkomende 
maatregelen nodig zijn. Een verlenging van de bestaande 
maatregelen uit het vierde kwartaal 2021 na 31 decem-
ber 2021 behoort ook tot mogelijkheden.

Daarnaast blijven de maatregelen uitstel van betaling 
van de sociale bijdragen en de vrijstelling van sociale 
bijdragen gelden tot het einde van het jaar. Ook voor deze 
maatregelen is een verlenging na 31 december 2021 niet 
uitgesloten.

De minister besluit dat, als dat nodig zou blijken, 
ondernemingen die getroffen zijn door de coronamaa-
tregelen ook in 2022 op ondersteuning vanwege de 
regering zullen kunnen blijven rekenen. Daarover werd 
reeds een princiepsakkoord bereikt binnen de regering, 
dat in de komende dagen verder zal worden uitgewerkt.

Ter attentie van de heer Maxime Prévot merkt de 
minister op dat de investeringsaftrek een bevoegdheid 
is van minister Van Peteghem. In de mate dat dit dossier 

aucune nécessité de prendre de nouvelles mesures d’aide. 
Jusqu’ici, aucun secteur n’a été fermé à la suite d’une 
décision du gouvernement et les mesures d’aide sui-
vantes sont d’application, du moins jusqu’au 31/12/2021:

À partir de janvier 2021, un droit passerelle lié à une 
diminution de 40 % du chiffre d’affaires (deuxième volet) a 
été introduit et était valable jusqu’au 30 septembre 2021. 
À partir du 1er octobre 2021, le pourcentage pour la dimi-
nution du chiffre d’affaires a été ajusté dans le cadre du 
deuxième volet. Désormais, une perte de 65 % doit être 
démontrée, et ce, jusqu’au 31 décembre 2021.

Il existe également toujours un droit passerelle de 
crise accordé aux indépendants pour la période pen-
dant laquelle ils doivent interrompre complètement leur 
activité indépendante s’ils sont placés en quarantaine ou 
s’ils doivent s’occuper d’un enfant (troisième volet), et 
ce, pour la période du 1er janvier au 31 décembre 2021.

En outre, le 1er octobre 2021, le premier volet des 
mesures temporaires de crise en matière de droit pas-
serelle est entré en vigueur. Grâce à ces mesures, 
les indépendants qui doivent à nouveau interrompre 
totalement leurs activités en raison d’une décision 
du gouvernement peuvent bénéficier d’une allocation 
financière simple (cessation forcée). Cette mesure est 
également valable jusqu’au 31 décembre 2021. Si le 
Comité de concertation décide de fermer totalement 
certains secteurs, ce premier pilier s’appliquera à ces 
secteurs.

Bien entendu, en fonction du prochain Comité de 
concertation et en fonction des décisions qui seront 
prises par rapport à l’évolution des contaminations, la 
nécessité de mesures supplémentaires sera examinée. 
Une prolongation au-delà du 31 décembre des mesures 
qui étaient applicables au cours du 4e trimestre 2021 est 
également envisageable.

En outre, les mesures relatives au report du paiement 
des cotisations sociales et à la dispense de cotisa-
tions sociales restent valables jusqu’à la fin de l’année. 
Une prolongation de ces mesures au-delà du 31 dé-
cembre 2021 n’est pas exclue non plus.

Le ministre conclut que, si nécessaire, les entreprises 
touchées par les mesures de lutte contre la pandémie 
pourront continuer à compter sur le soutien de l’État 
en 2022. Un accord de principe a déjà été conclu à ce 
sujet au sein du gouvernement et sera élaboré plus 
avant dans les prochains jours.

À l’attention de M. Maxime Prévot, le ministre souligne 
que la déduction pour investissement est une compétence 
du ministre Van Peteghem. Dans la mesure où ce dossier 
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ook de kmo’s aanbelangt, werkt de minister nauw sa-
men met de minister van Financiën. De regering heeft 
beslist om de investeringsaftrek te hervormen. Die zal 
worden versterkt teneinde productieve investeringen 
van kmo’s te stimuleren, en op die manier ook hun groei 
te bevorderen. Op aansturen van minister Clarinval zal 
de nadruk met name gelegd worden op digitale en eco-
positieve investeringen, zodat onze kmo’s voluit kunnen 
deelnemen aan de digitale en duurzaamheidstransitie. 
De gesprekken over deze hervorming zijn nog aan de 
gang. Een voorbeeld van een eco-positieve investering 
is de aankoop van een drone door een landbouwer, 
die hem toelaat zijn gewassen met uiterste precisie te 
besproeien met bestrijdingsmiddelen.

De vraag van de heer Maxime Prévot over het Plan 
voor Herstel en Veerkracht kan best beantwoord worden 
door de staatssecretaris bevoegd voor Relance. Mocht 
het zo zijn dat er inderdaad minder geld vanuit Europa 
komt dan initieel gepland, lijkt het logisch dat die min-
derontvangsten proportioneel worden aangerekend op 
de verschillende beleidsdomeinen.

Administratieve vereenvoudiging mag dan een ever-
green zijn, het is ook een belangrijke werf. De over-
heid heeft immers de neiging om steeds meer te willen 
reguleren.

De financiering van kmo’s is inderdaad deels een 
gewestelijke aangelegenheid, maar ook de federale over-
heid heeft ter zake bevoegdheden. De minister verwijst 
naar de taxshelter start-up en de taxshelter scale-up, 
waarbij de federale overheid in een fiscale stimulans 
voorziet teneinde startende en groeibedrijven te helpen 
om kapitaal te mobiliseren. Een ander actiepunt is de 
sensibilisering van kredietinstellingen.

De minister is het eens met de heer Van Lommel dat 
de overheid sneller moet betalen. Als minister bevoegd 
voor de Begroting in de vorige regering heeft hij een 
studie laten uitvoeren naar het betalingsgedrag van de 
federale overheid. Daaruit kwam geen eenduidig beeld 
naar voren; sommige overheidsdiensten zijn goede 
betalers, andere zijn dat veel minder. Een analyse per 
overheidsdienst is dus nodig.

De elementen waarover de minister beschikt met 
betrekking tot XKwadraat, en die onderzocht werden 
voorafgaand aan de toekenning van het contract, zijn 
wel degelijk geruststellend.

Inzake de ondersteuning van ondernemers van bui-
tenlandse afkomst, wijst de minister erop dat hij hiermee 

concerne également les PME, le ministre travaille en 
étroite collaboration avec le ministre des Finances. Le 
gouvernement a décidé de réformer la déduction pour 
investissement. Cette déduction sera renforcée afin 
de stimuler les investissements productifs des PME et 
de favoriser ainsi leur croissance. Sous l’impulsion du 
ministre Clarinval, l’accent sera notamment mis sur les 
investissements numériques et éco-positifs, afin que 
nos PME puissent participer pleinement à la transition 
numérique et durable. Les discussions sur cette réforme 
sont toujours en cours. Un exemple d’investissement 
éco-positif est l’achat d’un drone par un agriculteur, qui 
lui servira à pulvériser des pesticides sur ses cultures 
avec une extrême précision.

Le ministre pense que le secrétaire d’État à la Relance 
serait mieux en mesure de répondre à la question de 
M. Maxime Prévot portant sur le Plan de relance et de 
résilience. S’il s’avère effectivement qu’il y a moins 
d’argent provenant des fonds européens que prévu initia-
lement, il semble logique que cette baisse au niveau des 
recettes soit proportionnellement imputée aux différents 
domaines de la politique.

La simplification administrative peut effectivement 
passer pour un éternel refrain, mais c’est aussi un chantier 
important. Les autorités publiques ont en effet tendance 
à vouloir toujours réglementer davantage.

Le ministre reconnaît que le financement des PME est 
en partie une matière régionale, mais le gouvernement 
fédéral a également des compétences dans ce domaine. 
Le ministre évoque notamment le tax shelter start-up 
et le tax shelter scale-up, via lesquels l’État fédéral 
propose un incitant fiscal afin d’aider les entreprises 
débutantes et les entreprises en croissance à mobiliser 
du capital. Un autre point d’action consiste à sensibiliser 
les établissements de crédit.

Le ministre est d’accord avec M. Van Lommel lorsqu’il 
dit que les pouvoirs publics devraient payer leurs factures 
plus rapidement. En tant que ministre responsable du 
budget au sein du gouvernement précédent, il a fait 
réaliser une étude sur le comportement des autorités 
fédérales en matière de paiement. Les résultats de cette 
étude n’étaient pas uniformes: certains services publics 
sont de bons payeurs, d’autres beaucoup moins. Une 
analyse par service public est donc nécessaire.

Les éléments dont dispose le ministre concernant 
XKwadraat, qui ont été examinés avant l’attribution du 
contrat, sont bel et bien rassurants.

En ce qui concerne le soutien aux entrepreneurs 
d’origine étrangère, le ministre souligne que ce soutien 
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uitvoering geeft aan het regeerakkoord. Dat laatste voor-
ziet namelijk in specifieke maatregelen ter ondersteuning 
van ondernemers uit drie doelgroepen, waaronder ook 
vrouwen en mensen met een handicap.

België, en bij uitbreiding Europa, heeft tijdens de co-
ronacrisis geen voedselbevoorradingsproblemen gekend, 
zelfs niet op het hoogtepunt van de crisis. Dat hebben we 
te danken een goed beheerde levensmiddelenindustrie. 
De minister nodigt het lid uit een mondelinge vraag in 
te dienen om meer gedetailleerde informatie over het 
Food Crisis Plan te verkrijgen.

In antwoord op de vraag van de heer Gilissen naar 
de oneerlijke concurrentie door de import van goedkope 
landbouwproducten uit het buitenland, wijst de minister 
erop dat de Belgische en de Europese landbouw we-
reldwijd aan de hoogste kwaliteits- en productiestan-
daarden voldoet. Op Europees vlak is hij dan ook een 
pleitbezorger voor het inschrijven in handelsakkoorden 
met derde landen van clausules die het respect van 
onze standaarden opleggen.

De minister, die zelf afkomstig is van een rurale ge-
meente, heeft bijzondere aandacht voor de voldoende 
aanwezigheid van bankautomaten op het ganse territo-
rium, ook in minder dichtbevolkte gebieden. Dit dossier 
behoort evenwel tot de bevoegdheid van de ministers 
Dermagne en Van Peteghem.

III. — ADVIES

Met 12 tegen 5 stemmen brengt de commissie een 
gunstig advies uit over sectie 32 – FOD Economie, kmo, 
Middenstand en Energie (partim: kmo, Zelfstandigen en 
Landbouw) van het ontwerp van algemene uitgavenbe-
groting voor het begrotingsjaar 2022.

De naamstemming is als volgt:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Dieter Vanbesien, Stefaan Van Hecke, 
Albert Vicaire;

PS: Chanelle Bonaventure, Patrick Prévot, Leslie Leoni;

MR: Denis Ducarme, Florence Reuter;

CD&V: Leen Dierick;

PVDA-PTB: Roberto D’Amico;

est l’expression de la mise en œuvre de l’accord de 
gouvernement, lequel prévoit en effet des mesures 
spécifiques pour soutenir les entrepreneurs de trois 
groupes cibles, parmi lesquelles figurent notamment 
les femmes et les personnes handicapées.

La Belgique, et par extension l’Europe, n’a pas eu de 
problèmes d’approvisionnement alimentaire pendant 
la crise sanitaire, même pas au plus fort de cette crise. 
Nous le devons à une industrie alimentaire bien gérée. 
Le ministre invite le membre à déposer une question 
orale en commission en vue d’obtenir des informations 
plus détaillées sur le Food Crisis Plan.

En réponse à la question de M. Gilissen sur la concur-
rence déloyale liée à l’importation de produits agricoles 
bon marché, le ministre explique que l’agriculture belge 
et européenne répond aux normes de qualité et de pro-
duction les plus strictes au monde. Au niveau européen, 
il est donc de ceux qui plaident en faveur de l’inclusion, 
dans les accords commerciaux avec les pays tiers, de 
clauses imposant le respect de nos normes.

Le ministre, qui vient lui-même d’une commune rurale, 
prête une attention particulière à la présence suffisante 
de distributeurs automatiques de billets sur l’ensemble 
du territoire, y compris dans les zones moins densément 
peuplées. Il souligne toutefois que ce dossier relève de la 
compétence des ministres Dermagne et Van Peteghem.

III. — AVIS

La commission émet, par 12 voix contre 5, un avis 
favorable sur la section 32 – SPF Économie, PME, 
Classes moyennes et Énergie (partim: PME, Travailleurs 
indépendants et Agriculture) du projet de budget général 
des dépenses pour l’année budgétaire 2022.

Le résultat du vote nominatif est le suivant:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Dieter Vanbesien, Stefaan Van Hecke, 
Albert Vicaire;

PS: Chanelle Bonaventure, Patrick Prévot, Leslie Leoni;

MR: Denis Ducarme, Florence Reuter;

CD&V: Leen Dierick;

PVDA-PTB: Roberto D’Amico;
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Open Vld: Kathleen Verhelst;

Vooruit: Melissa Depraetere.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Michael Freilich, Katrien Houtmeyers, Anneleen 
Van Bossuyt;

VB: Erik Gilissen, Reccino Van Lommel.

Hebben zich onthouden: nihil.

De rapportrice, De voorzitter,

Florence REUTER Stefaan VAN HECKE

Open Vld: Kathleen Verhelst;

Vooruit: Melissa Depraetere.

Ont voté contre:

N-VA: Michael Freilich, Katrien Houtmeyers, Anneleen 
Van Bossuyt;

VB: Erik Gilissen, Reccino Van Lommel.

Se sont abstenus: nihil.

La rapporteure, Le président,

Florence REUTER Stefaan VAN HECKE
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